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Preteku torek je prispela v 
Jugoslavijo vladna delegacija 
Ljudske republike Mongolije na 
*e'u s predsednikom mongol- 
*ke vlade Jumzagijnom Ceden- 
balom (na sliki). V torek je 
biongolska vladna delegacija 
ostala v Beogradu, v sredo pa 

obiskala Ljubljano, kjer smo 
biongolske voditelje prisrčno 
Pozdravili v prepričanju, da bo 
ujihov obisk še bolj utrdil in 
razširil prijateljsko sodelovanje 
•uod Ljudsko republiko Mongo

lijo in Jugoslavijo.

Izvršni svet ljudske 
skupščine LRS, ki mu je 
Predsedoval podpredsed
nik Stane Kavčič, je spre
jel odlok o razpisu sploš
nih volitev v ljudske od
bore na območju Ljudske 
republike Slovenije in od
ločbo o imenovanju repu
bliške volilne komisije za 
volitve odbornikov ljud
skih odborov.

S prvim odlokom so 
razpisane splošne volitve 
v občinske ljudske odbo
re In okrajne ljudske od
bore na vsem območju 
Ljudske republike Slove
nije. Določeno je, da bodo 
volitve v občinske zbore 
v nedeljo 20. oktobra, vo
litve v zbore proizvajal
cev občinskih ljudskih od
borov v proizvajalski sku
pini industrije, trgovine 
in obrti, v soboto, 26. ok
tobra, v proizvajalni sku
pini kmetijstva pa v ne
deljo, 27. oktobra t. 1. 
Volitve v okrajne ljudske 
odbore bodo v torek dne 
5- novembra 1.1.

Odlok bo postal velja
ven 2. septembra 1957. Od 
tega dneva je računati vse 
zakonske roke, ki so ve
zani na datum razpisa vo- 
litev.

Za volitve odbornikov 
ljudskih odborov v LR 
Sloveniji je bila imeno
vana republiška volilna 
komisija, v kateri so: 
Predsednik Matej Dolni
čar, sodnik Vrhovnega so
dišča LR Slovenije, na
mestnik dr. Ivan Bele, 
sodnik Vrhovnega sodišča 
LR Slovenije, tajnik dr. 
Josip Globevnik, sekretar 
za zakonodajo in organi
zacijo, namestnik dr. Ko
sija Konvalinka, svetnik 
sekretariata Izvrš. sveta 
Ljudske skupščine LR 
Slovenije za zakonodajo 
in organizacijo.

Z letošnjim šolskim letom 
bomo končno le napravili prvi ' 
korak k šolski reformi. Po 
priporočilu republiškega sve
ta za šolstvo bodo v doseda
njih prvih treh razredih osnov
ne šole poučevali že po no
vem učnem načrtu kot prvi 
trije razredi osemletke. V vsa
kem okraju pa so določili po 
eno ali dve šoli, kjer bodo 
poučevali po novem učnem 
načrtu tudi v četrtem razredu. 
Izkušnje. letošnjega pouka v 
četrtem razredu bodo služile 
za dokončno določitev progra
ma novega reformiranega če
trtega razreda osemletke. Le
tošnje leto je torej rojstno le
to slovenske osemletke, kajti 
v nekaterih drugih republi
kah, n. pr. Srbija in Hrvatska, 
so začeli že nekaj prej.

Pravzaprav je to tudi vse, 
kar bo novega letos v našem 
šolstvu. V kranjskem okraju 
so šli nekoliko dlje in so za
čeli tudi šole reorganizirati. 
Razmišljajo namreč že o tem, 
v katerem kraju in poslopju 
bo bodoča osemletka, postav
ljajo že tudi. enotna vodstva 
teh šol. Razumljivo je, da tam, 
kjer 'imajo že danes osnovno 
šolo in nižjo gimnazijo, ne bo 
toliko težav kot na primer v 
mestih, ali kjer je več- osnov
nih šol pa le ena sama nižja 
gimnazija. Kranjska gimnazi
ja na primer letos že ne - bo 
imela več prvega razreda, na
slednje leto ne bo več druge
ga itd. dokler vsi nižji razre
di gimnazije ne bodo sestavni 
deli osemletke. Istočasno so 
znova določili šolske okoliše 
za vsako šolo.

Šolska reforma pa je zahte
vala tudi nekaj kadrovskih 
sprememb, saj so bile sedanje 
podeželske nižje gimnazije ka
drovsko slabše zasedene bot 
tam, kjer so imeli že doslej 
popolno gimnazijo. Tako je 
bilo treba tudi glede tega bo
doče osemletke izenačiti z do
sedanjimi nižjimi gimnazija
mi. Po vsem tem sodeč bodo 
šli v kranjskem okraju že le
tos za korak dlje v reformi 
šolstva kot v ostalih okrajih. 
V Ljubljani na primer letos 
ne bo drugih sprememb kot 
to, da bodo v prvih treh raz- 

, redih osnovne šole poučevali 
po novem učnem načrtu. Kot 
vse kaže, bo trajalo kakih pet 
let, da bomo dobili popolno 
osemletko, če jo borno uvajali 
namreč postopno in ne skoko
ma. •

Široko odprta vrata
ZA VSE

S tem pa vprašanje reforme 
našega šolstva še zdaleč ni iz
črpano, saj gre pri tej refor
mi za mnogo več kot zgolj za 
reorganizacijo. Jeseni bo pred 
Ljudsko skupščino že osnutek 
zakona o šolstvu, ki naj posta
vi temelje za ves nadaljnji 
razvoj reformiranega šolstva 
pri nas. Tako predvideva tri 
stopnje šol, med katerimi je 
prva stopnja osemletka, v ka
teri naj dobi vsak otrok te
meljno splošno izobrazbo, ta
ko, da bo lahko zadovoljil 
svoje osebne interese na poli
tičnem in kulturno prosvet
nem področju.

V šolah druge stopnje, med 
katere bi se zvrstile sedanja

višja gimnazija in vse stro
kovne šole, vključno z indu
strijskimi in sedanjimi vajen
skimi, naj dobi' široko tehnič
no .izobrazbo, da bo lahko 
spremljal in razumel nagel 
razvoj sodobne tehnike, hkra
ti pa že pridobil temeljno te
oretično in praktično znanje 
v svojem poklicu. Obenem pa 
naj dobi v teli šolah že tudi 
ekonomsko izobrazbo, da bo 
lahko upravljal skupna proiz
vajalna sredstva. Tako izo
brazbo pričakuje naša družba 
od vsakega državljana in ne le 
od strokovnih kadrov v gospo
darstvu.

V šolah tretje stopnje . pa 
naj bi dobil visoko kvalifika
cijo bodi na univerzah, bodi 
na drugih visokih šolah. Se
danji šolski sistem pa temelji 
na strogi delitvi med stro
kovnim in splošnim šolstvom. 
Tako nekdo, ki je obiskoval 
strokovne šole, ni imel mož

nosti prehoda na univerzo. Po 
novem zakonu o šolstvu pa 
bodo vse 'šole drugti stopnje 
izenačene po rangu in bodo 
vsakomur — tudi delavcem 
na 'široko odprta vrata za na
daljnjo izobrazbo.

NI ZGOLJ 
REORGANIZACIJA

To pa so še vedno zgolj 
spremembe v sistemu šolstva. 
Naš čas in naša družbena ure
ditev pa zahtevata tudi teme
ljite spremembe v načinu po
uka in šolanja, predvsem pa 
v vsebini pouka. Sedanji tip 
osemletke, kakršnega smo 
uvedli pri nas po osvoboditvi, 
je nastal — kot je naglašeno 
že v tezah o reformi našega 
šolstva — z mehanično spo
jitvijo štirih razredov osnov
ne šole in štirih razredov gim
nazije v eno organizacijsko 
celoto, marsikje pa niti to ne.

Pri tem so višji razredi osem
letke v bistvu obdržali zna
čilnosti nižje gimnazije kot 
prve stopnje, kot priprave za 
višjo gimnazijo. Zato je treba 
v prvi vrsti spremeniti učne 
programe, M so negovali zgolj 
smisel za knjižno znanje, za
postavljali pa razvijanje inte
resov vsakega posameznika, 
njegovih teženj in sposobnosti 
za tehnične poklice, za pove
zavo iri uporabo pr.iirodno-teh- 
ničniiih in strokovnih znanj za 
praktično življenje. To pa za
hteva drugačno prakso učite
ljev, itn to tako prakso, ki te
melji na novih pojmovanjih 
o družbeni vlogi obveznega 
šolanja, kakor tudi na sploš
nem družbenem, ekonomskem 
in kulturnem razvoju, v kate
rem bomo ustvarili ugodnejše 
družbeno vzdušje in v celoti 
vseskozi konstruktivnejši od
nos družbe do šolskih in vzgoj
nih vprašanj. Tega so se mno
gi prosvetni delavci že opri
jeli in že navajajo učence k 
aktivnemu sodelovanju pri 
pouku, stremijo za tem, da bi 
bil pouk nazomejši in da po
skušajo na najrazličnejše na
čine vzpostaviti neposredne j ši 
odnos z učenci.

RES, GMOTNI POGOJI 
SO SE TEŽKI

Seveda pa nalete pri Mi 
svojih prizadevanjih na teža
ve, ki jih dostikrat sami ne

(Nadaljevanje na 2. strani)

Tega, da naša šola ne bo dajala zgolj knjižno znanje, da se 
otroku ne bo treba toliko učiti doma In si mučiti glavo s tež
kimi domačimi nalogami, katerim še starši dostikrat niso kos, 
tega, da bo prišel mlad človek iz šole široko razgledan, voljan 
delati in nadaljevati prizadevanja naše generacije za zgraditev 
socialistične družbe, tega pričakujemo od naše revolucionarne

šole.

Dne 7. septembra se bo začel v Celju kongres Ljudske mladine 
Slovenije, na katerega so se vse mladinske organizacije dobro 

pripravile, zlasti z raznimi delovnimi akcijami čez poletje.

POJASNILO K ČLANKU

Monopolni položaj
V zvezi e člankom objavlje

nim 12. 8. 1957 v Delavski enot-

Popis delovnih mest z opisom 
poslov je med drugim tudi 
osnovno gradivo za prouče
vanje organizacije dela. — 
Spremembe tehnološ. proce
sa proizvodnje, organizacije 
proizvodnje y posameznih 
oddelkih ali delovnih raz
mer lahko vplivajo na nasta
janje novih, ukinjanje starih 
delovnih mest. Zato popis 
in opis ni enkratna, temveč 
stalna naloga v podjetju. 
(Na sliki: Motiv iz Tovarne 
dušika v Rušah. Članek o 
uspehih kolektiva berite na 

tretji strani.)

nos ti pod naslovom »Monopolni 
položaj Zavoda za stanovanjsko 
izgradnjo je v nasprotju z reso. 
lucijo o temeljnih načelih sta
novanjske izgradnje« smatra 
Delavski svet Kartonažne tovar
ne, da objavi nekatera pojasni
la, tako, da ne bi naša kritika 
napravila na bralca vtis posplio- 
šenosti in da ne bi ustvarila 
napačno predstavo o nalogah 
oziroma ciljih Zavoda za stano
vanjsko izgradnjo v Ljubljani 
in koristnosti njegovega delova
nja.

Delavski svet vsekakor po
zdravlja težnjo ljudske oblasti, 
da je treba pri reševanju prob
lema stanovanjske graditve izha
jali iz enotnega koncepta in

DO ČESA PRIVEDE PREMAJHNA POŽARNOVARNOSTNA SKRB

Nepopravljiva škoda
Škoda, ki jo povzročajo po

žari našemu gospodarstvu je 
ogromna. Na eni strani vlaga
mo v.se svoje sile, da bi ustva^ 
rili čiimveč dobrin in. si s tem 
izboljšali življenjske pogoje, po 
drugi strani pa z malomarnim 
odnosom' dopuščamo, da požari 
in druge nesreče uničujejo, kar 
je bilo ustvarjeno s trudom in 
znojem delovnih ljudi. Vodstva 
podjetij so dolžna upravljati s 

poverjeno imovino kot dobri

gospodarji in skrbeti za njeno 
varnost. Toda zdi se, da več
krat naUo pozabljajo. Pozablja
jo, da je škoda, ki jo povzroči 
požar nepopravljiva ter pomeni 
za naše narodno gospodarstvo 
čisto izgubo in zmanjšanje na
šega premoženja-

Organi notranje uprave in 
organi DOZ izvršujejo komi
sijske preventivne preglede v 
gospodarskih podjetjih, ugotav
ljajo pomanjkljivosti in napa

ke, ki ogrožajo podjetje, dajejo, 
predloge za odpravo napak in 
pomanjkljivosti, predpisujejo 
izvedbo potrebnih ukrepov za 
lokaliziranje požara in sploh za 
dosego boljše požarne-varnosti. 
Tajništva za notranje zadeve 
izdajajo podjetjem odločbe za 
izvedbo potrebnih preventivnih 
ukrepov. Toda ves trud in do
bra volja 'teh komisij je mnogo
krat zaman. Zapisnik, odločba 
je le kos papirja, ki je shranjen 
v predalu odgovornega usluž
benca, kot da mu je varnost 
podjetja deveta briga,

Pri ponovnih - preventivnih 
pregledih običajno ugotavljamo 
iste napake na katere je bilo 
podjetje že opozorjeno: delavci 
kadijo v prostorih, kjer je in 
bi moralo biti kajenje strogo 
prepovedano; uporabljajo se 
razna neprimerna, provizorična 
kurišča na neprimernih mestih 
z nemogočimi dimniki; nepra-

Beograjskl sejem tehnike in 
tehničnih uspehov je odprt. 
Tisoče gostov in poslovnih 
ljudi iz vseh krajev sveta in 
sto tisoče domačih obiskoval
cev privabljajo na velesejem 
razstavljeni izdelki 650 do
mačih in 850 tujih podjetij 
iz 28 držav. Več o sejmu 

preberite na tretji strani.

vilna, slaba električna nape
ljava; obratni prostori in skla
dišča založena in zatrpana z 
raznimi predmeti, tako da je 
vnaprej ovirano vsako reševa
nje ali gašenje v primeru poža
ra; slabo čiščenje prostorov 
prahu in odpadkov; za obrato
vanje iin skladiščenje se upo
rabljajo podstrešja in neustrez
ni drugi prostori; za lokalizaci
jo oziroma omejitev požarne 
škode niso izvršene potrebne 
požarne ločitve (požarni, ločil
ni zidovi, ognjevarna vrata itd.); 
gasilstvo premalo aktivno v 
'smeri preventive; ročni gasilski 
aparati neuporabni in postavlje
ni na neprimerna mesta; velika 
večina delavcev in uslužbencev 
ne pozna delovanja ročnih ga
silskih aparatov itd. Napak in 
pomanjkljivosti v podjetjih je 
na pretek "in našteli smo le ne
katere primere, zaradi katerih 
lahko nastane požar in katastro
fa. Komisije ponovno svetujejo, 
predlagajo, predpisujejo. Ponov
no se postavljajo roki za izved
bo nujnih ukrepov. Nekatera 
vodstva se mukoma zganejo ter 
izvrže predlagane ukrepe, mar
sikje pa nalete ponovni predlo
gi in zahteve na gluha ušesa in 
tako ostaja splošno ljudsko pre
moženje ogroženo in nezašči
teno.

(Nadaljevanje na 3 strani)

uvesti določeno sistematiko t 
namenom čimhitrejše kvalitetne 
in cenene graditve stanovanj. Tej 
nalogi naj bi služil Zavod za 
stanovanjsko izgradnjo, ki mu 
ni odrekati zaslug na področju 
stanovanjske graditve. Vendar 
delavski svet izraža bojazen, da 
ne bi mogli hiti vsi interesi 
vključeni v obširni program te
ga Zavoda, oziroma da ne bi 
IVairto-nažna tovarna iz tega pro
grama izpadla. Gre za to, da je 
bila tovarna pred priobčitvijo 
omenjenega članka informira - 
na, da so vsa stanovanja, ki jih 
ima Zavod v programu do kon
ca leta 1958 razprodana.

Kritika, ki je bila naslovljena 
na Zavod za stanovanjsko iz
gradnjo v pogledu kvalitete in 
cene je izhajate iz naiih ožjih 
izkušenj, to je iz okvira petih 
kupljenih stanovanj za katera 
ponovno poudarjamo, da pred
vsem v pogledu kvalitete nismo) 
zadovoljni, čeprav so temu do 
neke mere vzrok tudi objektiv
ne okoliščine.

Tako je ob vsem tem nastalo 
v kolektivu nezadovoljstvo z 
ozirom na dejstvo, da kolektiv 
ne more niti sam graditi, 
niti preko Zavoda v letu 1957 
ln 1858, češ, da so bile vse po
godbe sklenjene v času, ko smo 
se pogovarjali za možnost grad
nje v lastni režiji. Ta stran je 
bila v citiranem članku premalo 
poudarjena, kajti delavski svet 
principialno ni odklanjal aranž- 
mana z Zavodom za stanovanjsko 
{gradnjo v pogledu gradnje sta. 
r.cvanj za potrebe Kartonažne 
tovarne, predvsem še, ker stva
ri, ki smo jih kritizirali pripi
sujemo uvodnim težavam tega 
Zavoda. Gotovo bo Zavod pri na
daljevanju izvajanja svojega 
programa lahko gradil kvalitet, 
nejše in cenejše.

Iz predzadnjega odstavka 
omenjenega članka zveni, kot 
da Zavod za stanovanjsko iz
gradnjo ni potreben, oziroma* 
da ta zavira samo gradnjo sta
novanj. Res gre za nekoliko 
nerodno formulacijo, ki jo je 
povzročila pri končni redakciji 
za to določena komisija, vendar 
delavski svet poudarja, da ni 
bil namen, v javnosti, ustvariti 
tak vtis.

Končno poudarja delavski 
svet, da je bila kritika dobro
namerna ter je zasledovala edi
ni cilj, kako čim hitreje priti 
do dobrih in cenenih stanovanj* 

Delavski svet Kartonažne 
tovarne Ljubljana

PRED ZAČETKOM ŠOLSKEGA LETA

ZAORANA LEDINA
šolsko reformo smo začeli v prvih treh razredih osnovne šole oziroma osemletke. — V 
strokovnem šolstvu letos še ne bo bistvenih sprememb, sestavljeni pa so že načrti, ki bodo 
dani ponovno v javno razpravo. — 0 nekaterih problemih in o delu sindikalnih organizacij

v zvezi s šolsko reformo
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• »Sončnica«, tovarna jedilnega -in tehničnega olja na 
Viru pri Domžalah, proizvaja .mesečno 140 fan jedilnega 
olja iz naišiido, senčnic in olj-ne- repice. Delovni kolektiv 
s-e n-a vso moč prizadeva za višjo storilnost. V pripravah 
na VII. kongres ZKJ s-o temeljito obravnavali probleme 
podjetja. Glavm-t problem je, da nimajo dovolj rezanvo- 
aiijeiv za jedilno olje, rafinerija pa ni popolnoma izko
riščena zaradi ozkega grla v stiskalnici. — V. D.

• Prihodnji mesece bo tovarna »I-nduplati« v Jaršah 
pri Domžalah -postavila na trg nov izdelek, ki bo v pro
dajalnam katalogu označen s številko 1000, To pa seveda 
ne pomeni, da izdeluje tovarna toliko -vrst proizvodov pač 
pa jih je toliko izdelovala od svoje ustanovitve dalje, to 
je od leta 1923, Trenutno izdelujejo okrog 150 vaoreev 
blaga. — V. D.

6 Te <inj so bile v vseh večjih domžalskih podjetjih 
redne -letne fcomleren-ee Zveze komunistov. Skoraj po
vsod so uiglDitovil-l, da so precej storili za ideološki in po
litični dvig delavcev in da sedanje oblike izobrazbe de
lovnih lljnd-i kot je Ljudska un-ive-rza, predavanja itd. 
ustrezajo te-r da jih je treba še nadalje negovati. — V. D.

• Pbuj bo najvočja Občina v mariborskem okraju. 
Septembra se bodo sedanji ptujski občini priključile še 
občine Deateroilk, Juršinci, Ci-rkovci in Videm. Tako bo 
štel,a nova občina 43.879 prebivalcev, od tega 20.493 mo
ških in 23.386 žensk, obsegala pa bo 40,170 hektarov. V 
njej bo 9 industrijskih podjetij, 224 obrtnih, 43 trgovin
skih in 41 gostinskih obratov. Kmetijskih zadrug bo 
skupno 18, družbenih kmetijskih - gospodarstev pa 9. — 
J. D.

• Pretekli Iteide-n je bil v Kranju konča,n seminar o 
družbenem upravljanju v naši deželi, fci so se g-a -udeležili 
mladinci, člani V se arabsko socialistične lige iz Sirije, 
Iraka, Llbanone, Jordanije in Libije. Seminar je orga
niziral Centralni komite LMJ.

•Končno bomo dobili v Ptuju le nov most preko 
Drave. Barake za delavce in upravo so že postavlje
ne. — J. D.

• Pretekli teden je odpotoval iz Dubrovnika Giuseppe 
di Vittcrio, sekretar Generalne konfederacije dela Italije, 
ki se je mudil v naši državi kot gost predsednika Cen
tralnega sveta Zveze sindikatov Jugoslavije Djura Salaja.

• Letos si j-e kolektiv rudnika ka-olina iz Črne po
stavil ličen planinski dom na Veliki planini. Večino del 
so opraviti čl-ani kolektiva s prostovoljnim delom. V do
mu je 12 postelj, postavili pa so ga v -rekordnem času. 
Dom stoji v neposredni bližini kraja, kjer je bila leta 
1939 konferenca SKOJ. Na Veliki planini je zd-aj že več 
domov delovnih kolektivov. Pred dvema letoma si je 
kolektiv tovarne Induplati zgradil svoj dom, letos so si 
delavci tovarne klelja uredili svojo kočo na Kisovcu po
leg že znanega železničarskega doma.

Delavski svet Železarne Store zaseda.

• Na zadnjem zasedanju delavskega sveta Železarne 
Store je predsednik delavskega sveta to-v. Vipotnik Opaka, 
ki je bil delegat na prvem kongresu delavskih svetov v 
Beogradu, poročal o delu 'kongresa, posebno pa še o delu 
delegatov iz celjskega okraja in naših sorodnih podjetij. 
Razen članov delavskega sveta so temu zasedanju pri
sostvovali še člani Izvršnega odbora sindikalne podruž
nice, predsedniki in tajniki sindikalnih odborov ter Člani 
tovarniškega komiteja Zveze komunistov. — J. M.

• Bazen ljudskega kopališča bodo odprli že 31. avgu
sta. Velika akcija celjskih delovnih kolektivov, ki ao s 
prostovoljnim delom skozi, vse poletje gradili ta veliki 
športni objekt, bo torej ob koncu tega meseca že kronana 
z uspehom. Baize-n bodo odprli nadvse slavnostno, S tem 
pa gradnja kajpak še ni končana, saj bo treba napraviti 
še bazen za otoke, garderobe, f-estavracijo ln ograjo. To 
pride na vrsto drugo leto.

• Celje bo dobilo prvo stalno šolo za člane delavskih 
organov upravljanja, tako so namreč sklenili na nedav
nem skupnem plenarnem zasedanju Okrajnega odbora 
SZDLJ in okrajnega sindikalnega sveta. Sola bo začela 
delovati že letošnjo jesen, uredili pa jo bodo pri bivšem 
Mlinarjevem Janezu na Teharjiih. Predvidevajo, da bo 
šlo skozi njo vsako leto okrog 700 članov delavskih 
organov upravljanja.

• Kot poroča Gorenjski glas, bo izobraževalni so
svet Svob-od im prosvetnih društev na Jesenicah organi
ziral »dimimisitra-bivni tečaj, namesto dosedanjih stenograf
skih in strojepisnih. Tečaj naj bi trajal deset mesecev. 
Program je prirejen po programu ljubljanske admini
strativne šole in bodo tečajnikom na ta način omogo
čili, da si bodio -po položenih izpitih pridobi-ll ustrezno 
kvalifikacijo.

• Pretekli petek sta svet za industrijo to obrt v 
Kranju sklicala predstavnike delavskih svetov in uprav
nih odborov tar predsednike sindikalnih podružnic na po
svetovanje, na katerem je predsednik občinskega ljud
skega odbora tov. Vi-n-ko Hafner razložil priprave na vo
litve občinskega zbora proizvajalcev, dr. Cof, direktor 
zdravstvenega doma pa je seznanil predstavnike kolek
tivov s pomenom cepljenja prot! po-liiomyeil-itisu ter jih 
pozval, na to akcijo gmotno podpro. Med drugim so raz
pravljali še o gradnji stanovanj v občini.

• Prejšnjo sredo se je pripetila v tovarni »Sava« v 
Kranju hujša obratna nesreča. V pnevmatikami je eksplo
dirala ogrevna duša, pri čemer je para hudo opekla 
24-letne-ga delavca Alojza Marinška.

• Delovni kolektivi v Izoli se lahko postavijo 9 po
sebnim uspehom. V občini so znašali letos negospodarske 
investicije ra komunalna dela okrog 6 milijonov dinarjev. 
Od tega so skoraj polovico prispevali delovni kolektivi 
s prostovoljnim delom. Podjetja so opravila precej voženj 
brezplačno pri komunalnih delih, dosti gradbenega ma
teriala pa so -prodala po režijskih cenah. Razen tega gradi 
precej podjetij stanovanja za svoje člane. Podjetje Riba 
gradi osemnajiststaimav-a-njski blok, ki bo stail 40 milijonov 
dinarjev i-n bo dograjen že prihodnje leto, tovarna Iri-s 
gradi stavbo, v ka-te-ri bo 90 samskih stanovanj, občinski 
ljudski odbor pa stanovanjski blok.

• Delovni kolektiv kombinata lesne Industrije v 
Logatcu, ki ga je zadela pred nedavnim huda nesreča, ko 
je -pogoreli velik del tovarne, že vneto obnavlja tovarno. 
Zgradili bodo glavno novo tovarniško poslopje, ki mora 
biti pod streho najkasneje do konca novembra, sicer bodo 
morali poslati nekaj delavcev na brezplačen dopust. Pred
vidoma naj bi začeli v novih prostorih obratovati že v 
začetku lata.

• T.ovama avtomobilov v Mariboru praznuje letos 
desetletnico obstoja. Dne 15. septembra b-odo to oblet
nico svečano proslavili. Tezenska Svoboda pripravlja kul
turen program, terenska športna društva pa bodo prire
dila ob tej priliki turnirje in tekmovanja.

Zaorana ledina

Spet se bodo odprla šolska vrata, s tem pa so nastale za nas 
starše velike skrbi, Kupiti bo treba šolske knjige, zvezke, 
svinčnike, preskrbeti otrokom obleko za zimo. Letos pa bomo 
storili že prvi korak k šolski reformi, prvi trije razredi osnovne 
šole bodo že .začeli poučevati po programu nove, reformirane 

osemletke.

NA POVEČANJE PROIZVODNOSTI IN ŽIVLJENJSKE RAVNI MO'CNO VPLIVA TUDI

tovariška skrb za človeka

(Nadaljevanje s prve strani) 
morejo premostiti. Konec -kon
cev se vse zreducira na vpra
šanje denarja. Če ni denarja, 
sj šola ne more omisliti po
nazoril, ne more prirejati 
ekskurzij v tovarne, prirodo 
itd., ni prostora in se stiska 
v razredu po 40 in več učen
cev, pouk je v dveh, celo v 
treh izmenah...

Vse to so stvari, ki jih še 
zlepa ne bomo odpravili, kar 
pa nikakor ne pomeni, da 
moramo zato s šolsko refor
mo nehati, ali pa se je bo-lje 
sploh ne lotiti, dokler ne bo
mo imeli toliko denarja, da si 
bomo lahko postavili dovolj 
sodobno urejenih šol in naba
vili vse tisto, kar naj bi so
dobna šola imela. Začeli smo 
v takih okoliščinah, ob takih 
gmotnih možnostih, ker je tre
ba začeti v-skla-iat; naš šolski 
sistem z našim družbenim 
razvojem, saj vzgajamo v šo
lah mlado generacijo, ki naj 
nadalje razvija pridobitve na
še ljudske revolucije.

Menda ni nobena skrivnost, 
če povemo, da je nekaj pro
svetnih delavcev, ki nad šol
sko reformo niso nrav -navdu
šeni in vidijo v gimnaziji ste
ber vsega šolskega sistema in 
edino pot do solidnega znanja. 
Nekateri pa so sicer za šol
sko reformo, vendar po njiho
vem mnenju pogoji zanjo še 
niso dozoreli, zlasti navajajo 
naše gmotne prilike, ki še ne 
odgovarjajo za kakšno večjo 
reformo šolstva. Če simo si vsi 
edini v tem, da smo proti du- 
alističnemu sistemu v šolstvu, 
ker ne ustreza našim družbe
nim pogojem, saj že v otroku 
vceplja zavest o manjvredno
sti ftoičn-e-sa dela, šola pa 
je bd-la oblikovana le za tiste, 
ki so si izbrali ati akademski 
ati uradniški poklic, potem je 
treba šolski sistem spremeniti 
in ga napraviti ta-kega, da bo 
vzgajal.ljudi tudi za življenje 
in proizvodnjo tudi gmotnih 
in ne le umskih dobrin.

Ko šolsko reformo tako ra
zumemo, postane povsem jas
no, da ona ni le stvar samih 
prosvetnih delavcev, marveč 
vse naše družbene skupnosti, 
zlasti komunalne. Od občin
skih ljudskih odborov je veli
ko odvisno, kakšen prosvetni 
kader bodo imeti na svojem 
področju, v kakšnih gmotnih 
pogojih bodo delovale šole in 
v kakšnih prosvetni delavci.

Nekje na Dolenjskem se je 
zgodilo, da so poklicali na ob
čino vse prosvetne delavce in 
jih nagovarjati, naj se odpo
vedo stanarini in kurjavi, češ 
da ima občina toliko in toliko 
drugih izdatkov, da je v hudi 
denarni stiski. Istočasno so pa 
tajniku dali visoko nagrado. 
S takšnim odnosom do pro
svetnih delavcev občinski 
ljudski odbor prav gotovo ne 
prispeva k temu, da bi teme
ljiteje reformirali naše šol
stvo, saj jim jemlje veselje 
do dela in je tudi zaradi ta
kih stvari še vedno zelo ob
čutno pomanjkanje učiteljev 
pri nas.

PREMALO VZGOJITELJEV

Letos so našteli 1.455 neza
sedenih učiteljskih mest. Na 
gimnazijah in vseh vrstah 
strokovnih šol jih manjka 327, 
v vrtcih, osnovnih šolah in na 
nižjih gimnazijah pa 1.128. Iz 
šol pa je prišlo letos le 300 
vzgojiteljev, ka-r pomeni, da 
jih ma-njka 1.100 i-n še nič se 
ne obeta, da bo prihodnja le
ta kaj bolje. Razen tega pa 
zadevajo prosvetni delavci še 
na velike težave, da bi se na 
primer žena zaposlila tam, 
kjer je njen -mož, drugod so 
spet normirali, koliko hono
rarnih ur sme nekdo prevzeti, 
drugod spet ne poskrbe za 
stanovanja (za 400 mest nima
jo stanovanj), ati pa so take 
zadeve kot v onem k-raju na 
Dolenjskem, kot smo že prej 
omenili.

To so vse stvari, ki so zelo 
boleče, in o katerih bodo mo
rali ljudski odbori resno raz
mišljati, ko se že menimo o 
reformi našega šolstva.

Nabiralci zdravilnih 
zelišč

SE LAHKO IZKORISTITE 
PRILIKO ZA NABIRANJE:

CVETJA: vratiča. Jesenske rese.
LISTJA: pekoče koprive, gozdne 

jagode, melise, grenke deteljice, 
volčje češnje ali tieladone, na
vadne plahtice ali hribske rese 
in kraškega šetraja (omlačen). 
Liste nabiramo brez pecljev.

RASTLINE: materine dušice, gos
je trave, vodne kreše, melise, 
zlate rozge, gladtšnika, preslice, 
črnohine, vinske rutice in na
vadne plahtice ali hribske rese.

PLOD: jerebike, šipka celega, šip
ka razpolovljenega, krhlike, be
lega trna ali gloga, črnega trna 
in brinja.

KORENINE: preobjede, volčje
češnje ali beladone, šmarnice, 
krvavega mlečka in bodeče neže.

GOMOLJE: podleska.
VRŠIČKA: smrdljivega brinja.
MAH: planinski.
SUHE GOBE - .JURČKE PLAČUJE 

GOSAD PO NAJVISJIH DNEV
NIH CENAH1

CENE lahko dobite pri vaši kme
tijski zadrugi ali pa pri GO- 
SADU, Ljubljana, Prečna ul. 4.

Zato menimo, da ne bi bilo 
napak, če bi se tudi sindikal
ne organizacije, in ne le pro
svetnih delavcev, zanimale, 
predvsem občinski in okrajni 
sindikalni sveti — kakšen je 
položaj šolstva na njihovem 
področju, v kakšni-h razmerah 
delujejo šole, kako je s kadri 
itd. ter da povedo, kaj sindi
kat misli o teh zadevah, ter 
da tudi vplivajo na odgovorne 
čirdtelje, da se stvari popra
vijo, če je kaj narobe.

POGLAVJE ZASE
so Šolske knjige

Zdaj trenutno jih ne manj
ka v splošno izobraževalnih 
šolah, medtem ko je na stro
kovnih šolah še vedno velika 
stiska. Tiskati se jih, kot pra
vijo, ne splača, ker bi bila 
premajhna naklada. Pa si po
magajo s skrip-tami. Deloma 
bo ta problem rešen na ta na
čin, da bodo ustanovili center 
za izdajo skript, ki se bo vzdr
ževal iz sklada ra kadre.

Z novimi učnimi načrti v 
razredih reformirane šole pa 
nastaja nova potreba po učbe
nikih, saj sedanji skoraj do
cela na odgovarjajo. Vsi si že
limo, da bi take učbenike 
čimprej dobili in da bi bili 
le-ti taki, ki bi veljali nekaj 
let, ne pa da bo vsako leto 
nov in da tistega, ki ga je 
imel eno leto en otrok v dru
žini, drugi naslednje leto ne 
bo mogel več uporabljati. Se
veda pa je to odvisno od uč
nega načrta; če bomo te vsa-

Povsem je razumljivo, da so 
naša prizadevanja in seveda tu
di prizadevanja naših sindika
tov v veliki meri usmerjena k 
dvigu proizvodnje in večje pro
izvodnosti, kot osnovi, ki odlo
čilno vpliva na dvig življenjske 
ravni. To je prav in ni ga, ki bi 
to zanikal. Res pa je tudi, da 
ob tem svojem prizadevanju 
vse preveč pozabljamo na vrsto 
drugih, večkrat na videz drob
nih in nepomembnih dejavnosti, 
ki v medsebojnih odnosih pome
nijo zlasti za posameznike veli
ko oporo in tudi neposredni pri
spevek k življenjski ravni. Tu 
mislimo na dvoje. Prvič na or
ganizacijo raznoterih socialnih 
dejavnosti znotraj delovnega ko
lektiva in na organizacijo so
cialnih dejavnosti v kraju, kjer 
naš delovni človek stanuje in 
prebije svoj prosti čas.

Pa poglejmo, kako je s to de
javnostjo znotraj kolektiva, če 
si zamislimo le nekaj vprašanj, 
kot na primer: kako se naši 
delavci hranijo?; kako prežive 
svoj zasluženi dopust?; kje so 
njihovi otroci v času, ko so star
ši zaposleni?; kako je bolnemu 
tovarišu?; kako živi družina to
variša, kateremu je obolela že- 
na-mati?; kako bodo družine de
lavcev oskrbljene z ozimnico? 
itd., bomo takoj uvideli, da so 
marsikje v naših kolektivih, ta
ko sindikat kot sami organi de
lavskega upravljanja na marsi-

ko leto spreminjati, bodo tudi 
šolske knjige zastarevale. Za
to je bolje, da učne načrte 
dobro prouče in šele potem 
uveljavijo. Ti pa naj potem 
veljajo nekaj let.

Ob koncu kaže naglasiti še 
nekaj. Vsi se prav dobro za
vedamo, da nam sistem red
nih šol, od najnižjih do naj- 
višjiih, ne omogoča, da bi sa
mo po tej poti posredovati 
izobrazbo ljudem, ki vsak dan 
prihajajo v gospodarstvo, kot 
je dejal tovariš Janko Rudolf 
na II. letnem občnem zboru 
Republiškega sveta ZSJ za 
Slovenijo. »Tudi še tako izpo
polnjen šolski sistem nam vsaj 
v bližnji bodočnosti ne bo re
šil tega kompleksnega proble
ma. Zaradi nenehnega izpo
polnjevanja organizacije pro
izvodnje in zaradi vse moč
nejšega prehoda od obrtniške
ga k industrijskemu načinu 
proizvodnje je stalno treba 
sistematično izobraževati tako 
sedanje kadre v gospodarstvu 
kot tudi vse tiste, k.i se iz naj
različnejših šol vključujejo 
vanj. Potrebe gospodarstva in 
moderne proizvodnje nam na
rekujejo, da sistematično 
vzgajamo ' industrijskega, de
lavca, ki ne bo obremenjen s 
slabostmi drobne blagovne 
proizvodnje, pač pa bo imel 
pred seboj širok koncept mo
deme industrije ter bo vse
stransko družbeno razgledan 
proizvajalec, ki je tvoren ele
ment proizvodnje in upravlja
nja v našem gospodarstvu.«

V. J.

kaj pozabili ali da so bili eno 
stranski.

V razvoju socialne dejavnosti 
lahko opazimo nekako dve raz
dobji. V času tako im. admi
nistrativnega socializma so ta 
vprašanja zelo uspešno reševati 
naši sindikati. Bili so tudi glav
ni pobudniki ustanovitve mno
gih delavskih menz, otroških ja
sli, počitniških domov, nabave 
ozimnice itd. Toda kasneje, z 
uvajanjem novega gospodarske
ga sistema je nastal v tej dejav
nosti določen zastoj In celo 
znatno nazadovanje. Zdi se, da 
se tem vprašanjem šele v zad
njem času posveča več, toda še 
vedno ne dovolj pozornosti. 
Kakšno je stanje danes, naj ilu
strira le nekaj skopih številk. 
Leta 1950 je bilo v Jugoslaviji 
preko 2000 restavracij za druž
beno prehrano, danes jih je vse
ga le okoli 500. Otroških jasli 
smo imeti do 1950 leta 600. Letos 
so jih našteti okoli 100. Podobno 
je z delavskimi počitniškimi do
movi. Sicer se je letošnje leto 
število počitniških domov in 
zlasti taborišč povečalo, toda še 
zdaleč ne tako, da bi bilo omo
gočeno večjemu delu delavcev 
preživeti poceni in zdrav do
pust.

Kje je osnovni vzrok za takš
no nazadovanje? Brez dvoma je 
prehod iz teh socialnih služb na 
samostojno finansiranje osnov
ni, vendar ne edini vzrok. Po

memben vzrok je v tem, da smo 
v sindikalnih organizacijah za
nemarili to dejavnost, da nismo 
dovolj iznajdljivi, da večkrat, 
tako se zdi, pozabljamo na člo
veka. To lahko trdimo, ker ima
mo primere, kjer je skrb za čla
ne kolektiva vzgledna, kjer je 
kolektiv organiziral za delavce 
poceni kuhinjo, kjer dobe med 
delom topli obrok, kjer so omo
gočili v svojih dobro urejenih 
počitniških domovih prijeten, a 
vendar ne drag oddih, kjer po- 
sečajo bolne tovariše, gmotno 
pomagajo tovarišem v nesreči, 
skrbe za uspeh šoloobveznih 
otrok, za oskrbo otrok v času, 
ko je mati zaposlena itd.

Seveda se taka dejavnost, ki 
bi morala biti osnovna dejav
nost sindikata, ne more in ne 
sme izčrpati v samem kolektivu. 
Toda če bo razvita .v kolektivu, 
če -bo sleherni imel občutek 
varnosti, če bo čutil, da nad 
njim bdi in ga čuva tovariška 
skupnost, bo te vrline znal pre
nesti tudi na kraj svojega biva
nja, v terenske organizacije, v 
družbene organe, kot so stano
vanjski sveti, sveti potrošnikov, 
šolski sveti itd. Saj nam vendar 
ne more biti vseeno, če dobiš za 
dober denar slabo blago, sadje, 
sočivje, povrtnino. Ne more ti 
biti vseeno, če si nekulturno po
strežen. Kakšno zadovoljstvo, če 
pomaga družini stanovanjska 
skupnost, če organizira skupno

sodobno pralnico, otroško igri
šče itd. Kako zadovoljen bo oče, 
če bo šolski svet zagotovil otro
ku izdatno matico in dober 
pouk. In v takem vzdušju, ko 
veš, da ti je bolna žena v tova
riški oskrbi, se boš ves posvetil 
proizvodnji.

Teh nekaj, bolj navrženih mi
sli, sem povedal, da bi naše or
ganizacije posvetile vsestransko 
skrb človeku, ne samo zato, ker 
bo to vplivalo na njegovo raz
položenje, temveč tudi dejan
sko. na sproščenost,. ki bo tudi 
v proizvodnji dala vse boljše in 
boljše rezultate.

Podjetni odborniki
Vsa čast kranjskim sindikal

nim odbornikom, prav zares, 
kajti organizirati takole tombolo 
niso mačje solze. Poročali smo 
že, da je sindikalni dom v Kra
nju le na pol dograjen in zdaj 
nameravajo s tombolo dobiti to
liko denarja, da ga bodo končno 
le uredili. Nekaj denarja je ob
ljubila tudi občina.

Torej 15. septembra pojdemo 
v Kranj na sindikalno tombolo. 
Ce vam bo sreča mila, bomo 
zadeli avto ali pa roler, moped, 
kolo, televizijski aparat, šivalni 
stroj, sesalec za prah, električni 
štedilnik, ali pa hladilnik in še 
vrsto drugih dragocenih dobit
kov nas čaka. Sedemdeset tom
bol in še 600 drugih dobitkovl

Ob ROBU DOGODKOV

PRED XII. ZASEDANJEM GENERALNE SKUPŠČINE OZN

PROBLEMOV JE OBILO
Cez dobra dva tedna se bo v New 

Torku začelo XII. redno zasedanje Ge
neralne skupščine Organizacije zdru
ženih narodov, na katerem bodo dele
gacije 81 držav, članic te največje In 
najpomembnejše mednarodne organi
zacije, razpravljale o najbolj perečih 
vprašanjih sodobnega sveta.

Čeprav dnevni red letošnjega zasedanja 
Generalpe skupščine če ni določen, ven
dar že lahko rečemo, da bo tudi to zase
danje Izredno pomembno. Problemi, o ka
terih bodo razpravljali, sicer ne bodo 
novi, vendar so številna vprašanja, s ka
terimi se ukvarja OZN že vrsto let, v 
zadnjem času dozorela do takšne mere, da 
je njih rešitev možna. Vzemimo na primer 
razorožitev. Stališča so se močno pribli
žala in če ena ali druga stran ne bi po
vezovala svojih načrtov z določenimi po
goji, bi lahko v teh dneh prišlo do prvega 
razorožitvenega sporazuma, do prvega do
kaza dobre volje velesil.

Razen o razorožitvi bodo na letošnjem 
zasedanju Generalne skupščine razprav
ljali tudi o kolonialnih problemih (Alžir, 
Ciper, Oman, Zahodna Nova Gvineja), o 
problemih gospodarsko nerazvitih držav, 
o razmerah na skrbniških ozemljih Zdru
ženih narodov, o sprejemu novih članov 
(Kitajske, Mongolije, Malaje), o razmerah 
na Srednjem vzhodu v zvezi z lanskolet
no intervencijo OZN v Suezu in letošnji
mi dogodki okrog Sirije in verjetno tudi 
o madžarskih dogodkih, ki jih hočejo vsi
liti na dnevni red zahodne velesile.

Med vsemi omenjenimi problemi pa bo
sta razen razorožitve dominirala še dva: 
Alžir ln Posebni sklad OZN za gospodar
ski razvoj — SUNFED.

ALŽIR
O Alžiru so v OZN že večkrat razprav

ljati, čeprav so se Francozi takšnim raz
pravam ogorčeno upirali. Na lanskolet
nem zasedanju je Generalna skupščina iz
razila svojo zaskrbljenost zaradi »nemir
nega položaja in borb v Alžiru«, svoje 
upanje, da bo alžirsko vprašanje rešeno 
na miroljuben in demokratičen način, in 
svoje prepričanje, da bi bilo mogoče »se
danji nezadovoljivi položaj v Alžiru nor
malizirati le s skupnimi napori Franclje 
in alžirskega naroda, v skladu z načeli 
Ustanovne listine OZN«. Resolucija azij- 
sko-afriških držav, ki priznava alžirske
mu narodu pravico do samoodločbe in 
priporoča francosko-alžirska pogajanja, je 
bila zavrnjena. Zanjo je glasovalo 33 dr
žav, 34 proti, 10 držav pa se je glasovanja 
vzdržalo. Za resolucijo so glasovale vse 
socialistične države in skoro vse države 
azijsko-afriškega bloka. Nasprotniki te re
solucije so uspeli le zato, ker so jih pod
prle številne države Latinske Amerike, ki 
imajo v OZN 20 glasov.

Kljub temu pa so priporočila OZN za
dolževala Francijo, da z demokratičnimi 
in miroljubnimi sredstvi reši alžirsko 
vprašanje. Tega Francija ni storila. Vojna 
v Alžiru se nadaljuje In vedno bolj je 
ogorčena in krvava, vedno ostrejša so 
nasprotja med Alžirom in Francijo.

Francija torej ni upravičila zaupanja 
večine v tej največji mednarodni orga
nizaciji. In kaj sedaj? Ker bo pred oblič
je narodov stopila le s podatkom: 800 
mrtvih in ranjenih Alžlrcev v vsakem 
tednu, skuša z diplomatsko akcijo prido
biti za svoje »tališče vsaj tiste države, od 
katerih bo izid glasovanja odvisen, se 
prav! države, ki bodo oh glasovanju pred
stavljale jeziček na tehtnici. In to so

predvsem države Latinske Amerike. Zate 
je francoski zunanji minister Pineau pred 
dnevi odpotoval v te države. S tem svojim 
potovanjem pa je nehote priznal, da al: 
žirsko vprašanje ni »notranja zadeva« 
Francije, kot je trdil na lanskoletnem 
zasedanju Generalne skupščine, ampak 
mednarodni problem.

Toda Pineauja so prehiteli predstavni
ki alžirske Fronte narodne osvoboditve, 
ki že nekaj tednov potujejo po Južni Ame
riki in so že obiskali Brazilijo, Urugvaj 
in Argentino. Vodi jih Ferhat Abas, znan 
alžirski voditelj, ki je v Buenos Airesa 
izjavil: »Fronta narodne osvoboditve si 
nikoli ni želela Internacionalizacije alžir
skega vprašanja. Vselej je izjavljala, da 
si želi direktnih pogajanj s Francijo ...« 
V Montevideu pa je dejal: »Sklenili smo, 
da bomo potrkati na vsa zahodna vrata 
in tudi na vrata ZDA. Ce naše trkanje ne 
bo naletelo na odziv, potem bomo šli v 
Moskvo...«

Ta grožnja je seveda naletela na močan 
odmev v Washingtonu, ki se zelo zanima 
za Severno Afriko in od katerega je prav
zaprav odvisno, na katero stran se bodo 
nagnile latinskoameriške dežele. Pomemb
no je dejstvo, da so Američani vedno bolj 
zaskrbljeni zaradi razmer v Alžiru in da 
s precejšnjo kritičnostjo ocenjujejo fran
cosko politiko v Severni Afriki. Ameriški 
tisk čedalje ostreje obsoja Francijo in se 
ogreva za načrte o Severnoafriški fede
raciji, ki jih zagovarja predsednik tuni
zijske republike Habib Burgiba.

Iz vesti, ki prihajajo iz držav Latinske 
Amerike je razvidno, da diplomacija Al
žlrcev pridobiva somišljenike, diplomacija 
Francozov pa jih izgublja. Pineau bo imel 
zelo težavno nalogo. S seboj je ponesel 
načrt o bodoči ureditvi Alžira, s katerim 
pa se ne strinjajo niti vsi francoski mi
nistri. Ta načrt, ki določa ustanovitev 
štirih ali šestih avtonomnih alžirskih P°* 
krajin, v katerih bi uveljavili enako vo
lilno pravico, naj bi bil dokaz dobre volje 
Francije. Toda Pineau je prepozen. Res
nica o Alžiru je že prodrla na ameriško 
celino. »Neiv Tork Times« je pred dnevi 
zapisal: »Reforme, ki jih predlaga Fran4
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TURNE RAZSTAVE V CELJU ODPRTE

Podpirajmo iznajditeljstvo!
Prvi sejem tehinike in tehnič

nih uspehov v Beogradu je od
prt jn samo prve dva dni ga je 
obiskalo 86.000 ljudi. Obisko
valce privabljajo stroji in na
prave naših tovarn, tako rekoč 
»zadnja beseda« tehnike indu
strijsko razvitih držav, prav 
tako pa tudi, na sicer komaj 
100 kv. metrov prostora, raz
loženi prototipi slovenskih izu
mov s področja precizne meha
nike, elektronike, strojništva, 
prometa, gradbeništva in širo
ke potrošnje.

Motorna kolesa tovarne To
mos in TMZ poleg koles tovar
ne NSU, rudarski stroji iz mad
žarskih tovarn poleg podobnih 
iz Nemčije, naši a-n tuji hladil
niki, izdelki strojegradnje, iz
delki tovarne Jugostroj jz Ra
kovice ... to je beograjski se
jem. Toda -ne samo to. Tu so 
Diesel motorji tovarne »Torpe
do«, sodobni grafični stavni 
stroj iz tujine, naprave za mle
karsko industrijo, »elektronski 
moaeg« ameriške tovarne in, še 
marsikaj drugega. Elektronski 
stroj za računanje, ki v nekaj 
Uran zračuna zamotane račune 
podjetja, na primer celo bilan
co, to je, kolikšne so zaloge 
materiala, koliko j® neidočega 
blaga, koliko znašajo plače, ko
likšni so stroški itd., ljudje ob
čudujejo, občudujejo pa seveda 
še vrsto in vrste drugih stvari.

Preveč bi bilo naštevanja, če 
bi hoteli opisati vse proizvode 
656 domačih in 850 tujih raz
stavljavcev iz 28 držav. Toda za 
trenutek velja le obstati ob iz- 
najditeljski dejavnosti pri nas, 
ki ji je na velesejmu posvečen 
poseben prostor-

Na drugi galeriji prvega pa
viljona razstavljeni prototipi in 
gradivo v oddelku za izume ka
žejo, da je iznajditeljska dejav
nost pri nas silno napredovala, 
vendar opozarjajo tudi, da 'te 
pridobitve bore malo izkorišča
mo- Res je bilo doslej patenti
ranih že okoli 20.000 izumov in 
izboljšav, s čimer smo po vojni 
prihranili 5 in pol milijarde 
din, toda to pomeni le 5 od
stotkov izkoriščenih predlogov. 
Ostali predlogi so neizkorišče
ni. Marsikaj bi lahko izkoristili, 
če bi bilo več razumevanja za 
iznajditeljstvo, marsikaj bi lah
ko prihranili, Če bi posvečali 
večjo pozornost iznajditeljstvu.

Mednarodni sejem tehnike in 
tehničnih uspehov je torej ze
lo pomemben. Pomemben je za 
naše gospodarstvo, saj omogoča 
tujim in domačim proizvajalcem 
do boljših stikov in sodelova
nja, omogoča čedaMe skladnej
še vključevanje naše industrije 
v mednarodno tržišče.

Druga gospodarska prireditev, 
zanimiva predvsem za naše 
kmetovalce, je mednarodni 
kmetijski velesejem v Novem 
Sadu- Na velesejmu vidijo šte
vilni obiskovalci sadove, ki smo 
jih dosegli zadnji čas, zlasti pa 
letos v kmetijstvu in tu lahko 
tudi spoznajo metode sodobne 
kmetijske prakse, spoznajo lah
ko, kako je treba spreminjati 
zastarel način proizvodnje ter 
preiti k sodobnejšemu.

Razen rednih razstavljavcev 
sodelujejo na velesejmu tudi 
kmetiiske organizacije in pro
izvajalci — udeleženci v tekmo
vanju za večji pridelek pšeni

ce. Kmetovalci, ki so tekmovali 
za velike donose pšenice, so 
prijavili 143.883 ha obdelovalne 
zemlje. Pogoje tekmovanja je 
izpolnilo 342 splošnih kmetij
skih zadr-ug, 162 kmetijskih po
sestev, US kmečkih delovnih 
zadrug in 49 zadružnih ekono

mij. Naj večji uspeh je dosegla 
uprava Brestovac s kmetijsko- 
industrijskega kombinata Belje. 
Kolektiv je pridelal na 351 ha, 
po 47 stotov pšenice.

Letošnji novosadski kmetij
ski velesejem pa ima tudi tr
govski značaj. Na njem raz

stavlja 2.000 domačih in 162 tu
jih razstavljavcev iz 15 držav.

Naša industrija s svojimi raz
stavljenimi stroji na veleseji- 
mu nakazuje pot, po kateri bo
mo v našem kmetijstvu prišli 
še do večjih uspehov- Vrsta to
varn namreč razstavlja sodobne 
kmetijske stroje. »Zmaj« iz Ze
muna na primer prve domače 
kombajne, izdelane po angleški 
licenci, osiješka tovarna poseb
ne sej.alnike, tovarna kmetijskih 
strojev Belje kaže električni 
način molže itd.

Skratka, ob sodelovanju in
dustrije in kmetijstva, ki je na 
velesejmu dokaj očitno poka
zano, si lahko v bodoče obeta
mo več in več pridelkov.

USPEHI DELOVNEGA KOLEKTIVA TOVARNE DUŠIKA

Septembra konec leta?
Iz dknnilkoiv ruške Tovarne 

dušika ae nenehno vije gost 
dim. Delovni kolektiv dela s 
polno paro. Obstane le takrat, 
kadar mora izključiti električni 
tok zaradi neviht. In tio se pre- 
pogostokrat zgodi. 'Potlej s po
dvojeno silo delajo naiprej, de
lajo kolikor morejo, da bi čim- 
prej dosegli lanskoletno raven 
proizvodno e. In kot obetajo, jo 
bodo dosegli že konec sep
tembra. Seveda se tedaj ne bo 
za ruški delovni kolektiv za
ključilo gospodarsko leto. Ne, s 
podvojeno silo bodo delali na
prej. Glejte, minuli teden so ža 
izpolnili 71,56/o plana v karbid
nem oddelku. 85% plana so iz-

ferccnoimia po eni peči. Sedaj ga 
proizvedejo tudi do 12 ton.

Letošnje nagajivo vreme, ki 
je bolj podobno aprilskemu kot 
letnemu, pa jiiih marsikdaj oško
duje. Kadarkoli so nevihte, mo
tajo prenehati z delom. In 
takšnih zastojev je kar za nekaj 
ur na dan, ne na teden, kot bi 
nekdo mislil. Dogodilo se je že, 
da so stale vse peči skupno 11 
ur v delovnem dnevu. To pome
ni izgubo 500 ton karbida. Toda 
tudi to težavo bodo premostili. 
Prav kmalu bodo priključeni na 
110 kilovatno omrežje. Namesto 
prejšnjih 10% izgube toka na 
daljnovodih bodo potlej znaša
le izgube samo še 3%.

Pri nas pa lahko med po
membne gospodarsko - kulturne 
prireditve teh dni štejemo pri
reditve in razstave pod naslo
vom »Celje 1957«. Organizatorji 
prireditev »Celje 1957« hočejo 
pokazati z vrsto razstav, kaj so 
v zadnjih petih letih dosegli v 
tem okraju in sicer na področju 
gospodarstva, strokovnega šol
stva, v prosveti, kulturi in 
zdravstvu.

Razstave so zanimive, poučne. 
Kot pravijo organizatorji naj 
bi bile razen poučnosti hkrati 
tudi spodbuda za nadaljnje pri
zadevanje modernizacije proiz
vodnje, izboljšanje organizacije 
dela. izboljšanje industrijske in 
obrtniške proizvodnje, boljšega 
izkoriščanja surovin, iskanja 
lokalnih surovinskih virov, 
skratka, bolj smotrnega izko
riščanja danih proizvajalnih 
sredstev.

BESEDA BRALCEV

V ruški tovarni dušika so že 
začeli s stopnjevanjem in ana
lizo delovnih mest. Pravijo, da 
je ' delo odgovorno, da ga je 
obilo in zato ne kaže odlašati.

S toliko skrbjo varovani stroji so pokvarjeni. Revni so ostali sredi pogorišča. Očuvanje našega premoženja je prav tako 
važno kot graditi in ustvarjati. Škoda, ki jo povzroči požar, je za naše gospodarstvo čista izguba. Sliki kažeta pogorišče kom

binata lesne predelovalne industrije v Dolenjem Logatcu.

polnili pril proizvodnji mešanih 
gnojil. Tudi v oddelku ferokro- 
ma so več kot na tekočem.

. Dve sitvari vplivata na to
likšen delovni uspeh te tovarne 
in sicer: letošnja rednejša oskr
ba z električno energijo in bolj
ša organizacij a dela. Proizvodnja 
je za 13 do 14”/« večja kot lani. 
Število zaposlenih se je pove
čalo le za okoli 6%. Proizvod
nost je porasla. V podjetju so 
marsikaj izboljšali. Lami so 
zgradili novo stiskalnico, pre
uredili so sekundarne vode na 
pečeh in samo zaradi tega 
je proizvodnja za 12 % porasla. 
Tudi način nagrajevanja je vpli
val na rast proizvodnje in sto
rilnosti. V Rušah so uvedli ko
lektivne norme. Način dela je 
pač takšen, da se le-te najbolje 
obnesejo. In res se. Delavci pri 
pečeh ali kje drugje izločajo 
tiste, ki bi -radi kakšno uro pre. 
živeli na tuj račun. Varčujejo 
s poraibl,lenimi urami in — pro
izvodnost in proizvodnja raste
ta. Tehnično so izboljšali sko
rajda vse peči. Pred dvema le
toma so proizvedli dnevno 7 ton

Nepopravljiva škoda
Nadaljevanje s prve strani) 
Prav tipičen primer požarne 

škode, ki je nastala zaradi ne
pravilnega in neodgovornega 
ravnanja je katastrofalen požar 
v Lesno industrijskem obratu 
Radomlje. Povzročil ga je dela
vec, ki je z vednostjo vodstva 
podjetja varil pa-povodn-o cev v 
lakirnici, ki je bila prepojena z 
nitro-laki in še to v bližini -po
sod, kjer s-o se n-itro-laki naha
jali. Vsakemu laiku mora biti 
jasno, da bo nastal požar. Ne
sreča pa je zajela še toliko več
ji obseg, ker podjetje ni upo
števalo pri gradnji lakirnice 
potrebnih gradbenih ukrepov, 
predvsem požarnovarne ločitve 
od ostalih objektov oziroma 
prostorov.

Podobna škoda je nastala v 
Lesno industrijskem obratu 
Martinjak, ki je znašala okoli 
35,000-000 dinarjev.

Pa- si oiglej-mo zadnji požar v 
Kombinatu lesne predelovalne 
industrije v Dolnjem Logatcu, 
ki je dne 6. 8. 1957 povzročil 
na objektih, spojih, opremi in 
zalogah blizu 100 milijonov di
narjev škode- Najmanj toliko 
škode bo nastalo zaradi izpada 
proizvodnje.

Preventivna komisija je dne 
19. 12. 1956 ugotovila med dru
gimi napakami in pomanjklji
vostmi, da je lakirnica v nepri
mernem prostoru, ki ni po-žaroo- 
varno ločen od ostalih obrat
nih oddelkov (politirnice, kle- 
jarne in strojnice) in je bil ta
ko že vnaprej ogrožen celoten 
objekt, ki skupno s strojno opre
mo' in zalogami predstavlja več 
kot 100 milijonsko vrednost. Z 
odločbo Tajništva za notranje 
zade-v-e Okraja Ljubljena so bili 
predpisani ukrepi za ločitev la
kirnice od klejame in politirni-

eija, bi morda iztegnile rešiti alžirsko 
vprašanje — pre* desetimi leti...«

Pineau bo obiskal Argentino, Brazilijo, 
Urugvaj, Čile, Peru, Kolumbijo in končno 
ZDA.

Alžirska diplomatska ofenziva pa ni 
usmerjena le na latinskoameriške dežele. 
Francoski tajnik za zunanje zadeve Faure 
je odpotoval v Singapur, Malajo, Indijo, 
Burmo, Pakistan, Iran in Turčijo, da bi 
»seznanil vlade teh držav z bistvom spo
pada v francoskih pokrajinah v Afriki«. 
Posebna delegacija alžirske Fronte na
rodne osvoboditve, ki jo vodi Ahmed 
Francis, pa je odšla v skandinavske 
države.

Kolikor bolj se bliža zasedanje Gene
ralne skupščine OZN, toliko bolj^ so v 
Farizu vznemirjeni. Njihova akcija, da 
bi zameglili alžirsko vprašanje, ga pred
stavili kot »notranjo zadevo« Francije, je 
Propadla. Diplomatska ofenziva za prido
bivanje somišljenikov nima veliko izgle- 
6ov za uspeh, ker so celo v ZDA vedno 
bolj nezadovoljni s francosko politiko v 
Aižiru, Francija je vsak dan bolj osam
ljena in vse kaže, da se bo to pokazalo 
tudi na XII. zasedanju Generalne skup
ščine Združenih narodov.

SUNFED
Na nedavnem sestanku Ekonomsko- 

socialnega sveta OZN so sklenili, da bodo 
Predlagali XII. zasedanju Generalne 
skupščine, naj čimprej ustanovi Posebni 
sklad OZN za gospodarski razvoj — 
SUNFED (Special United Nations Fund 
tor Economic Development). Naloga tega 
sklada naj bi bila, da pomaga odpravljati 
razlike med tako imenovaliimi razvitimi 
In nerazvitimi državami.

Razlike med gospodarsko razvitimi in 
nerazvitimi državami so eden izmed naj
važnejših problemov sodobnega sveta. 
Povzročili so jih različni družbeni in go
spodarski procesi v posameznih državah 
•n skupinah držav. Gospodarska ekspan
zija mladih kapitalističnih držav je pri
nesla kolonialna osvajanja. Kolonije so 
Postale zakladnice naravnih bogastev, ki 
,0 si jih prilaščale matične države. V

kolonijah se je razvijalo zlasti plantažno 
kmetijstvo in rudarstvo, torej panogi, v 
katerih se kapital akumulira zelo počasi. 
Države — lastnice kolonij, pa so izrab
ljale surovine iz kolonialnih ozemelj, ko
pičile kapital in se industrijsko hitro raz
vijale. Kolonialni gospodarji so postajali 
iz dneva v dan gospodarsko močnejši, 
kolonialni sužnji pa so obubožali.

Že pred zadnjo vojno, zlasti pa po njej, 
so se številne kolonije psvobodile in po
stale neodvisne države. S politično osa
mosvojitvijo pa se še niso rešile gospo
darske odvisnosti, ki se ne kaže samo v 
delovanju številnih tujih družb na njiho
vih ozemljih, ampak tudi v najrazličnejših 
oblikah' trgovine, ki prinaša močnejšemu 
partnerju večje gospodarske in politične 
ugodnosti.

Industrializacija, s katero se skušajo 
nerazvite države osvoboditi gospodarske 
odvisnosti, terja precejšnjo stopnjo aku
mulacije kapitala, ki jo kolonialna pre
teklost ni zagotovila. Potrebna je pomoč 
iz tujine. Ta pomoč je često vezana s po
litičnimi in gospodarskimi pogoji, zato jo 
nerazvite države nerade sprejemajo. Pro
blem pa ni samo v tem. Nerazvite države 
so danes na začetku poti gospodarskega 
razvoja, ko je potrebno graditi predvsem 
energetske sisteme, transportne zveze, 
sodobno šolstvo. To je temelj industriali
zacije, za katerega pa tuji denarni mogot
ci niso pripravljeni dati denarja, ker bi 
se pozno amortiziral in malo obrestoval. 
Pomagajo lahko le bogate države. Ker pa 
je njihova pomoč vezana s političnimi 
pogoji (in dostikrat je njen cilj zavirati 
Industrializacijo in si zagotoviti le suro
vinsko bazo), je v nerazvitih državah 
vznikla ideja o Posebnem fondu OZN za 
gospodarski razvoj zaostalih predelov sve
ta. Nerazvite dežele so spoznale, da lahko 
le široka gospodarska intervencija OZN 
odpravi možnost političnih in gospodar
skih koncesij.

Problem pa je hudo pereč. Razvite drža
ve, ki šo zaradi svoje ogromne industrij
ske zmogljivosti izčrpale večino domačih 
surovin in zasitile domači trg s svojimi 
izdelki, iščejo tržišča in surovinske baze

tujini. Nerazvite države zelo potrebu
jejo njihove izdelke. Toda s čim naj jih 
plačajo? S surovinami, drugega nimajo. 
Vrednost končnih izdelkov, pravzaprav 
vrednost dela, vloženega v končne izdel
ke, pa je seveda veliko večja kot vred
nost dela, vloženega v surovine. Izkori
ščanje nerazvitih držav se tako nadaljuje. 
V razvitih deželah se kopiči kapital v 
taki množini, da povzroča stalne inflacij
ske težnje, v nerazvitih državah pa 
ustvarjajo inflacijski pritisk velike inve
sticije za uresničevanje dolgoročnih pro
jektov.

Prihaja tudi do hudih mednarodmh na
sprotij, do bitk za surovinska področja 
(Srednja vzhod), do spopadov med razvi
timi državami in ustvarja nova vojna 
žarišča.

Ustanovitev Posebnega sklada OZN za 
gospodarski razvoj bi bil Prvi korak v 
smeri odpravljanja ogromnih razlik med 
gospodarsko razvitimi in nerazvitimi dr
žavami, se pravi ovir, podedovanih iz pre
teklosti, ki nekatere narode zapirajo v 
ozke nacionalne okvire, drugim pa omo
gočajo gospodarsko in politično nadvlado, 
ovir, ki preprečujejo sodobni razvoj pro
izvajalnih sil in iz tega razvoja izhajajo
če nujne težnje po združevanju sveta. Ta 
sklad bi torej koristil vsemu svetu in ne 
le nerazvitim državam.

Sedaj je vprašanje, kaj bodo storile 
zahodne velesile. (Sovjetska zveza se je 
lani pridružila pobornikom za ustanovi
tev tega sklada.) Brez njihovega prispev
ka bi bil SUNFED neučinkovit. Dovolj 
bi bilo, če bi dale le del, majhen del 
denarja, ki je namenjen oboroževanju. 
Doslej so ustanovitev Posebnega fonda 
za gospodarski razvoj povezovale z razo
rožitvijo. Nekateri zahodni listi napove
dujejo, da svojega stališča ne bodo spre
menile, drugi pa vedo povedati, da se bo
do skušale prilagoditi težnjam večine čla
nic OZN. Že čez nekaj tednov bomo vi
deli, kdo ima prav. Danes lahko rečemo, 
da se bodo morale prej ali slej ukloniti 
večini, kajti sodobni razvoj proizvajalnih 
sil nujno terja odpravo razlik med gospo
darsko razvitimi in gospodarsko nerazvi
timi deželami.

rokom izvršitve 1. maj 1967. 
Dejstvo je, da vodstvo ppd- 

jetja iz neznanih razlogov teh 
ukrepov ni izvršilo in da je prav 
ta opustitev imela za posledico, 
da se požar ni mogel lokalizira
ti in da se je razširil na celoten 
objekt. Prav zato je bila škoda 
tako visoka, dočim bi bila pri 
izvršitvi predlagane ločitve la
kirnice od ostalih prostorov 
škoda neprimerno manjša, ker 
bi bilo po mnenju strokovnja
kov mogoče požar lokalizirati.

Pri analizi škodnih primerov 
dosledno ugotavljamo, da je v 
večini primerov krivo za nasta
nek požara in za obseg nastale 
škode samo vodstvo podjetja, 
ker brezbrižno upravlja z zau
panim premoženjem. Posebno 
velja to glede požarne varnosti. 
Izgovori za neizvršitev potreb
nih ukrepov so skoraj vedno 
eni in isti: da bi motilo proiz
vodnjo; da bodo v bližnji bo
dočnosti objekte, kjer je nevar
nejša proizvodnja, gradili ta'k0 
drugje na ločenem mestu itd. 
Ali še kolektivi res ne zaveda
jo, da so vložene investicije za 
požarno varnost podjetja v rna- 
jenkostnem sorazmerju s škodo, 
ki bi jo povzročil požar. Ko na
stopi škoda, tedaj se prično in
tervencije pri gospodarskih in 
političnih forumih, da bi se na
šla in zagotovila potrebna, obi
čajno visoka, finančna sredstva 
za obnovo pogorelih objektov, 
strojev in opreme, čeprav bi 
takrat, ko predlaga preventivna 
komisija podjetju potrebne pre
ureditve iin izboljšave za pove
čanje požarne varnosti, zadosto
vala zelo majhna finančna sred
stva in bi se tako obvarovalo 
premoženje pred uničenjem- 

Pri vsaki škodi iščemo krivca 
in ga največkrat tudi najdemo. 
Toda takrat- je prepozno. Prej 
je treba odpraviti vse pomanj
kljivosti in napake glede pro
storov, kurišč, električne nape
ljave, vskladiščenja lahko gor
ljivih in eksplozivnih materij 
itd- Prej je treba opozoriti de
lavce na vse nevarnosti, ki izha
jajo iz njihovega napačnega 
ravnanja. Prej jih je treba pou
čiti kako je mogoče preprečiti 
nesrečo. Za to je dolžno skrbeti 
vodstvo, ki upravlja ljudsko 
premoženje, od katerega zavisi 
zaslužek lin kruh naših .ljudi. 
In če vodstvo teh svojih bistve
nih nalog ne izvršuje je prav 
tako krivec nesreče kot tisti, 
ki je prižgal vžigalico v lakir
nici, odvrgel ogorek v gorljive 
odpadke in podobno. V tem pri
meru morajo delavci sami v 
svojem lastnem interesu dati 
vzpodbudo vodstvu oziroma de
lavskemu svefu za izboljšanje 
požarne varnosti v podjetju.

lože Boštjančič

OMAJANO ZAUPANJE

Ko sem zadnjič prebiral članek »Boj za menzo«, 
sem se odločil, da še sam napišem nekaj o naši men
zi.

Dobro leto bo tega, ko se je občinski sindikalni 
svet v Idriji boril, da bi tudi v tem rudarskem kraju 
ustanovili menzo predvsem za kolektiv podjetja »Zi- 
grad«. Sindikalna podružnica in uprava podjetja »Zi- 
grad« sta vneto pomagali, vendar je vse skupaj padlo 
v vodo. Iz gostinstva pri občinskem ljudskem .odboru 
so sindikalnemu svetu dokazovali, da se ustanovitev 
menze ne splača in da hrana ne more biti nič cenejša 
kot v gostilnah in da bo menza propadla, saj že go
stilne nimajo dovolj gostov in so pasivne. Kolektiv 
»Zidgrada« je potem le odprl menzo za svoje člane 
v lastni režiji, ostali delavci in vajenci iz drugih pod
jetij pa so ostali na cedilu in se morajo še naprej hra
niti po gostilnah ali pri družinah.

Delavci so ta neuspeh občinskega sindikalnega sve
ta različno komentirali, precej pa jih je izgubilo za
upanje vanj in je padla tudi marsikatera pikra na ra
čun standarda.

Ko že govorimo o gostinstvu v Idriji, bi kazalo po
vedati še nekaj. Kot sem že omenil imajo gostinska 
podjetja v Idriji zelo malo prometa kljub temu, da jih 
je za dve tretjini manj kot pred vojno in kljub temu, 
da je danes veliko več prebivalcev kot pred vojno. De
lavci kupujejo vino raje v trgovinah v steklenicah, ki 
je za 50 dinarjev cenejše kot v gostilnah in še manj 
verjetnosti je, da bi bilo umetno ali »krščeno«. Zdaj 
pa se slišijo govorice, da bodo vina v steklenicah uki
nili, verjetno spet zaradi premajhnega prometa gostin
skih podjetij.

Nimam namena obregovati se ob gostinska podjetja, 
vendar menim., da bi bil tak ukrep spet udarec po de
lavskem standardu, saj je rudarju potreben tudi kozar
ček dobrega vina po trudapolnem delu v jami.

Janez Jerani

KAZEN ZA OBA ENAKA
V našem podjetju ob severni meji nas je kakih 60 

delavcev in uslužbencev. Nekaj več ali manj, to niti 
ni tako važno. Do nedavnega je bilo vse v najleilem 
redu, dokler se ni v kolektivu raznesel glas, da sta dva 
pobegnila čez mejo. To je bil nek oženjen uslužbenec, 
ki ima enega otroka in še osemnajstletna kurirka z 
njim.

Toda zelo naglo sta se skesala in sta že naslednji 
dan prišla nazaj na delo. Kar kmalu sta ugotovila, da 
se zunaj ne cedi samo med in mleko No, vse bi bilo 
spet v redu, če se ne bi vmešali žena tistega usluž
benca in menda še direktorjeva žena, ki sta zahtevali, 
da mora kurirka takoj iz službe, češ da zavaja moške. 
Sklicali so sestanek kolektiva, na katerem so delavci 
povedali, da bi tako pridno kurirko težko dobili, di
rektor pa je na vsak način zahteval, da mora kurirko. 
proč. Onemu uslužbencu so dali le ukor. »Če ne gre 
ona _ je dejal direktor — grem jaz.« Zmagala je 
kajpak direktorjeva in dekle je ostala na cesti.

Zdaj se vprašajmo, čigava krivda je večja: šestin
dvajset let starega poročenega uslužbenca, ali osem
najstletnega dekleta. Je mogoče govoriti o večji krivdi 
dekleta, ki še ni skusila toliko življenja? In kdo je 
tedaj koga zavajal? Če je že njej morda prišlo na 
misel, naj jo potegneta čez mejo, ni bila mar njegova 
dolžnost, da jo kot starejši in razsodnejši opozori, če ni 
bil celo on tisti, ki jo je nagovarjal. Zakaj ni takrat 
mislil na ženo in otroka?

Končno pa, če sta že oba grešila, bi bilo treba iz
reči obema enako kazen. Slabotno žensko je lahko 
vreči na cesto in vedno je le ženska kriva pri takih 
stvareh. To se mi kot ženski močno upira in se mi zdi 
zelo krivično. Pri tem pa še tole: ali res ne sme kolek
tiv misliti s svojo glavo in mora vedno le direktorjeva 
obveljati? *•

Pripomba uredništva: Če se je vse tako zgodilo kot 
ona opisuje, potem se popolnoma strinjamo z njo. Če 
sta oba grešila, naj prejmeta oba enako kazen. Vendar 
gre pri tem še za nekaj drugega. Kaznovali ju kot 
kaže -• niso zato, ker sta pobegnila čez mejo, marveč 
zato, ker je ta kurirka hodila z onim uslužbencem. 
Kakšno zvezo pa ima to z delovnim razmerjem? Meni
mo, da so to popolnoma zasebne zadeve njiju, samih in 
kajpak njegove žene, ki se nikogar v podjetju prav nič 
ne tičejo, najmanj pa da bi smelo vodstvo podjetja 
nekoga zaradi takih odnosov kaznovati ah celo vreči 
iz službe. Zelo bi bilo zanimivo videti, kakšen razlog so 
navedli v pismeni odpovedi. Če so ji napisali, da so jo 
odpustili zaradi nemorale, potem bi morali prvega 
postaviti na cesto onega uslužbenca, ker je poročen in 
ima celo otroka. V takem primeru gre veliko prej za 
vprašanje njegove morale kot dekletove.

In še nekaj. Kot se da iz dopisa razbrati, so kurir- 
ko postavili na cesto na zahtevo žene krivega usluz- 
benca. V podjetju pa bi ji morali lepo povedati, da naj 
poravna svoje račune z možem, v zadeve podjetja pa 
naj se ne meša. Zato mislimo, da bi moral upravni od
bor, če ne ta pa delavski svet o zadevi še enkrat raz
pravljati in odpoved preklicati. Kurirka se namreč po
tem lahko pritoži še na inšpekcijo dela, ki bo ta odpust 
morala spoznati za nezakonit, podjetje pa bo moraio 
dati plačo kurirki za ves čas, ko ni bila zaradi odpusta 
v službi.

ZAKAJ TAKŠNO RAZLIKOVANJE
V Železarni Store delam že od 1949. leta, torej 

osem let in imam v tem kolektivu že skoraj »domovin
sko pravico«.

Zaslužim bolj slabo, saj pridem komaj na okrog 
osem tisoč dinarjev na mesec. Zato si doslej nisem 
mogla privoščiti pravega dopusta v kakšnem ^počitni
škem domu ob morju, čeprav sem si to vroče želela pa 
tudi potrebna bi bila takega dopusta.

Kot članica tega kolektiva imam pravico do po
moči, ki jo izdaja posebna komisija delavskega sneta. 
Zato sem se letos odločila, da bom prebila snoj letošnji 
dopust v našem domu na Rabu. Toda ostalo je le Pfi 
vroči želji.

Na dopust sem nameravala med 10. in 20. septem
brom, za kar sem napravila tudi potrebno prijavo pri 
uslužbenki sekretariata. Prepričana sem bila, da ima
mo člani kolektiva na bivanje v tem domu vsi enako 
pravico, zato sem se z veseljem in skrbno pripravljala 
na moj prvi dopust. Po treh tednih pa so mt sporočili, 
da ne morem dobiti napotnice za Rab, ker je vse zase
deno. Tisti hip sem se nekako potolažila: če je zase
deno, je pač zasedeno. Pozneje pa sem ugotovila, da so 
v tem domu na dopustu tudi ljudje, ki niso člani na
šega kolektiva. Torej zanje je prostor, zame, ki sem 
član kolektiva, ga pa ni.

Po večkratnih intervencijah, sem končno le prišla 
do spoznanja, da napotnice res ne bom dobila. Da bi. 
šla kam drugam na morje, pa nimam denarja, ker so 
cene povsod preslane. Tako, vidite, tovariš Urednik, 
bom tudi ta dopust prebila v Štorah. Naj bodo vzroki 
takšni, ali takšni, mene so prepričali, da se dela pri nas 
glede tega razlika in da velja za nekatere pri nas 
nekaj, za druge pa nekaj drugega. ».
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2 OBISKU V ZSVODU ZK REMBIUTSeilO EVELIBOV V LIIHEM

OTROŠKI DODATEK
K, I. Log: Ste rednik in skrbnik otroku, ki je brez staršev. 

Dopolnil je petnajsto leto starosti. Ker pa bi radi, da bi dokon
čal osemletko, ne veste, ali bi še lahko prejemali otroški doda
tek in do kdaj lahko prejema družinsko pokojnino po pokojnem 
oiletu. — Odgovor: Po 16. členu uredbe o otroških dodatkih 
pripada otroški dodatek otrokom, ki so dopolnili petnajsto leto 
starosti, a so še na obveznem šolanju, dokler ne končajo tega 
šolanja, vendar najdalj do konca koledarskega leta, v katerem 
otrok dopolni petnajst let starosti. Samo za otroke padlih borcev, 
otroke žrtev fašističnega terorja in otroke, ki so sami žrtve 
fašističnega terorja, pripada dodatek do dokončanega šolanja ne 
Sede na starost. Do družinske pokojnine pa je upravičen do 
končanega sedemnajstega leta starosti.

PLAČEVANJE
Sind. podr. tisk. J. M. Ljubljana: Kdo mora plačati nado

mestilo plače delavcu za čas, ko je vpoklican na 14-dnevno ta
borjenje predvojaške vzgoje namesto rednega popoldanskega 
pouka? — Odgovor: To vprašanje z novejšimi predpisi ni ure
jeno. Nam je znana samo odredba bivšega ministra za narodno 
obrambo, ki izrecno prepoveduje, prirejati za obveznike pred- 
vojaške vzgoje, ki so zaposleni v gospodarstvu, taka taborjenja. 
Dovoljuje jih samo za obveznike na vasi. Ta odredba nadalje 
predpisuje, da je dolžan povrniti nastale stroške in nadomestilo 
plače tisti organ, ki kljub tej odredbi organizira takšno tabor
jenje in nanj vpokliče tudi obveznike, zaposlene v industriji. Ni 
nam znano, da bi bila ta odredba kdaj preklicana ali spreme
njena. Vemo pa, da se pristojni občinski in okrajni organi zanjo 
ne zmenijo. Sicer pa ne glede na to odredbo so ti organi, ki taka 
taborjenja sklicujejo, dolžni povrniti vpoklicanim izpadli za
služek. Ni nobenega predpisa, ki bo to dolžnost prevalil na go
spodarske organizacije.

B. L Medvode: Gornji odgovor velja tudi za vaš primer. Z 
nobenim predpisom ni gospodarska organizacija dolžna plačati 
obveznikom predvojaške vzgoje nadomestilo plač in če to plačilo 
katera odkloni, je odklonitev pravno utemeljena. Gospodarske 
organizacije, ki pa plačajo nadomestilo v takih primerih, morajo 
praviloma sredstva črpati iz dobička za plače, ker v materialne 
stroške jih po obstoječi uredbi o delitvi celotnega dohodka ne 
morejo. Potemtakem ima sin pravico zahtevati nadomestilo 
plače od organa, ki ga je poklical na taborjenje predvojaške 
vzgoje ne pa od gospodarske organizacije.

DOPUST
D. V. Pohorje: Koliko dni rednega letnega dopusta, Vam pri

pada za 19 let in 10 mesecev redne delovne dobe? — Odgovor: 
Pripada vam toliko koledarskih dni rednega letnega dopusta, 
kolikor Vam ga odredi direktor v okviru od najmanj 14 in naj
več 30 koledarskih dni.

M. Z. Cerknica: Gornji odgovor velja popolnoma tudi za Vaš 
primer.

Sind. podr. »Tovarne mila« Sl. Gradec: Takoj po nastopu 
zaporne kazni je že naslednji dan nastopila delo moževa žena, 
ki je prenehala z delom spet, ko se je mož vrnil iz zapora in 
takoj nastopil delo. Zena sedaj uveljavlja pravico do rednega 
letnega dopusta, in sicer zahteva 12 delovnih dni, direktor pa 
trdi, da ji pripada samo 6 delovnih dni. — Odgovor: Ker si je 
žena z junijem pridobila pravico do rednega letnega dopusta, je 
imela od 3. VI. letos dalje pravico do najmanj 14 koledarskih 
dni rednega letnega dopusta. Tov. direktor kot zakoniti čuvar 
zakonitosti bi bil dolžan vedeti, da 6-dnevnega dopusta ni, naj
krajši je samo — 14-dnevni. Toda problem je drugje. Nič ne 
omenjate, kako je prenehalo delovno razmerje vaše bivše čla
nice. Ce ji je odpovedala gospodarska organizacija, bi ji morala 
ta ob njenem odhodu plačati nadomestilo v znesku, ki bi ga 
prejela, če bi bila na štirinajstdnevnem dopustu. Kaže pa, da je 
delovno razmerje prenehalo sporazumno z določenim dnem brez 
poprejšnje odpovedi. V tem primeru bi se bilo treba pred pre
nehanjem dogovoriti tudi o tem, kako naj izkoristi pravico do 
dopusta. To ni bilo urejeno in ker je delovno razmerje že pre
nehalo, ni mogoče več uveljavljati pravice do dopusta.

Z. J. Kozina: Zaposleni ste kot nočni čuvaj in sicer od sobote 
popoldne do ponedeljka zjutraj. Prav tako kadar so državni 
prazniki. Ker tako delate že od 1955. leta dalje, bi radi vedeli, 
ali imate pravico do letnega dopusta. —• Odgovor: Pravice do 
rednega letnega dopusta nimate, ker niste v rednem delovnem 
razmerju. Vaša zaposlitev je povsem civilnopravnega značaja in 
zato ne morete biti deležni iz naslova te zaposlitve nobenih pra
vde, ki jih imajo osebe v rednem delovnem razmerju.

DELOVNI CAS
R. F. Ljubljana: Ali pripada delavcu 15-minutni odmor, če 

Ima skrajšan delovni čas sedem ur zaradi zdravju škodljivega 
dela? — Odgovor: Da. Ta skrajšani delovni čas je namreč — 
redni delovni čas in zato so z njim zvezane vse pravice, za ka
tere je pogoj zaposlitev v rednem delovnem času. Zato imate 
pravico do 15-minutnega odmora; saj je pri zdravju škodljivem 
delu in celo takem, za-radi katerega je predpisan samo sedem
urni delovnik, odpočltek mnogo bolj potreben kot pri zdravem, 
kjer se delovna sila in življenjske moči črpajo normalno. Torej 
se ta 15-minutni odmor všteje v redni delovni, to je sedemurni 
čas in se ne sme zanj delovni čas podaljšati.

BOLNIŠKO ZAVAROVANJE
J. S. Trbovlje: Kakšne pravice imajo bolniki TBC? — Od

govor: Zavarovanci, ki zbolijo za tuberkulozo, imajo pravico do 
nadomestila plače v višini polne osnove, t. j. v višini povprečja 
plač za dalo v rednem delovnem času, ki so jim bile izplačane 
v zadnjih treh mesecih pred tistim mesecem, v katerem je 
zavarovanec zbolel, če so bili najmanj šest mesecev v nepreki
njenem delovnem razmerju oziroma v zadnjih dveh letih s 
presledki najmanj dvanajst mesecev. Ce tega pogoja ne izpol
njujejo, prejemajo nadomestilo v višini 75% osnove za nado
mestilo.

•Plavalni trening? Ne, to je 
razgibovanje mišic bolj ali 
manj ohromelih udov v ba
zenu termalne vode v La
škem., To je uspešna metoda 

zdravljenja invalidnosti.

Vsako mesto ima -kakšno zrna, 
menitost, prav tako ni kraja 
brez kakega »problema«. Izsto
pil seim z jutranjega vlaka v 
Laškem in se napotil mimo nu- 
ševinii podobne -sedanje p-ostaje 
in lesenega plo-ta, za katerim 
grade niovo. Grade jo res po 
polževo. Po polževo prihajajo 
namreč krediti in po' polževo 
je tudi delo izvajalca — Savinj- 
graida iz Celja. Prepričan sem 
da sta obe postajni poslopji ža
lostni znamenitosti res zname
nitega kraja in pa glavni pro
blem Laškega. Ta uvod je mor
da pretiran in se je lahko rodil 
le v glavi potnika, -ki večkrat 
pctiuje tod mimo. Vendiair bodo 
nekoč postajo le dogradili in ie- 
tisj ne 'bo potnik, ki bo izstopil 
dobil vtisa, da Laiško ni ni
kakršno turistično mesto in da 
je Laščanom ali njihovemu Tu_ 
rističn-ct-oLepšefvailnemju društvu 
skrb za zunanjost njihovega me-, 
sta zadnja stvar. Če bo tedaj 
iskal kakšen potnik »problem« 
ga bo našel drug,od: stanovanj
ska stiska, premalo sob za tuj
ce, mordia ne bo našel tržnice 
ali ho -povprašal o preskrbi La_ 
škega s sadijem in zelenjavo 
ali...

Omenjeno Jutro sem nameril 
korak miimo kolodvora po senci 
aleje proti Zavodu za rehabi
litacijo invalidov. Laško ni tu
ristični kraij zaradi »lepe -in pri-
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jazr.e okolice«, — s tem se lah
ko ponašajo skoro vsi kraji na_ 
še domovine, — temveč zaradi 
svoje posebne lege, takšne in 
takšne geološke sestave zemlje, 
v kaitere globini se pretaka po
sebna voda s posebnimi zdravil
nimi svojstvl. V-oida, ki je v 
notranjosti nedvomno vroča, 
prihaja na dan še vedno topla, 
s človeško toploto 36.5U, oziroma 
z majhno vročino, 37°, Ta voda 
s svojimi kemičnimi primesmi 
izredno zdravilno deluje. To bo
do potrdili številni revmatiki, 
toda še v večji meri invalidi. 
Razgibovanje mišic več ali 
mani ohromelih udov v bazenu 
termalne voide, kar je ena glav
nih metod zdravljenja v laškem 
Zavodu, vračajo gibljivost 'n 
prožnost utrujenim telesom.

Današnji Zavod za rehabili
tacijo invalidov v Laškem je bil 
ustanovljen 1953. leta, ko se je 
zdravilo v njem 155 bolnikov, 
lete 1954 že 1756, leta 1655 2.023 
in lani 2345 bo-lnikov. Letos jih 
bo še več. Kaj te številke po
menijo, sem se kmalu prepričal. 
Spoznal sem, kaj pomeni, če je 
v zdravilišču le 210 postelj, bol
nikov pa povprečno vsiaj 230.

* * *

Po ozkem hodniku, polnem 
pare, ki je uhajala iz kadnih 
kabin, sem prispel do širšega 
hodnika-. Tam sem se zaustavil 
ob vitrinah: »Izdelki naših pa- 
eijentov«. Koščeni noži, košari
ce, preproge, ornamenti, drugi 
galanterijski izdelki, ki jih iz
delujejo bolniki v delavnicah. 
Bolniki v delavnicah? Da, ker 
delovna terapija — delovni te
rapevt v Laškem je Dušen Ple
čko, moj prv-i znanec iz Laške
ga — je ena zelo učinovitih me
tod zdravljenja. V tej sobi sem 
videl različne naprave. Posebne 
za razgifoavmje stopala, kole
na, kolkov, hrbtenice ... Fcsefo. 
ni tkalni stroj, ob katerem bol
nik razgiba vse telo, -je skon
struiral tov. PleSko. Pravzaprav 
ji izboljšal neko takšno angle
ško napravo.

Mladi fizioterapevtki Jožica 
Erma-n iz St. Vida pri Ljub
ljani in Helena Stiplovšek iz 
Ptuja sta bili nasledlnjl moji 
v-odi-teilji-ci po zdravilišču. Vse
povsod je čisto, lepo, toda — 
prepolno. Veliko invalidov še 
čaka, da se bo kak prostor iz
praznil. Ziaitio so tam, kjer bi 
mora-le biti dve postelji, tri ali 
celo štiri. Pred leti so imeli le 
nekaj negibljivih bolnikov, se
daj jih i-miajo 40, -a strežnega 
osebja komaj za silo. Zadnji čas 
imajo tudi otroški oddelek z 
otroci, ki jih je prizadela otro

ška paraliza. Namestili so otro
ško negovalko, toda potrebovali 
bi še več uslužbencev, zaenkrat 
pa jim še niso dovolili »odveč
nih« delovnih mest. Morda bo 
kak dinar, namenjen boj-u pro-ti 
otroški paralizi dodeljen tudi 
Zavodu v Laškem. Prav bi bilo.

Bazen s toplo zdravilno vodo 
je v pritličju oziroma v na pol 
kletnem prostoru. Vse bolnike, 
ki so v prvem in drugem nad
stropju, morajo nositi na kopa, 
nje in zato ni čudno, če si je 
na primer dvaindvajsetletna 
strežnica Ela Tisel izpahnila 
hrbtenico ... Pozdravila se je v 
Zpvod-u in zdaij opravlja isto 
delo, samo bolnikov več ne -pre
naša. Sicer so pred kratkim 
vgradi-li dv-iga-lo, toda iz pritlič
ja do bazena je še vedno 12 
stopnic, po katerih morajo bol
nika nesti. Seveda priskoči na 
pomoč kurjač, strojnik ali kak 
drugi moSki, ki je pri hiši. »O, 
danes j-e že bolje«, m-i je z na
smehom povedala 19 letna strež
nica Tončka Goršek; dejanska 
-pa te besede kažej-o na požrtvo
valnost -osebja. Ne pritožujejo 
se, čeprav jih je premalo. Na
mesto 20 fizioterapevtk, jih je 
5 ... Namesto 3 kurjačev, sta 
le 2. Namesto 3 vratarjev, sta 
dva itd. Cudmo je, d-a jim Svet 
za zdravstvo LRS ne odobri de
lovnih mest, M bi mora,la po 
vsej logiki biti iz-polnjena.

Govoril sem z -bolniki. Hva
ležni so Zavodu, ki mu pripisu
jejo — povsem upravičeno — 
velike zasluge za zboljšanje nji
hovega stanja, za zmanjšanje 
nesreče, ki jdh je prizade-la. Go. 
vo-ril sem z nekim šoferjem. 
Svoj čas je tekmoval z motor
jem, sedaj je popolnoma negi
ben, toda že kaže, d-a bo znova 
lahko gibal z rokami, govoril 
sem z znanim skakalcem iz Pla
nice, livarjem jeseniške žele
zarne Zupanom, ki ga je one
srečila paraliza. »O, zdaj sem 
že veliko boljši,« mi je dejal. 
Govoril sem z žilavim, prav ta
ko negibnim bolnikom ing. Ste
pišnikom, ki bolj skrbi za druge, 
kot za-se. Redno organizira izle
te. Kako? Telefoniralo se pome
ni s -tovariši iz sindikalne po
družnice a-li celjske Cinkarne 
ali štorske Železarne ali od dru
god, in posodijo jiim avtomobil. 
Odpeljejo jih na Pohorje, v Lo_ 
gs.rsko dolino in drugam, bol
niki poravnajo le za bencin. 
Lahko sil mislimo, kaj pomeni 
za bolnike tak izlet.

»No, kakšni so Vaši vtisi?«, 
me je prehitel z vprašanjem 
ravnatelj Ziavoda dr. Barle. 
»Najboljši!«, sem mu odgo

voril. Potem sem ga po
vprašal kako j-e z razširitvijo 
Zavoda. Bolniki so me namreč 
opozorili, da naj bodlim previd
no -po lesenem prizidku (na sli
ki desno), ker se utegne podre
ti. Dr. Ba-rle mi je ljubeznivo 
odgovarjal.

Prihodnje leto bo moral Za
vod izprazniti letni trakt. Grad
beno dovoljenje imajo le še za 
to leto. Do tedaj si pomagajo 
v jedilnici tako. da imajo strop 
podprt s štirimi stebri. Saj bi 
radi porušili, toda še rajši bi 
slišali, da imajo sredstva, s ka
terimi bi zgradili novo poslop
je. Porušijo že lahko, toda zdra
vilišče bo imelo 60 postelj manj. 
In še danes ne more sprejeti 
vseh bolnikov.

Zdravilišče je finančno samo
stojen zavod. Oskrbni, dan je 750 
dinarjev, s čimer krijejo 1-e hra
no in plačo osebju. Investicije, 
amortizacijo in podobne izd-atke 
finansira republiški Zavod za 
socialno zavarovanje. To je če 
šlio, dokler je bilo v zdravilišču

»tajati in delati naprej. Ali dvig
nit: ceno oskrbnega dne in na 
ta način priti do 150,000.000, ki 
bi jih rabili za dograditev zdra
vilišča ali pa prepričati mero
dajne, da ji-m dodelijo večje 
podpore in da jih nakažejo pra
vočasno.

Laško je turistični kraj zara
di zdravilišča. Toda danes nima 
nikakršnih dohodkov od Zavo
da. Socialno zavarovanje ni do
slej plačevalo za svoje zavaro
vance turistične takse. Te dni 
bo menda upr-avni odbor Zavo
da sprejel odlok občine, po ka
terem bo Zavod plačal za vsa
kega gosta 25 dinarjev turistič
ne takse. Tudi za olepšavo me
sta so potrebna sredstva-. Turi-' 
stično — olepševalno društvo v 
LaSkem bi rado oživelo turi
zem v svojem kraju. Radii bi 
zgradili odprti bazen s termal
no vodo. Takšen bazen bi po
trebovalo tudi zdravilišče — Za
vod. Res je potrebno nekaj 
ukreniti.

Tu tiči laški problem in ne v
malo bolnikov. Danes, ko je vse razpravah, ali j-e prav, da se v
prepolno in vse premajhno, 
(kuhinje, pralnice — sploh ne 
odgovarjajo tem-u namenu) bi 
bilo nujno prizidati nov sanato
rij n-am-esto sedanjega letnega 
trakta. Toda sredstva? Doseda
nje dotacije so majhne. Podjet
ja, ki prevzamejo kakšno delo 
pri njih, morajo iztožiti plačilo. 
Ne po Zavodovi krivdi.

Laško je najbolj znano to- 
viotno zdravilišče v državi. Za
to je tudi pritisk iz vseh krajev 
velik. Hkrati je Laiško pravza
prav le podali ček bolnišnice, e to 
razliko, da je botaSišrtica veliko 
dražja. Taikšen nava-l je zaradi 
dveh razlogov: Laško je najbolj
še organizirano zdravilišče, z 
najboljšimi metodami zdravlje
nja in v odnosu na slična zdra
vilišča z dobrim In številnejšim 
številom zdravstvenega osebja, 
čeprav ga še zdaleč ni toliko, 
kot bi ga bilo po evropskih nor
mativih moralo biti, in drugič, 
v Laškem je naj cenejši oskrbni 
dan 750 din. V Stuibiških Topli
cah na priim-er, kjer je podoben 
Zavod, ki dela ob znatno večjih 
subvencijah Republiškega zavo
da za socialno zavarovanje Hr- 
vatsJke, je oskrbni dlan 950 do 
1.040 dinarjev. Fizioterapevtko 
pa menda ima le eno. Morda 
zaradi tega drugi republiški za
vodi vedno pošiljajo svoje paci
ente v Laško. Tudi v Rogaški 
Slatini je oskrbni dan znatno 
višji, če-prav se za zavarovanca 
— bolnika tam me stori toliko, 
kot tu. Zato zdaj v Zavodu raz- 
pravlja-jio o vprašanju, kako oto-

Laiškem razvija industrija, (vol
na, pivovarna) a-li ne, ker leto
višče baje ne hi smelo imeti in
dustrije. Resnica p-a je, da se 
vsi Laščani, kot mi je rekel 
neki natakar v restavraciji, ve
selijo, da Je končno prišla Pi
vovarna na zeleno vejo in da tudi 
v »Volni« dobro »vozijo«. Tudi 
sloveča svetovna letovišča 
(Ahen, Wisb'aden, pri nas Split 
in druga), imajo močno razvito 
industrijo, seveda ne pred no
sem zdravilišča. Nekje morajo1 
ljudje delati. V Laškem sta to
varni že tako in tako dober km 
vstran od zdravilišča, ki ima v 
svoj-i smeri neomejeno možnost 
razvoja. Skoda Je le, da so v 
bližini zdravilišča pričeli graditi 
zasebne hišice.

Zavod za rehabilitacijo invali
dov ni mogel najti boljšega 
zdravilišča od Laškega, še po
sebno, ker v Zavodu zdravijo 
skozi vse leto, medtem ko je 
prejšnje letovišče (in ne zdra
vilišče) bilo pozimi prazno. Tu 
je dovolj tople vode, ki je za
stonj in ki je taka, da s svojimi 
biološkimi lastnostmi pospešuje 
rehabilitacijo naših invalidov.

Strokovna pomoč Zavodu s 
strani Klinike za ortopedijo in 
Zavoda za rehabilitacijo invali
dov v Ljubljani je zagotovljena, 
potrebna je le še izdatnejša ma
terialna pomoč Republiškega 
zavoda za socialno zavarovan j e 
(morda tudi zveznega) in Sveta 
za zdravstvo LRS in morda 
spioh večje pozornost skup
nosti. Danilo Domanjko

JUGOSLOVANI. V OKTOBRSKI REVOLUCIJI

TRUE JOVANI V RDEČEM POLKU
Neposredno pred Izbruhom Oktobrske 

revolucije je bilo_v vrstah jugoslovanskih 
prostovoljcev v voznesemsku vse pogo
steje slišati besede nezadovoljstva. Neke
ga jutra, ko se je revolucionarno vrenje 
že zelo razmahnilo, je ukazal komandant 
neke prostovoljne enote zbor im osorno 
pozval vse, ki ne žele ostati v njej, naj 
stopijo naprej. Za to so se odločili le 
najpogumnejši. Med njimi so bili tudi 
trije Jovani: Jovan Gajič iz Rame, Jovan 
Davidovič iz okolice Brčkega tn Jovan 
Grabundžija iz Srema.

Komandant je srdito glodal »odpadnike« 
in jih skušal prepričati, da je njihovo 
mesto med vojaki, ki se žele vrniti v do
movino in ki jih politika ne zanima. 
Vendar se nihče ni hotel vrniti v vrst-o; 
tudi vsi trije Jovani so ostali pri svojem 
prepričanju. »Vedeli smo, da je naše me
sto med tistimi, ki žele ustvariti nov 
svet,« pravi Jovan Gajič, ki živi zdaj v 
predmestju Rume.

Od takrat so se vsi trije skupaj borili 
v mnogih bitkah. V Novi Pragi so sc sre
čali , z revolucionarnimi mornarji. V 
Harkovu so prišli v odred Rdeče vojske, 
ki mu je poveljeval Gojko Pavlovič, biv
ši oficir Prostovoljnega polka..

Ko jih je sprejel v svoj odred in jim 
dal orožje in strelivo, je Pavlovič dejal: 
»Odslej se borite za oblast delavcev in 
kmetov. Bodite na to ponosni.« Skušali 
so častno in s ponosom opravljati dolžno
sti borcev Rdeče vojske in uničiti člmveč 
sovražnikov sovjetske oblasti in sovjet- 
sk6 desetic*

Z belogardisti so se borili pri Miierovu, 
Novočerkasku tn Voronježu ter v števil
nih drugih krajih Rusije. Povsod so se 
odlikovali s svojo hrabrostjo in z vsako

bitko Je rasla povezanost in tovarištvo 
med njimi.

Ko so odredi prerasti v polke, divizije 
In armade, so se vsi trije Jovani znašli 
v 33 rdečem polku, ki -ga je vodil Gojko 
Pavlovič. Bill so že prekaljeni in izku
šeni borci, katerim so zaupali težje in 
odgovornejše naloge. Spremljali so po
veljnike Rdeče vojske, ki so šli na poga
janja z anarhistom Mahnom v Evstratov- 
ko, sodelovali pri uničenju betih upor
nikov v Voronježu in Ostrogorsku in se 
borili povsod, kjer so biti, za zmago 
Oktobra.

»Borili smo se za zmago sovjetov, ker 
smo bili prepričani, da se bo z zmago 
boljševikov začela nova doba za vse ljudi 
na svetu«, pravi Jovan Gajič in nadalju
je: »Nas, Jugoslovanov, je bilo v rdečih 
oddelkih kot gob po dežju. Se sam ne

Trije Jovani so prehodili z rdečim pol- 
vem, odkod se nas je toliko nabralo.« 
ktmi donsko oblast, borili so se proti De- 
nikinovim četam in -prišli na Kavkaz do 
Bakuja. Doživeli so končni zlom inter- 
vencionistov in zmago Leninovih idej.

»Res, veliki časi so bili to«, zamišljeno 
ponavlja Gajič. »Ne le za Ruse, temveč 
za vse ljudi na svetu. To so bili časi, ki 
se nikoli ne morejo dovolj pomembno 
oceniti.«

Po zmagi revolucije so vsi trije Jovani 
slekli vojaško uniforme. Jovan Grabun
džija je ostal v Rusiji in se oženil. Ga
jič in Davidovič pa sta se vrnila v domo
vino. Jovan Gajič si še danes zelo želi, 
da bi se srečal z drugima dvema, če še 
Živita, in se v pogovoru z njima spet spo
minjal tistih dni, ki so jih skupaj pre
živeli.

kazu — povsod, kjer je bilo treba braniti 
Revolucijo. Sprijaznil se je z geslom: »Ce 
si vojak, se vojskuj!« in tako se je kmalu 
Izkazal s hrabrostjo, po kateri je bila 
enota znana tudi pri sovražniku.

Med bitkami in pohodi 1» spoznaval so
vjetsko deželo in ljudi ter jih vzljubil. 
Jokal je, ko je zapuščal Sovjetsko zve
zo: »To Je bila moja druga domovina. Ko 
sem prišel domov, sem se kesal, da sem 
jo zapustil. Neštetokrat sem se pokesal«, 
pravi Petričič.

Življenje jugoslovanskih prostovoljcev, 
ki so se borili na strani boljševikov, je 
bilo zelo težko. Takoj po vrnitvi v domo
vino so prišli pod policijsko nadzorstvo. 
Velik del teh ljudi se ni nehal bojevati. 
Med njimi je bil tudi Jovan Petričič. 
Ljudje, ki so sprejeli ideje Oktobrske

revolucije, ki so bili »zastrupljeni z revo
lucijo«, kot so govorili kapitalisti, so na
daljevali z bojem v svoji domovini.

Petričič se je udeležil demonstracij na 
Slavij! v Beogradu 1»21. leta, stavke de
lavcev Belišča 1323. leta in mnogih dru
gih stavk. Bodrile so ga ideje Oktobra. 
Dostikrat je moral po svoji ali po tuji 
volji spremeniti bivališče in podjetje, bil 
je velikokrat odpuščen in preganjan, to
da nikoli se ni nehal bojevati. Tudi v 
NOB je aktivno sodeloval.

»Belogardisti, domači in tuji kapitalisti 
In fašisti — vsi so bili proti revežem. 
Vsi so hoteli živeti na račun reveža in 
revež sem bil tudi jaz. Vedno sem verjel 
v našo zmago. Tega me je naučil Okto
ber,« pravi Petričič.

RDEČI PRAPORŠČAK IZ RILEČA

BODRILE SO GA IDEJE OKTOBRA
Jovan Petričič, kvalificiran delavec 

strugar v Makišu, je sodeloval v Okto
brski revoluciji, v številnih stavkah med 
obema vojnama, v narodnoosvobodilnem 
boju in še danes dela za graditev domo
vine. Je droban, živahen starček, ki mu 
je vsak tretji stavek »pa znaš, Janje mo
je« in ki niti mravlji ne bi storil nič 
žalega. V velikih trenutkih pa se je znal 
hrabro boriti za svobodo svojih tovarišev 
in svojo svobodo. Bodrile so ga ideje 
Oktobra, v katerem je tudi sam sode
loval.

Med prvo svetovno vojno Je bil, kot 
mnogi drugi Jugoslovani, mobiliziran v

avstroogrsko vojsko. Ob prvi priložnosti 
— v marcu ali aprilu leta ISIS — je po
begnil k Rusom. Do Oktobrske revolu
cije je delal kot ujetnik-kmetijski dela
vec na velikem posestvu v Jaškini, v 
Šamanski guberniji.

Ko se je veliko jugoslovanskih ujetni
kov pridružilo Rdeči armadi, je bil med 
njimi tudi Jovan Petričič: »Vselej sem 
bil revež in dejal sem si: ,Ce gre za svo
bodo lc pravico, pa pojdem««, pripove
duje sedaj Jovan Petričič. In pripominja: 
»Zelo sem vesel, da sem tako storil.«

Proti belogardistom se je bojeval pri 
Kaspijskem morju, na Uralu in na Kav-

Udeleženec Oktobrske revolucije in no
silec Spomenice 1911, Mičko Vukovič, 67- 
letni upokojenec iz Zemuna, je po pra
vici ponosen na svojo udeležbo v bojih, 
Iti so začeli novo obdobje v zgodovini 
človeštva. Njegova povest je podobna 
zgodbi mnogih drugih jugoslovanskih 
prostovoljcev.

Vukovič je Hercegovec iz Meke Trave, 
nedaleč Bileča. Takoj po sarajevskem 
atentatu so ga skupaj s 1.300 »sumljivi
mi« vojaki in podoficirji odgnali na delo 
v Spodnjo Avstrijo, po dveh mesecih pa 
v Galicijo, na rusko fronto.

Ob koncu oktobra 1914. je skupaj s 
petimi drugimi vojaki ušel k Rusom. 
»Nisem se mogel boriti za Švabe«, pripo
veduje Vukovič. »Ce ne bi pobegnil na 
rusko stran, bi, menda znorel.«

Nekaj časa je bil v ujetnišklh tabori
ščih v Sibiriji, nato pa so ga poslali na 
delo v neko vas.

Dne 3. aprila 1916 se je Mičko Vukovič 
prijavil v Prvo srbsko prostovoljno divi
zijo in odšel z njo v Dobrudžo, kjer je 
sodeloval v bojih proti Nemcem in Av
strijcem. Nato je zbolel, najprej za zla
tenico in nato še za pegavim tifusom.

»Bil sem zelo bolan, vsako uro sem 
mislil, da bom umrl. Vendarle sem ostal 
živ.«

Selili so ga iz bolnišnice v bolnišnico. 
Bil je v Odesi, Nikolajevu, Jekaterino- 
slavu in Rostovu na Donu. Ne spominja 
se več natanko, v katerem kraju ga je 
zatekla Revolucija. Izčrpan od bolezni je 
aprila 1918 prišel najprej v Caricin, nato 
pa z ladjo po Volgi v Saratov. Tu se je 
prijavil v narodno gardo. Ko pa so za
čele sile kontrarevolucije ogrožati delav- 
sko-kmečko državo, je vstopil v vrste 
Rdeče armade,

»Čutil sem, da Je to moja dolžnost. In

naenkrat sem bil čisto zdrav. Kako smo 
mlatili bele! Nismo jim pustili dihati,« 
pripoveduje Vukovič.

Prvi internacionalni polk je zadal belo
gardistom hude izgube. V tem polku se 
Je posebno odlikoval oddelek, v katerem 
so bili Jugoslovani, Kitajci, Litvanci in 
Finci in ki mu Je poveljeval Mičko Vu
kovič. Funkcija, ki jo je imel, je ustre
zala činu praporščaka. Zato se ga je 
prijelo ime »Praporščak iz Bileča«.

Pol leta ni rdeči praporščak ničesar 
slišal o svoji domovini. Zaželel si je 
vrnitve, da bi se na domačih tleh boril 
za uresničenje Leninovih idej. za tisto, 
kar je velika ruska dežela že imela.

Dolgo je potoval, preden je prišel do 
meje Sovjetske zveze. Skušal se je vrniti 
čez Vladivostok, pa mu ni uspelo. Tudi 
v Harbinu v Mandžuriji ni imel sreče. Z 
izkaznico rdečegardista je potoval prosto 
in brezplačno po Sovjetski zvezi. Dva
krat je bil v Moskvi in dvakrat je videi 
Lenina.

»Ni ga bilo težko videti. Dostikrat Je 
govoril delavcem in tako radi so ga po
slušati. Kako pameten človek je bil. Ka
ko preprosto je znal govoriti,« pripove
duje Vukovič ob, spominu na svoja sre
čanja z Leninom.

Aprila 1920 se mu je posrečilo priti do 
Odese in od tod v Varno, nato pa čez So
fijo in Beograd v Bilečo. Tudi tu ni mo
gel mirovati. Sodeloval je v številnih 

akcijah, ki jih je proti vladajočemu reži
mu organizirala Partija. Ko so 6. aprila 
1941 nemški fašisti napadli našo domo
vino, je Vukovič spet prijel za puško.

Konec oktobra 1941 Je prisil na kapo 
peterokrako zvezdo in vstopil v partizan
ski bataljon »Vladimir Jačinovič«, kjer 
se Je kot nekoč v Oktobru, izkazal s svo
jo hrabrostjo. Branko N. Djukič
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$OCet KEMIČNE
TOVARNE OB ODPRTEM PISMU

delavskega sveta Karfonažne tovarne
Nove tovarne z lepim! svet

limi dvoranami, prostornimi 
hodniki, modernimi stroji in 
napravami, so posejane širom 
naše re. Ni jih malo.
Veseli smo jih, saj je to plod 
našega skupnega dela in na
porov v povojnem času. Med 
temi belimi zgradbami pa so 
stare tovarne z že počrnelim 
zidovjem, tu in tam zanemar
jenimi tovarniškimi dvorišči, 
dimom, ki ti neprijetno lega 
na pljuča — toda z bogato de
lovno tradicijo, mnogimi pro
izvodnimi uspehi in delovno 
Prakso, ki jo včasih zaman 
iščemo v novih obratih moder
nih tovarn.

Odgrnimo košček življenja 
take stare tovarne, ki prav v 
teh dneh praznuje petdeset
letnico svojega obstoja. V mi
slih pojdimo nazaj na prag 20. 
stoletja. Industrija se je takrat 
začela hitro razvijati. Usvajali 
so veliko strojno proizvodnjo 
in tehnične izsledke, naraščale 
so potrebe po raznih kovinah. 
Veliko prednost je začel do
bivati aluminij, ki je postal 
zlasti pomemben kot strateški 
material. V takih okoliščinah 
je zrasla nova kemična tovar
na, ki je začela obratovati leta 
1907. Bila je ena izmed prvih 
tovarn na svetu, kjer so začeli 
predelovati boksit in Izdelovati 
glinico, katero so izvažali kot 
surovino v inozemske tovarne 
aluminija. Po proizvodnem 
programu so v Kemični tovar
ni začeli izdelovati glinico, 
aluminijev sulfat za potrebe 
papirne industrije in kalijev 
galun za usnjarsko industrijo.

Od leta 1929 pa do začetka 
druge svetovne vojne so v to
varni izvedli precej tehničnih 
sprememb. Izmenjali so parne 
kotle, parno turbino, vakum- 
aparature, rotacijsko peč in 
ostale manjše naprave. Proiz
vodnja se je polagoma dvigni
la in leta 1940 dosegla 8.496 ton.

Med drugo svetovno vojno je 
tovarna zaradi težav z dobavo 
surovin ter zaradi odpora de
lavcev le delno obratovala. 
Letna proizvodnja se je gibala 
med 385 do 5257 ton.

Po vojni pa zaradi porušenih 
prometnih zvez in zaradi slabe 
dobave surovin in neurejenih 
trgovinskih odnosov s tujino 
kemična tovarna ni mogla ta
koj začeti z normalno proiz
vodnjo. Vse te težave, katerim 
se je pridružilo še pomanjka
nje delavcev, so sčasoma le 
prebrodili in leta 1854 so za 
ii.98e/i prekoračili predvojno 
raven proizvodnje.

Od leta 1946 pa do 1951 niso 
imeli na razpolago dovolj fi
nančnih sredstev, da bi obno
vili zastarele obrate. Vsa amor
tizacijska sredstva so odvajali 
2a centralni amortizacijski 
sklad, delovni kolektiv pa je 
bil bolj aii manj odvisen od di
rekcij, kasneje od višjih go
spodarskih združenj, ki so mu 
delile miloščino. Sele pozneje, 
ko so se organi delavskega 
upravljanja odločneje zavzeli 
za gospodarjenje z družbenim 
Premoženjem in ko je delov
nim kolektivom ostalo več 
sredstev, so šele lahko začeli 
misliti v Kemični to-varni na 
obnovo.

V tovarni so sklenili, da bodo 
stremeli čimprej doseči pred
vojno proizvodno raven in to 
v skladu s splošnim razvojem 
tovarne. Postopoma bodo ob
navljali in vsklajevali zmoglji
vosti proizvodnih naprav v po-' 
sameznih fazah tehnološkega 
procesa. Podatki o doseženi 
proizvodnji kažejo, da je de
lovni kolektiv prvo nalogo za
dovoljivo izpolnil. Precej truda 
so oo vojni vložili v obnovo 
gradbenih objektov in strojev, 
naprav in opreme ter instalacij 
itd. Zgradili so si poslopje za 
proizvodnjo aluminijevega sul
fata. omislili so si nov mlin za 
mletje aluminijevega sulfata, 
izpopolnili naprave za izloča
nje aluminijevega hidrata, 
zgradili so sanitarno poslopje 
itd. itd.

štirideset let sindikalne 
organizacije

Razmera delavcev, v katerih 
so le-tt pred vojno delali, niso 
bile lahke. Kapitalistični last
niki niso stremeli, da bi čim- 
boije uredili tovarno. Njihov 
namen je bil le, da hi Imeli od 
cenene delovne sile čimveč do
bička. Veliko gospodarsko kri
zo so občutili najbolj delavci. 
Iz tovarne so jih odpuščali in 
to slasti tiste, ki so zavoljo 
nizkih mezd zdravstveno osla
beli.

Preteklo je petdeset let od
kar so v Ljubljani začeli izde
lovati glinico. Toda letos se de
lovni kolektiv Kemične tovar
ne spominja še nečesa drugega. 
Letos bo preteklo to let, odkar 
je bila v tej tovarni ustanov-

V petdeset let stari Kemični 
tovarni v Ljubljani so do se
daj izvolili delavski svet že 
petkrat. V organe delavske
ga upravljanja je bilo izvo
ljenih do sedaj 130 članov, 
to se pravi, da je skoraj po
lovica celotnega kolektiva 
direktno sodelovala v delav
skem upravljanju. (Na sliki 
spodaj: delavski svet zaseda.)

ljena sindikalna organizacija.
Delavsko gibanje v tej tovar

ni se je začelo nekako leta 1910. 
Delavci, ki so bili člani social
nodemokratske stranke so ta
krat dobivali in prebirali »Rde
či prapor«. Toda vzplamtela je 
druga svetovna vojna. Delav
sko gibanje je nekoliko zamr
lo. Iz Rusije pa so po končani 
vojni prihajali delavci in s se
boj so prinesli revolucionarni 
duh. V Kemični tovarni so 
takoj ustanovili Društvo ke
mičnih delavcev, izvolili de
lavske zaupnike in leta 1919 
so svečano proslavili l. maj.

Na delavski praznik je obrat 
počival. Delavci so zgodaj zju
traj odšli na zborovanje v me
sto, popoldne pa je bila vese
lica na vrtu današnje gostilne 
Lasan.

Delavsko gibanje v tovarni 
se je Širilo, krepila se je delov
na zavest.

Naslednje leto so se delavci 
na Zaloški cesti udeležili de
monstracij. Pred Leoniščem je 
postal žrtev žandarmerijskega 
terorja delavec Kemične tovar
ne Jakob Černe. Ves delovni 
kolektiv ga je spremil na nje
govi zadnji poti ha pokopali
šče v Polju. Delavci so sodelo
vali tudi v kulturnem društvu 
»Zarja«, ko pa je to razpadlo, 
so se vključili v »Vzajemnost«.

Druga svetovna vojna ni na
šla delavcev Kemične tovarne 
nepripravljenih. Deželo, ki jo 
je zasedel okupator, je bilo 
treba braniti. Veliko, preveč 
naših predanih borcev je tedaj 
padlo, med njimi 25 tovarišev 
Kemične tovarne.

Po drugi svetovni vojni so 
bile pred sindikalno organiza
cijo nove naloge. Treba je 
bilo obnoviti zastarelo podjetje, 
dvigniti proizvodnjo in poskr
beti za delovnega človeka. Za
čeli so se pripravljati na sve
čan trenutek, ko bodo tovarno 
sprejeli v svoje roke.

Dne 21. aprila leta 1950 so iz
volili prvi delavski svet kot 
posvetovalni organ. Stel je 15 
članov. Ta delavski svet je 6. 
septembra istega leta prevzel 
tovarno v upravljanje. Do se
daj so v Kemični tovarni v 
Mostah izvolili delavski svet že 
petkrat. V organih delavskega 
upravljanja je do sedaj sodelo
valo 130 članov kolektiva In ta
ko je skoraj polovica delovne
ga kolektiva sodelovala v de
lavskem upravljanju.

Delavski svet pa je še vedno 
pred vprašanjem, kako bi naj
bolje izvedli obveščanje delov
nega kolektiva o vsem, o če
mer so se razgovarjali na za
sedanjih. Sindikalna organiza
cija je že leta 1955 predlagala, 
naj hi bili po sejah delavskega 
sveta skupinski sestanki, kjer 
bi delavcem povedali, kaj so 
govorili na seji delavskega 
sveta. Sklepe naj bi objavili na 
oglasni deski. V okviru delav
skega upravljanja naj bi izvo
lili komisijo, da bi tako olaj
šali delo delavskega sveta. To
da na žalost je tu in tam ostalo 
le pri predlogih .

V Kemični tovarni so lani 
priredili seminar o delavskem 
upravljanju. Člani delovnega 
kolektiva, posebno pa še člani 
delavskega sveta so si prido
bili bogato znanje, ki jim bo 
koristilo v njihovi vsakdanji 
praksi.

Od leta 1950 so nastale velike 
spremembe v sami proizvodnji, 
zunanjosti tovarne, disciplini, 
štednji z materialom itd. To je 
vse plod dela celotnega kolek
tiva in organov delavskega 
upravljanja ter družbenih i po
litičnih organizacij.

Veliko truda in znoja ob 
zastarelih strojih

Stare tovarne! Ne o vseh, o 
eni bi človek napisal lahko ce
le knjige. Precej listov bi po
pisal o tem, s kakšnimi veliki
mi težavami se borijo delov
ni ljudje znotraj počrnelih 
zgradb, da s skromnimi sred
stvi obnovijo vse tisto, kar je 
nujno potrebno. Ob skrajno iz
trošenih to zastarelih strojih in 
napravah pa se delavci iz dne
va v dan trudijo, da hi bili z 
izdelki enaki tistim v novih 
tovarnah.

Kemična tovarna Je stara 
petdeset let. Bila je nekoč to 
prva in edina tovarna pri nas, 
kjer so predelovali boksit in 
Izdelovali glinico. Danes to ni 
več. Nastale so še druge tovrst
ne tovarne. Nedaleč proč od 
Ptuja so zgradili moderno to
varno glinice in aluminija. To
da nikar ne mislimo, da je po
stala Kemična tovarna v Mo
stah naši družbi nekoristna in 
nepotrebna.

V tovarni v Lozovcu poleg 
Šibenika elektrollzirajo vsako 
leto 2599 ton glinice iz moščan- 
fke tovarne. Tudi tovarna v 
Ražinah, kjer bodo kmalu za
čeli z elektrolizo glinice, bo 
postala po vsej verjetnosti po
trošnik glinice iz Kemične to
varne v Ljubljani. Kemična 
tovarna v Ljubljani Je naši 
družbi dala od leta 1952 do 1956 
iz ustvarjenega dobička preko 
596 milijonov dinarjev.

Tovarna pa le ne bi ostala 
pri sedanji zmogljivosti. 
Osnovna sredstva so amortizi
rana že s 57*/,. Treba je začeti 
z zamenjavo posameznih zasta
relih naprav, medsebojne ne
skladnosti naj bi odpravili in 
dosegli, da bo po količini letna 
proizvodnja polizdelka dosegla 
20.000 do 22.000 ton. Razen tega

naj bi obogatili asortiment ke
mičnih proizvodov zlasti na ba
zi aluminijevih hidratov. Tega 
programa pa ne bodo mogli 
uresničiti brez primernih stro
kovnjakov, finančnih sredstev 
in družbene pomoči.

Danes je potreba po kovini 
20. stoletja — aluminiju vedno 
večja. Ni je skoraj veje gospo
darstva, kjer si ne bi ta' kovi
na utrla zmagovito pot. Naša 
država ima dovolj boksita, mi

Ob odprtem pismu delavskega
V »Delavski enotnosti« štev. 29 

je delavski svet Kartonažne to
varne v Ljubljani objavil odprto 
pismo o »monopolnem« položaju 
Zavoda za stanovanjsko izgradnjo. 
Prav bo, če ob tej priliki objas
nimo bralcem »Delavske enotno
sti«, kako je s trditvami v tem 
pismu.

Danes se mnogo razpravlja, ka
ko poceniti in pospešiti graditev 
stanovanj. To vprašanje postaja

vsebolj pereče. Zato tudi v reso
luciji o Temeljnih načelih stano
vanjske zakonodaje ni zastonj po
udarjeno, da je potrebna polna 
aktivnost vseh državljanov, druž
benih in gospodarskih organizacij,

ciji, poostrenem nadzorstvu to 
točnem obračunavanju.

Toda ne samo to, da je doseženo 
določeno znižanje cen za mi sta
novanjskega prostora, tudi obseg 
gradnje se je znatno razširil.

projektantov, urbanistov in dru- Brez dvoma je temu glavni vzrok 
gih družbenih delavcev, da s svojo zbiranje sredstev

pa veliko tovarno, kjer bomo 
to rudo predelovali. Tovarna 
v Mostah si je v svojem pet
desetletnem obratovanju pri
dobila mnogo izkušenj pri pre
delovanju boksita. Se bo torej 
izplačalo, da se bomo spomnili 
tudi te tovarne? Ce bo naš od
govor pritrdilen, potem bomo 
imeli od tega vsi velike ko
risti.

Ob 50-!etnici obstoja Kemič
ne tovarne čestitamo vsemu 
kolektivu in mu želimo, da nji
hova prizadevanja rode kar 
najboljše sadove njemu in 
skupnosti v korist.

čeprav so v Kemični tovarni 
v Ljubljani po osvoboditvi 
marsikaj izboljšali, pa tovar
na še vedno ni urejena kot 
sodobni obrat tako glede ra
cionalizacije proizvodnje ka
kor tudi glede samih delov
nih razmer in delovnih 
mest. In vendar je z ozirom 
na narodni dohodek naši 
družbi še vedno potrebna in 
koristna. (Kalcinatna peč z 

aluminijevim filtrom).

Zaradi povečane zmogljivosti 
Kemične tovarne in zaradi 
zadostne preskrbe surovin, 
so lahko v zadnjem času za
čeli izvažati aluminijev sul
fat, in sicer v Avstralijo, 
Egipt, Švico, Poljsko in Izra
el. (Na sliki spodaj: Drobilec 

sulfata.)

Kemična tovarna naj ne bi 
ostala le pri sedanji zmoglji
vosti. Sčasoma naj bi do
segli letno proizvodnjo poliz
delka 20.000 do 22.000 fon. 
Mimo tega naj bi obogatili 
tudi asortiman kemičpih pro
izvodov. (Na sliki: rotacijska 

peč.

aktivnostjo omogočijo reševanje 
stanovanjskega problema na na
čelih kot Jih predvideva resolu
cija.

Ce je imelo odprto pismo delav
skega sveta Kartonažne tovarne 
namen pomagati in odstranjevati 
napake, ki zavirajo načrtno in kar 
najhitrejšo stanovanjsko izgradi
tev, moramo tako pobudo samo 
pozdraviti. Vendar že naslov ter 
nekatere ugotovitve odprtega pis
ma kažejo, da deiovnj kolektiv 
Kartonažne tovarne ni dobro po
učen o politiki in organizaciji, ki 
jo je potrebno utrditi pri stano
vanjski graditvi. Zato bom skušal 
kratko prikazati stremljenja o 
iskanju take organizacijske obli
ke, ki bo sposobna v imenu druž
benih interesov pospeševati stano
vanjsko graditev in odstranjevati 
vse ovire, ki to zavirajo. Ni do
volj samo iskati in ugotavljati 
činitelje, ki naj graditev stano
vanj pospešujejo in pocenjujejo, 
temveč moramo predvsem poiska
ti in utrditi tako organizacijo, ki 
bo sposobna sistematično uvajati 
ekonomičen in racionalen sistem 
gradnje. Od svoje ustanovitve v 
marcu 1955 se je Zavod za stano
vanjsko izgradnjo razvijal v tej 
smeri.

Pred ustanovitvijo Zavoda za 
stanovanjsko izgradnjo so se fi
nančna sredstva za gradnjo stano
vanj porazdeljevala posameznim 
Investitorjem. Izkušnje pa so po
kazale, da je nosil tak način mno
go slabosti. Gradbene priprave so 
bile pomanjkljive; administrativni 
postopki, ki so potrebni za zače
tek graditve so se vlekli v ne
dogled; gradbena operativa ni 
mogla načrtno razporejati svojih 
kapacitet za daljšo dobo; kot in
vestitorji so nastopale največkrat 
za to nesposobne in neizkušene 
organizacije, ki so bile vsled tega 
na milost in nemilost prepuščene 
izvajalcem del. Pri posameznih 
investitorjih so se pojavljale tež
nje zidati z družbeni sredstvi ma
loštevilna, a zato razkošna stano
vanja. Dalje se pri takšnem na
činu razdeljevanja sredstev niso 
mogle uveljavljati ekonomsko 
slabše organizacije, ki so razpo
lagale le z manjšimi finančnimi 
sredstvi, zato te niso mogle uspeš
no reševati stanovanjskega pro
blema svojih delavcev in usluž
bencev. Zato so manjša finančna 
sredstva, ki so jih imele te orga
nizacije za stanovanjsko graditev 
ostala neizkoriščena.

Ob takih pojavih so projektant
ske organizacije in gradbena ope
rativa izkoriščale slabosti in neiz
kušenost posameznih investitorjev 
ter kovale na njihov račun pre
cejšnje dobičke.

Da se prepreči nesistematična in 
anarhična graditev stanovanj, je 
bilo nujno ustanoviti specializira
no organizacijo, ki bo sposobna 
zastopati gospodarske in druge

za stanovanjsko 
graditev, ki se utrjuje iz leta v 
leto. Toda tudi račionalno troše
nje teh sredstev vpliv* na to. Z 
boljšo organizacijo gradbišč, ki so 
v različnih gradbenih fazah. 9 
pravilno porazdelitvijo gradbenih 
in obrtniških kapacitet na vse 
leto, s pravočasno pripravo po
trebne tehnične dokumentacije, z 
angažiranjem gradbenih proizvo
dov domače proizvodnje ter z 
utrditvijo zbiranja prostih sred
stev gospodarskih organizacij in 
državljanov je omogočilo Zavodu, 
da razpoložljiva sredstVa na naj
bolj ekonomično izkorišča. Vsak 
državljan lahko ugotovi, da je 
Ljubljana danes veliko stanovanj
sko gradbišče in da število zgra
jenih stanovanj raste iz leta v 
leto. Za ilustracijo naj navedem 
samo nekaj številk:

Število
Leto: vseljenih Indeks: 

stanovanj:
1952 365 100
1954 196 33,7
1955 507 138,9
1956 932 255,3

pripadajoče komunalne naprave 
in ureditev. Tega vprašanja pa ne 
smemo razumen taao, da preme
ne investitorja vsi stroški za ko
munalno ureditev. Prav gotovo pa 
Je, da jih bremene tisti stroški, 
ki so nujno potrebni, da je sta
novanje sposoono slutiti svojemu 
namenu in ki se Jim ne moremo 
izogniti, ker predstavljajo sestav
ni del skrbi za človeka. Nismo 
namreč storili dovolj, če stoa 
državljanu preskrbeli streho nad 
glavo, pozabili pa, na primer, 
opremiti ga z modernimi električ
nimi napravami, ali če smo to na
pravili. da jih ne more uporablja
ti, ker obstoječe električno 
omrežje ne zmore obremenitve, ki 
jo te naprave zahtevajo. Kaj po
maga zaposleni materi novo sta
novanje, če mora svojega otroka 
voditi v jasli ali vrtec več kilome
trov daieč. Enaki problemi se 
pojavljajo pri kanalizaciji, vodo
vodu, .cestan, šoli, trgovini itd.

Ako na ta problem tako gleda
mo nam postane jasno, da mora 
družba pristopiti k reševanju te
ga problema na tisti način, kot je 
pristopita k sami graditvi stano
vanj. Občinski ljudski odbori so 
prvi poklicani, ' da pristopijo k 
reševanju tega problema. Njihova 
naloga je, da angažirajo razpolož
ljiva družbena in privatna sred
stva na isti način kot za graditev 
stanovanj.

pii_uvidoma 1957 luna Danes se stanovanja gradijo 
skoraj izključno le z družbenimi 

Mnenja, ki Jih tu in tam sreču- sredstvi. Ta sredstva pa ne pred
stavljajo Samo sredstev v kredit
nih skladih za zidanje stanovanj
skih hiš, temveč tudi tista v skla-

organizacije kot glavne investi- pvajeuj, temveč bo pristal ;e na 
torje pri graditvi stanovanj m 
potrebnih komunalnih naprav.
Taka organizacija naj bi nadzirala 
uporabo družbenih sredstev, da 
bodo uporabljena v skladu z eko
nomsko močjo družbe in da bo 
stanovanje primemo. Tako spe
cializirana organizacija, ki naj 
Izvršuje naloge neposrednega in
vestitorja, to je v Ljubljani Za
vod za stanovanjsko izgradnjo, je 
že imela določene uspehe.

Naloge, ki so bile postavljene 
pred to organizacijo, so bile zla
sti, da proučuje sodobno stano
vanjsko graditev, da vsklajuje 
graditev stanovanjskih naselij, da 
skrbi za gradbene priprave, da 
pospešuje sodobne metode gradi- 
tve stanovanj ih da pogodbeno 
prevzema za posamezne investi
torje posle neoosrednega investi
torja. Dalje si Zavod prizadeva, 
da vpliva na proizvodnjo gradbe
nega materiala in drugih indu- _ ,
sirijskih ter obrtniških izsledkov, nja komunalnih naprav, ki so po
ki 'so potrebni pri gradnji stano- trebna za pravilo funkcioniranje 
vanj. stanovanjskih objektov. Ako želi-

Poudaritl moram, da opravlja mo graditi stanovanja, ki naj 
Zavod invenstitorske posle lz- imajo neki določen standard, je iz

Jemo, ua to naioge zavoua iauxo 
pi c vnemala neposredno gradbena 
podjetja ali cero posamezne ne- 
»,ru govne gospoda, »tve organiza
cije, niso sprejemljiva, kaju v ta
kem primeru ui ranito v resmul 
govor... v monopolnem porozaju 
podjetij, ker d. ae stanovanja gla
dila m prodajala prvenstveno u- 
»„m nUpceiii, ki b. ponudil, naj- 
visjo ceno. Pa tuni organizacija 
graunjc, nakovust, Obseg in st(Uk- 
tura zgrauu ui trna prepuščena sa
movolji takega podjetja, ounosno 
luuiviuuamim težnjam posamez- 
um investitorjev. izKusnje nas 
uce, ua je za Kvaliteto rn Kvanti
teto vsaKe graonje nadzorstvo 
nujno. To pa je možno noseč, sa
mo. ce je ueio razdeljeno na uva 
partnerja in 10 na izvajalca uei 
m strokovno usposobljenega inve
stitorja, ki nadzira izvršitev oei. 
zato je tudi Zvezna ljudska skup
ščina oaoiia premog za osnovanje 
poseunin graubenm podjetij-tr
govcev, Ker to tega podjetja iz- 
Konscala svoj po.ozaj ne samo pri 
odrejanju cen, temveč predvsem 
v Kvaliteti, ki je Kupec po kou- 
cau.n uemr ni v stanju Kontroli
rali.

Tako je na primer Zavod prav 
letos, ko so se spremenm instru
menti delt.ve uonodKa, vodu z 
grauoeno operativo težko borbo 
proti podražitvi gradenj. Grauue- 
na operativa je zantevala, naj se 
prodajna cena gradbenim storit
vam poveča za najmanj ib—zu% 
napram cenam iz leta lnoS. z ana
lizami m točnim preračunavanjem 
graauenih strosKov je Zavod do
kazal, oa je taka zanteva o povi
šku neutemeljena in ni pristal na 
neupravičene zahteve grauoenm

take poviške, ki bodo kaikutativ- 
no dokazani na osnovi veljavnih 
uruzbenin instrumentov.

Zakaj je prišlo v odprtem pismu 
delavskega sveta Kartonažne to
varne do trditve, da so stanova
nja, ki Jih Zavod gradi, za inve
stitorja dražja, kakor pa bi bila 
stanovanja, če bi jih gradili v 
lastni režiji? po sredi je nespo
razum. v Kgrtonazni tovarni so 
primerjali ceno, ki so jo plačali 
za stanovanje pri Zavodu s ceno 
gradbenih stroškov. To pa je po- 
grešno.

Pr. iskanju poti in utrjevanju 
principov, po katerih, naj se raz
vija stanovanjska graditev, ne 
moremo preko dejstva, da so sta
novanja in komunalna ureditev 
stanovanjskih zgradb in naselij 
organska celota. Stanovanjski 
standard ni odvisen samo od takš
ne ali drugačne opremljenosti" 
stanovanja, temveč tudi od sta-

ključno po načelu svobodnih po
godbenih odnosov z investitorji, 
ki razpolagajo z večjimi ali manj
šimi sredstvi, namenjenimi za 
graditev. Prodajna cena za stano
vanje se izračuna na osnovi de
janskih gradbenih stroškov, stro
škov za komunalno ureditev in 
režijskih stroškov Zavoda, ki so 
določeni s tarifo, ki jo je predpi
sal in potrdil Svet za stanovanj
ske zadeve ljubljanskega okraja. 
Zavod ne ustvarja nobenega do
bička. Uslužbencem Zavoda je 
določena plača s pravilnikom plač, 
v katerih ni predvidena delitev 
dobička oziroma presežka. Zato ni 
mogoče tako specializirano orga
nizacijo uvrščati v isto kategorijo 
monopolnih organizacij, kot so 
danes nekatere gospodarske orga
nizacije ki zaradi pomanjkanja 
blaga ria tržišču ustvarjajo ne 
glede na kakovost svojih proizvo
dov velike dobičke in dajejo vi
soke plače svojim delavcem in 
uslužbencem. Napačno bi bilo, če 
bi organiziran nastop družbe na 
trgu proglasili za monopol. Tak 
organiziran nastop je upravičen 
posebno tam, kjer vpliva stabil
nost tržišča in Istočasno zaradi 
zmanjšania konkurence omogoča 
stalen pritisk na zniževanje cen. 
Dohodki te organizacije niso v 
nobenem primeru večji, kot so 
biii stroški posameznih investitor
jev, če bi samostojno nastopili pri 
gradnji. Vsi morebitni presežki, 
ki se pojavljajo pri obračunu 
gradnje pa se uporabljajo kot 
obratna sredstva te organizacije 
za razširitev stanovanjske gradit
ve.

Dobre strani takega načina dela 
In reševanje stanovanjskega pro
blema so že ugotavljali delavski 
sveti v naših podjetjih, ki se v 
vedno večji mbri poslužujejo 
uslug te specializirane ustanove. 
Zavodu je uspelo, da zahteve in 
težnje po racionalni graditvi upo
števajo tudi projektantske orga
nizacije. deloma pa tudi industri
ja gradbenega materiala. Na mno
gih zborih volivcev ugotavljajo, 
da se je v Ljubljani prenehalo z 
gradnjo razkošnih in dragih sta-

ekonomsko-organizacijskega sta
lišča pravilno, da struktura cene 
novozgrajenega stanovanja zaja
me vse elemente, ki ustrezajo do
ločenemu standardu, torej tudi

dih gospodarskih organizacij in 
proračunih organov in ustanov, 
ki se uporabljajo za reševanje 
stanovanjskega in komunalnega 
problema delavcev in uslužben
cev. Občinski ljudski odbori so 
torej dolžni, da ta razpoložljiva 
sredstva umno uporabijo tako za 
graditev potrebnega stanovanj
skega prostora, kakor tudi pripa
dajočih komunalnih naprav in ob
jektov. Od načela, da morajo 
stroške za komunalne naprave in 
ureditve nositi izključno investi
torji, se je odstopilo le pri za
družni gradnji, ker so zadružniki 
v veliki večini prispevali k stro
škom graditve preko svoje eko
nomske zmogljivosti. Obremeniti 
delavce in uslužbence, ki so veli
ko prispevali k gradnji, bi pome
nilo, še bolj povečati nesorazmer
je med visokimi gradbenimi stro
ški in njihovo plačilno zmoglji
vostjo. Družba je dolžna, da pri
skoči tem graditeljem na pomoč 
in jim s svojimi sredstvi pomaga 
s tem, da jim zgradi potrebne ko
munalne naprave. Zato se Je v 
Ljubljani na podlagi odloka o do
datni pomoči delavcem in usluž
bencem pri zidanju stanovanjskih 
hiš utrdilo načelo, da naj stroška 
za komunalno ureditev tistih de
lavcev m uslužbencev, ki so za
posleni v gospodarskih organiza
cijah krijejo te, za delavce in 
uslužbence upravnih organov in 
ustanov pa bodo komunalni pri
spevek zagotovili posamezni ob
činski odbori v svojih proračunih.

Ce sl ogledamo strukturo stroš
kov za komunalno ureditev, lah
ko ugotovimo, da samo prostori 
za priročne delavce in skupne 
otroške igralnice podraže eno sta
novanje za okoli 809.000 dinarjev. 
Celokupni stroški za najnujnejšo 
komunalno (stroški odkupa zem
ljišča, kanalizacija, vodovod, zu
nanja električna napeljava, javna 
razsvetljava, plinska napeljava, 
stanovanjske ceste in pota, zuna
nja ureditev objektov, prostori za 
hišne delavce, skupni prostori za 
otroke itd.) pa znašaj® po anali
zah pri vratnih gradnjah od 26 da 
32% proračunske vrednosti objek
ta. pri biočnih zgradbah pa od 1* 
do 22V0.

Kljub tako visokim stroškom 
za komunalno ureditev pa je Za
vod za gradnjo stanovanj s svojim 
strokovnim delom ter v borbi z* 
gradnjo udobnih, a ne razkošnih 
stanovanj uspel, da so osrtall 
stroški za mt stanovanjske povr
šine skupaj s stroški za komunal
no ureditev enaki ali celo nižji 
kot so bili stroški za gradnjo »ta- 
novanj brez komunalnih naprav, 
predno so bili storjeni odločni or
ganizacijski ukrepi.

Da se razčisti vprašanje, na 
kakšen način formira Zavod svo
jo prodajno ceno, naj navedem 
izračun kalkulacije za prodajno 
ceno stanovanja v 3 blokih v Ši
ški:

predračunska vrednost 8 blokov (v tisočih) ..... 4*3.26!)
dodatna dela za preureditev garsonjer............................. i.238
gradbeni načrti (I X 400.000) ................................................ 3.20»
električne priključne omarice, hodniki, robniki, ste
palne in sušilne naprave (8 X 375) 3.00D

473.681
Izračun kvadrature:
8 stanovanjskih blokov ima: 21.553 mi brutto stanovanjske 

površine
Cena za ml brutt stanovanjske površine

473.688 
24.552 m* 24.973 din

Pri določanju cen ae poslužujemo netto stanovanj
ske površine:
184 stanovanj a 65,78 m» ...........................................- 12.103,53 m*

24 garsonjer a 32,14 m>...................................... .... - 771,36 m"

Skupaj m» netto stanovanjske površine ,
Cena za m' netto stanovanjske površine .

12.877,88

—- 36.792 din 12.874.88
Odkup zemljišč .................................................................... 4.229 din
Cena za dvosobno stanovanje s kabinetom:

65.78 m' X 36.792 ...................................................................- 2,420.21» din
2,7’/» Zavodovih stroškov po odobreni tarifi ..... 65.406 
20% komunalni prispevek.................................................... 477.700

Prodajna cena.............................................................. 2.063.300 din
Analiza stroškov za komunalno ureditev (z zbranimi sredstvi za 

komunalo razpolaga občinski ljudski odbor Bežigrad — Ljubljana) 
je sledeča (v tisočih):

din
Kanalizacija ...................................... . » . a « . s . . 10.573
Kanalizacijski priključki  ............................................  2.000
Vodovod   3.670
Vodovodni priključki.......................................................................1.200
Zunanja e.ektrična napeljava in trafopostaja .... 26.000
Javna razsvetljava...........................................................................2.400
Javne telefonske govorilnice in telefonske Unije za
javne institucije . .  ................................... 3.000
Stanovanjske ceste tn pota........................................................ 6.500
Zunanja ureditev ........................................................................... 4,850
Otroška igrišča, vrtci, delavnice, prostori za stanovanj
sko skupnost ...................................................................................21.000
Odškodnine za posevke, prestavitve kozolcev Itd. . . . 2.794
Stroški načrtov za komunalo.................................................... .....
Nadzorstvo za komunalo ............. 1.433

Skupaj komunalni stroški i » e .

Iz kalkulacije prodajne cene Je 
razvidno, da znaša komunalninovanj in da se gradijo skromnej- ™*vicmo, da znaša komunalni 

ša, cenejša, a še vedno udobna In ?.£i*j!.e.v*!c 20% °.d P.™r..*i:un?ke
za naše razmere primerna stano
vanja. To trditev nam potrjujejo 
cene za mi stanovanjske površi
ne, ki so se znižale po podatkih 
obračunskih analiz za povprečno 
26% od cen v letu 1954-55. Vzroke 
za znižanje cen ne moremo da
nes še iskati v novih načinih gra
ditve, temveč samo v organiza-

vrednosti, to je din 463.200, kar 
znese 92.649, kar je manj kot je 
prikazano v gornjem pregledu.

Napačno pa bi bilo misliti in 
trditi, da Zavod že v današnji or
ganizacijski obliki in s svojo ka
paciteto v popolnosti predstavlja 
tako organizacijo, ki bi bila spo
sobna odstranjevati vse napake, 
ki se pojavljajo v tej ali drugi

• ti« «•«...,. 93.439

obliki. .Zaradi tega moramo biti 
hvaležni vsaki dobronamerni 
kritiki, ki jo delavski sveti in 
drugi družbeni organi dajejo z 
namenom, da bi se te napake od
stranjevale.

Kot sem že-v začetku tega član
ka poudaril, ni bil moj namen 
odgovorjati na posamezne ugoto
vitve v odprtem pismu, temveč 
podati le sliko in organizacijo ter

(Nadaljevanje na 6. strani)
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ALI ZE VESTE

Kcdco bomo pokrili 
streho?

Strehe nekaterih zgradb 
so največkrat pokrite z 
ravno, pocinkano pločevi
no, ker nekateri mislijo, 
da je prav taka pločevi
na najbolj primerna za 
spremembe temperature. 
Praksa pa je pokazala, da 
temu ni tako. Strokovnja
ki pravijo, da je najboljši 
material za tako streho 
valovita pločevina, s ka
tero bomo precej prihra
nili na lesu, saj nam ne 
bo treba napraviti pod 
streho nobene obloge. Po
samezne kose pločevina
ste strehe bomo vezali s 
pomočjo letev. Njihova 
razdalja bo od 30 do 80 
centimetrov.

Merjenje bo točnejše
Ce že moramo izmeriti 

predmet ali pa kakšno od
prtino, potem delo opra
vimo kar se da natančno.

Zato je prav, če vemo, ka
ko najhitreje in najbolj 
točno izmerimo širino 
oken, vrat in podobno. 
Osnovno in običajno me
rilo je leseni meter. Ka

dar pa bomo merili veli
ke dolžine, potem bomo 
raje uporabljali metrski ■ 
trak. Merjenje bo hitrejše j 
pa tudi točnejše.

Dobro je, da veste
Vrv za perilo lahko 

precej ojačimo, če jo pre
mažemo s koščkom voska. 
Vrv iz nylona se nam hi
tro zmede, toda če jo bo
mo le malo segreli, jo 
bomo zlahka navili okrog 
deščice.

Železne dele pobarva
mo, da bi preprečili, da 
nam ne zarjavijo. V tem 
bomo uspeli le, če smo de
le pred barvanjem dobro 
očistili.

Lak. s katerim smo pre- 
namazali pod, se bo hitro 
posušil, če bomo v stano
vanju napravili prepih.

Enostavno, 
toda previdno

V sobi smo obrnili sti
kalo, luč ni zasvetila. Sti
kalo ni pokvarjeno, saj 
smo ga pred dnevi zame
njali. Kje je torej okvara? 
Morda je le žarnica pre
slabo zavita. Ce hočemo, 
da bomo spet imeli luč, jo 
privijmo, toda previdno, 
sicer lahko ločimo stekle
ni del od kovinskega in v 
stekleno bučico bo prišel 
zrak, žarnica bo zanič, mi 
pa bomo ostali v temi.

<bwa9I

lAPOMSKčj

X (frotskbSi »opttožitr

/A*VA takA

| MasHALAKO ctofTtH .

Tistega dne meseca februarja, 
leta 1954 smo v opazovalnici na 
citočju Bikini nadzorovali na
prave. Imeli smo isti občutek, 
kaikor takrat, ko so bili na

dnevnem redu poizkusi s termo- 
nueklamimi bombami. Pa ven
dar, vedeli smo, da gre zdaj za 
hidrogensko bombo, katere ru
šilna moč je enaka eksploziji 15

Motiv z Gorenjskega

ODPRTO PISMO DELAVSKEGA SVETA 
KARTONAŽNE TOVARNE

(Nadaljevanje s 5. strani) 
stanje stanovanjske graditve v 
Ljubljani. Zato nisem razpravljal 
v članku o tem, kakšni odnosi 
naj veljajo med stanovalci, ali je 
koristno, da naj se tudi v njiho
vem privatnem življenju nadalju
je delovno razmerje, ki se v pra
ksi prenese tudi na ostalo družino. 
Mojster in delavec v podjetju, 
doma pa še mojstrica in delavka! 
Tudi nisem razpravljal o potrebah 
po stanovanjih v posameznih de
lovnih kolektivih. Struktura dru
žin je namreč tako različna, da ni 
mogoče ugoditi in pravilno rešiti 
stanovanjskega problema delav
cev in uslužbencev enega podjet
ja z epi m stanovanjskim objek
tom, v katerem ni mogoče upo
števati raznolikost potreb, ki jih 
posamezne družine imajo po šte
vilu družinskih članov itd. Prav 
iz tega vzroka je jasno, da si Za
vod prizadeva za graditev stano
vanj z različno strukturo, da bo 
posameznim družinam omogočeno 
kriti njihove zahteve.

To je kratek odgovor, zakaj ob
činski ljudski odbori vztrajajo na 
stališču, da naj se na vseh razpo

ložljivih lokacijah gradi le pod 
nadzorstvom Zavoda. Zainteresi
rana podjetja pa, ki žele reševati 
stanovanjski problem svojih de
lavcev in uslužbencev, naj kupu
jejo taka stanovanja pri tej usta
novi, s čimer bo najbolje ustre
ženo potrebam delovnega kolekti
va.

V zvezi z odprtim pismom Kar
ton a žne tovarne pa bi se rad do
taknil še enega perečega proble
ma, ki zavira stanovanjsko gradi
tev. To je problem kvalitete obrt
niških in industrijskih finalnih 
proizvodov, Res je, da se je pro
izvodnja finalnih izdelkov razvila 
v precejšnjem obsegu. Toda še 
vedno lahko ugotavljamo, da ne
katere proizvodne panoge ne mo
rejo kriti vseh potreb, ki jih zah
teva zlasti povprečna stanovanj
ska graditev. Zaradi pomanjkanja 
teh proizvodov zakon ponudbe in 
povpraševanja ne more delati v 
smeri zdrave konkurence in dvi
ga kvalitete proizvodov. Le tam, 
kjer je dovolj blaga na trgu in 
kjer ima proizvodnja že svojo 
tradicijo, lahko ugotavljamo do
bro kvaliteto proizvodov. Pri vseh 
novih proizvodih, ki jih usvaja 
naša mlada industrija, pa lahko 
ugotavljamo najrazličnejše slabo
sti. Za odstranjevanje vseh hib, 
ki imajo svoj odraz v slabi kvali

teti, so prvi poklicani delavski 
sveti, s tem, da se borijo za koli
činsko in kakovostno povečanje 
proizvodnje deficitnih proizvo
dov. S povečano proizvodnjo bo 
zakon ponudbe in povpraševanj a 
oživel, vplival na zboljšanje kako
vosti proizvodov in na odpravo 
monopolističnih "tendenc in poja
vov. Predvsem se morajo člani 
delovnih kolektivov in delavskih 
svetov zavedati, da so sami po
trošniki in da imajo naj večjo 
možnost za borbo proti pojavom 
monopolizma in drugim škodlji
vim pojavom, ki zavirajo rast 
njihovega . življenjskega standar
da, ravno v svojem podjetju. Ugo
tavljati. odkrivati in odstranjevati 
te napake v svoji lastni hiši, po
meni odstranjevati hibe in slabo
sti piri njihovem izvoru.

Prepričan sem, da se delovni 
kolektiv Kartonažne tovarne in 
DS z nakazanimi principi in tež
njami za dvig stanovanjskega 
standarda strinja in da stremi za 
tem, da vloži vse svoje sposobno
sti in sile za reševanje tega druž
benega problema.

Drobež Fran«

miilijoniov ton tnimtrotoluola, 
kair pomeni, da je tisočkrat 
močnejša od atomske bombe. 
Opazovalnica je bila oddaljena 
20 milj od iMeigia mesta, kjer 
nad bi bomba eksplodirala.

Aviorti niso nikjer več opazili 
nobene ladje, vendar pa se je 
pozneje izkazalo, da so prezrU 
japonsko ribiško ladjico »Fu- 
kury Mani«, ki je brezbrižno 
lovila ribe 17 milj stran od na
šega smrtonosnega področja.

Globoko pod zemeljsko 
površino

Ko je prišel čas minus 15 mi
nut, sem rekel Grieru maj Vikiju, 
či avtomatsko uro. Namreč v 
trenutku eksplozije ne bomo 
pnitišniM na gumb, vse Usar se bo 
zgodilo, se bo zgodilo povsem 
avtomatsko, mi edinole lahko s 
pritiskom na gumb lahko usta
vimo pofiizfcus, in to v zadnjem 
trenutku, če opazimo, da nekaj 
ni bilo v redu.

Eksplozijo
Nekaj trenutkov je bilo v 

naši opazovalnici popolnoma ti
ho. Gledali smo na kontrolno 
ploščo, na kateri so se prižigale 
in ugašale rdeče in zelene luči. 
S® enkrat smo pregledali napra
ve za snemanje. Namen nukle
arne eksplozije je, da se zberejo 
vsi tehnični in_ znanstveni po
datki.

Takoj potem, ko je avtomat
sko merilo časa začelo delati, 
sem pozval prisotne naj se 
umaknejo v sosednji prostor. 
Poudaril sem, da ne bom imel 
kakšnih večjih težav. Tudi sem 
j-m povedal, da bomo čutili 
močnejši pritisk eksplozije in 
prihod velikih valov morja 7 
minut po eksploziji. Prepovedal 
sem jim, dia bi odprli kakršno
koli odprtino na našem bun
kerju, vse do tedaj, dokler ne 
bo eksplozija mimo.

Spet smo zaslišali glas v zvoč
niku. Trideset sekund, 15, vsi 
smo pričakovali, da bo ostala na 
plošči saimo zelena luč. Vse je 
bilo popolnoma mimo, razen 
avtomatske naprave za čas. šti
ri, tri, dva, ena, nič. Pogledal 
sem na ploščo. Ni bilo nobene 
rdeče luči. Vedeli smo, bomba 
je eksplodirala. »Kako je bilo?« 
sem vprašal preko radia dr.

G ra,vesa. Le-ta je bil oddaljen 40 
milj od nas na komandni ladji.

»Odlično«, sem zaslišal odgo
vor v zvočniku,

Nad nami je bila pre
krasna atomska goba
V zaprtem bunkerju nismo 

vedeli ničesar, kair se je zunaj 
dogajalo.

Toda že po 20 sekundah smo 
občutili prve posledice. Beton
ska konstrukcija ge je začela zi_ 
bati vse bolj in bolj. Doživel 
sem že več močnih potresov, 
todia s tebi zadnjim jih nisem 
mogel primerjati. Ljudje so po
padali po pod.u, zidovje je škri
palo, nenadoma se je vse pomi
rilo. Toda le za nekaj s-etkund, 
nakar se je zibanje nadaljevalo, 
kakor da nas je nekaj hotelo iz
ruvati iz zemlje,- Ko se je vse 
pomirilo, smo občutili močan 
zračni pritisk. Opazili smo, da 
nekje tam zadiaj za komandno 
ploščo prodira voda. Iz umival
nika je- brizgala voda kaikor iz 
kašnega vodopada. Šele pozneje 
smo lahko razložili ta pojav. 
Voda je zaradi zmanjšanega 
pritiska začela vdirati v cevi za 
kanalizacijo in je tako morje 
prodrlo v našo trdnjavo. Zaradi 
silnega pritiska smo zaslišali 
škripanje debelih betonskih zi_ 
dov, toda zgradba je zdržala. 
Vse se je pomirilo. Minilo je se
dem minut, nato osem, pa sem 
sporočil dr. Gravesu, da bomo 
odprli vhode. Previdno smo od
prli podmomični pokrov in od
prli vrata. Nad nami ni bila 
vode in pred mami je kipela v 
višiini pod nebo ogromna bela 
goba. Na Geigerjevem števcu 
smo opazili, da smo zasuti z 
radioaktivnimi žarki do 8 tiso
čink rentgena na uro. To je 
količina, ki nam ni bila nevar
na. Todia kmalu sem opazil, da 
se kazalec premika. Nisem mo
gel to takoj razumeti, vedel 
pa sem, da so naše naprave toč
ne. Prav gotovo so zračni toko
vi prinesli radioaktivne delčke, 
ki so začeli deževati. Kazalec 
na Geigerjevem števcu se je 
vedno hitreje premikal in že 
smo opazili 50 milirentgemov. 
Talkoj sem ukazal vsem, naj se 
vrnejp v zaklonišče, kajti takšna 
količina radioaktivnih žarkov je 
lahko našemu organizmu že ne
varna. Ko simo spet bili v naši

Približno takle je bil prizor na otočju Bikini, ko je leta 1946 
eksplodirala atomska bomba. Strokovnjaki so se takrat ho
teli prepričati, do kod seže rušilna moč tega nevarnega orožja.

opazovalnici, smio opazili, da se 
kazalec na Geigerjevem števcu 
ne premika tako hitro, kakor 
zunaj. V takem položaju nismo 
upali, da bo, prišel po nas heli
kopter. Postali smo ujetniki 
radioaktivnega prahu. Preiskali 
smo vse prostore in ugotovili, 
da je intenzivnost žarčenja p,ri 
vratih 10 rentgenov, v notranjo
sti pia 100 milirentgemov. Tudi 
ta količina nam n;i dopuščala, 
da bi v prostoru ostali dalj ča
sa. Najhujše pa je bilo to, ker 
nismo vedeli, koliko časa bo 
žarčenje še trajalo in -kako moč
no je. Naposled pa smo le ugo
tovili, da je žarčerije najslalbše 
v majhni sobici za zbiranje vseh 
podatkov. To je bil za nas edini 
izhod. Odšli smo v sobo, posedli 
po podiu in čakali. Bili smo re
šeni seveda, če se žarčenje ne 
bo povečalo. Za trenutek sem 
odprl izhodna vrata in pomolil 
v sosednji prostor Geigerjev šte
vec. Pogledal sem na skalo in 
opazil 40 rentgenov. Nenadoma 
smo se spomnili, da nam bodo 
propadli vsi filmi, če jih bomo
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Na risbi levo .je del Tihega oceana, kjer so bili poizkusi z vodikovo bombo. S polkrogom pa smo označili nevarno področje, 
delovanja vodikove bombe. Krog na tej risbi predstavlja položaj japonske ribiške ladje v trenutku eksplozije. Na risbi desno 

je otoček Namu, kjer je bomba eksplodirala; 20 milj v stran pa je otok Enyn, kjer so bili opazovalci.

še nadalje prepustili radio,aktiv, 
nernu izžarevanju. Da tol jih spra
vili na varno bi moral nekdo 
oditi v fotokomnro, to se pravi, 
da bi moral preiti skozi odprt 
prostor. Izračunali pia smo, da 
bi lahko ostal zunaj s mo osem 
minut, sicer bi plačal z življe
njem. Hals Stewart je odšel in 
es kmalu vrnil. S seboj je pri
nesel plošče in filme, zavite, v 
črno svinčeno platno.

Minilo je sedem ur in še ved
no simo sedeli v majhnem pro
storu. Radioaktivno žarčenje se 
m povečalo, toda dr. G ra ves 
nam je po zvočniku povedal, da 
se je morala ladja oddaljiti za
radi povečane radiacije. Slišali 
smo njegove radii osi gnale, toda 
on nas ni več slišal. Moč gene
ratorja je začela pešati.. Zmanj
kalo ie toka, ostali smo v mra
ku. Z baterijskimi svetilkami 
smo osvetljevali Geigerjev šte_ 
vec. todia le-ta ni pokazal nobe
ne sprememb,e. Bili smo lačni, 
začeli smo jesti oetianike voja
škega obroka suhe hrane. Naj
težje pa nam je bilo, ker nismo 
imel; nobene zveze s komandno 
ladjo.

Helikopter - rešitelj
Nenadoma, okoli tretje ure 

popoldan, se je ladja spet vrni* 
la na staro mesto. Zdaj smo sli
šali dr. Grave&a i% on nas. Sve_ 
teval nam je, naj zapustimo 
opazovalnico in izmerimo, ko
likšna ie radioaktivnost Pozno 
popoldne je žarčenje padlo n* 
2C rentgenov.

Začeli sio z reševalno akcijo. 
Zavili smo se v krila iz naših 
postelj in napravili odprtine zs 
oči. Zvedeli smo, da so helikop
terji zapustili matično ladjo in 
da bodo vsak čas pristali. Pohi
teli simo na presito, v 20 minutah 
smo bili rešeni. Tu so nam dali 
prvo pomoč, večkrat smo šil 
pod prho, da bi se znebili radio
aktivnih delcev. Nobeden od 
nas ni imel pozneje kakšnih po
sledic.

Atomski dež

Oddih im tn&tiu
Človek nekako ni Jugoslovan, če ni vsaj 

enkrat v življenju močil svojih nog v sinjem 
I Jadranskem morju. To mi je tolikokrat po

vedel moj sosed Boltežar Praskalo, da sem 
mu začenjal verjeti. Morda bi me Boltežar 
laže prepričal, če bi ne imel jaz tako kon
servativne vzgoje. Ne krivim svoje matere, 
kajti ona se je trudila z mano, da sem postal 
vsaj to ka.r sem, pomožni pisarniški referent. 
Ko govorim o konservativizmu, pravzaprav, 
ko o njem pišem, in z enim očesom cikam 
na vzgojo, kar mislim, da tudi ni odveč — 
kajti dandanes že vsak tretji šolmašter piše 
članke 0 vzgoji otrok — če imam takole v 
mliblih konservativizem, potem mislim na 
očeta. On je bil z eno besedo — Kranjec; 
bil je mož, :ki je nad vse cenil vino in klo
base. In ta mož, pravzaprav moj oče, je 
zmerom trdil, da je slab Kranjec vsakdo, ki 
se ga vsaj enkrat na teden ne natreska. No, 
in tako šeni Praskalu začel verjeti šele- po 

! dveh letih vnetega prigovarjanja. Odločil 
| sem se, da bom tudi jaz letoval. Res samo 

za teden dni. ampak letoval bom in otroci 
bodo imeli lep spomin na očeta, kj jim je 
pripravil takšno veselje.

Začel sem študirat; zemljepis, vozni red. 
izrezoval sem si članke iz časopisov, kjer so 
bile cene penzionov. Toda. vse, kar sem 
napletel s« je podrlo pri gospodarskem ra
čunu; peščena plaža, zgodovinske znameni
tosti, borovi gozdovi, izleti, znana črnina — 
vse te vabe so se sfcrušile, ko sem začel po 
instrumentih razdeljevati plačo in prihranke. 
Potem pa je žena, ki ima večji smisel^ za 
ekonomiko zvedela da njene svakinje sestra 
pozna komercialista, ki je dobro znan z dl- 

j rektorjem iin da bi... morebiti,.. Saj me 
j razumete — zveze! Dva meseca smo živeli v 
j upanju, potem pa je — morebiti — skopnel.
| Bil; smo na suhem, kot temu pravijo v stro- 
| kovnem jeziku mornarji.

Potem se je domislil sin, kaj pa če bi po
skusili s taborniki. Oprijeli smo se te misli, 
ki se nam je zdela še edina uresničljiva, če 
naj si sploh namočimo noge v morju. Poznal 
sem nekoga od odbornikov. Sprva se ni do
sti zmenil zame. Ko pa sem mu omenil, da 
včasih napišem tudi kak članek v časopise 
in da imam ravno zdaj v mislih tabornike, 
je postal bolj prijazen. Začel mi je našte
vati, koliko taborov so priredili in druge 
takšne stvari. Takrat pa sem ustrelil iz vseh 
topov:

»Poslušaj prijatelj,« mu rečem. »Priredil; 
ste tabore, ne rečem, da jih niste. Kar ste 
naredili ne bom zanikal. Napisati pa ne ma
ram, da ste se vseh taborov udeležili vsi 
odborniki in da imate v društvu tudi dve sto 
otrok, k; zaenkrat od društva nimajo drugih 
pravic kot to, da lahko na Liščevem travni
ku postavljajo in podirajo star šotor. Napi
sati mislim, da ste prezrl; glavno — skrb 
za mladino.«

No, in tako smo se obloženi kakor mule; 
šotor, štiri blazine, trije letniki revij, tabor
niške in skavtske knjige, zastava »Rodu pod
vodnih nilskih konj« in seveda ponve, krož
niki itd. in tako dalje; skratka obloženi do 
glave sm0 se zbasal; v večerni vlak in 'ob 
petih zjutraj je mlajši frkovec že lahko 
pljunil v Jadransko morje. Kakšen užitek! 
Tega ni mogoče popisati.

Potem pa se je začelo. Vozovnic za parnik 
bo zmanjkalo. Stal sem v vrsti. Kaj vse sem 
poral potrpeti. Naposled sem dobil karte. In 
potem je bilo treba zračunati, kako bom naj
laže prišel z družino in vso prtljago na par
nik. Prerival sem s< žena me je ščitila z 
boka in nekako nama je uspelo, da sva se 
zgnetla na rob pomola. Mlajši frkovec pa 
(o, saj sem mu izcedil hlače), pljuval ti je 
poba v morje, dokler ga ni sunek zanesel in 
je cel štrbunknil vanj. Plavati ne znam, že

na tudi ne in kdo bi si mislil, starejši, nik
dar nisem vedel, je znal. Pognal se je za 
bratom. Priskočil jima je na pomoč še fant 
v kavbojskih hlačah in brez nesreče so iz
vlekli frkovca iz vode. Potem je bil nekaj 
časa najimenitnejša oseba v pristanišču. 
Imel sem prostor, dovolj prostora okrog sebe, 
dokler se mali ni .posušil. Preden pa je ka
pitan dovolil vkrcanje sem bit spet v gneči, 
kakršna je lahko še samo pred blagajno sta
diona, na katerem bodo igrali mednarodno 
nogometno tekmo. Ko se je začela ta reka 
ljudi gnesti in premikati, me je potegnila 
v svoj tok. Nekdo me. je s kovčkom vred vle
kel naprej, drugi me je s culo v-red vztrajno 
zaviral. Naposled sem, kot ustreljen iz topa, 
priletel na ladjo. Iskal sem sedež, a zaman. 
Sprijaznil sem se z usodo. Pet ur vožnje z 
ladjo, po vročem soncu in stoje. Toda kar je 
bilo glavno, bil sem tako rekoč na morju in 
se peljal proti cilju.

Žeja, komaj sem jezik premikal, me je 
potegnila v trebuh ladje, v restavracijo. Ko 
sem se vrnil, kaj pravite, kaj sem zagledal? 
Frkovca, ki sta stala ob ograji, žena p a v 
razgovoru z neko žensko, ragljo, ki bi lahko 
trem ljudem naekrat odgovarjala.

»Takole paziš na otroke,« zbodem ženo in 
ji pokažem otroka.

Skočila je in odtrgala otroka od ograje. 
Bila je bleda v obraz iti videl sem, da se je 
močno prestrašila. Meni pa jeza ni dala 
miru.

»Ti bi jih še utopila. Zaradi senzacije bi 
rada videla, da bi oba padla v morje. Parnik 
bi ustavili in ti bi bila najbolj imenitna ose
ba na ladji.«

Zena pa v jok. Videl sem, da sem ga po
lomil. Toda trmast kakor sem, nisem hotel 
cega priznati. Postal sem razdražen in vsaka 
stvar, ki mi ni bila po volji me je razjezila.

Starejši je sčdei na stroj za nakladanje 
tovora. Bil je vsaj na sredi in tako ni mogel 
past; v morje. Pregovoril sem še mlajšega, 
da se mu je pridružil. Ko pa sta vstala — 
kaj bi pravil. Takrat me je napadla žena.

»Poglej, kakšna sta, kakor dimnikarja. 
Vsa progasta kakor zebri.«

Fanta sta bila res strašna.
»Zakaj pa ju oblečeš v svetlo obleko. Ali 

ne veš, da so za potovanje bolj praktične 
progaste obleke?«

»Katero obleko pa imata progasto?«
Progaste obleke, takšne za potovanje pa 

res nimata. Nismo veliko potovali in kaj bi 
tajil — takšnih oblek nimata, ker pač ... ne
rodno je povedati. Instrumenti družbenega 
piana ... Saj razumete..

Potem sta se fanta spet pomuznila k 
ograji. Tokrat sem bil jaz kriv. In potem 
smo se začeli vsevprek prepirati.

»Zakaj bolj ne paziš na otroke?«
»Bodita pri meni, drugače vaju bom zla

sala.«
»Žejen sem, rad bi malinovec.«
»Tu imaš črno kavo, za žejo je imenitna.«
»Nočem.«
»Prav pa bodi žejen... Zakaj pa vrtaš s 

prstom v nos? No. le poglej, kako se obna
šajo tvoji otroci. In temu praviš vzgoja?«

»Ali so samo moji?«
Muka vam pravim. Slabše, kot bi ves dan 

cepil drva. In to naj bo oddih?
Tri dni sem rabil, da sem si opomogel od 

potovanja s parnikom. Dva dni je deževalo 
in tri dni me je bilo Strah povratka. In to 
naj bo oddih.

Ob treh zjutraj sem vstal, podrl šotor in 
se postavil v vrsto na 'pomolu. Se pravi, 
vrste še ni bilo, jaz sem bil prvi, drugi, ki 
so začeli prihajati dve uri za mano so na
pravili vrsto. Po šestih pa so začeli prihajati 
domačini. Majka Trsatska je nekaj slavila, 
pa so šli na božjo pot.. Domačini so podrli 
vse predstave o redu in vrstah, ki so se pri 
nas izoblikovale po vojni. Nastal je trušč, 
prerivanje, preklinjanje vsaj v štirih jezikih. 
Bil sem na koncu moči. Zrinil šem se iz 
gneče in zavil v restavracij o.

Pelinkovec pomirja. Tri 'deci pelinkovca 
močno pomiri živce. Vseeno pa nisem imel 
miru. Prihitela je žena z novico, da bo od
peljal izletniški parnik, pravzaprav motorna 
jadrnica, in da se lahko vkrcamo.

Oprijel se,m se nove rešitve, ki pa prav
zaprav ni bila rešitev. Lastnik, privatni sek
tor. je povedal, da lahko odpelje šele potem, 
ko bo prišel parnik. Prekladali smo se z ja
drnice na pomol in spet nazaj, dokler nismo 
obsedeli na jadrnici. Parnik je s čolnom od
ložil pošto in ni na krov sprejel nobenega 
potnika. Potem smo se cijazili z jadrnico, 
obupani nad našim turizmom. Jadrolinijo 'in 
šele pred Reko smo zvedeli, da nas lastnik 
ne more zapeljati v pristanišče in da nas bo 
izkrcal na Suišaku.

Izkrcal nas je, mi pa v galop, da bi ujeli 
prvi trolejbus in še pravočasno prišli na po
stajo. Zamudil; smo in potem smo začeli 
kombinirati. S tega vlaka na oni vlak, pre
stopili bomo in če ne bo imel. ljubljančan 
zamudo, kar ie malo verjetno, bomo še ujeli 
mariborčana in prišli zvečer domov.

Nismo prišli. Mariborčan ni imel zamude, 
mi pa smo jo imeli in moral; smo se zba
sati v čakalnico, kjer smo prečepeli do pol
noči. Potem smo vstopili in zjutraj na smrt 
utrujen; prisl; domov. Teden dn; sem rabil- 
da sem si opomogel od potovanja.

Z Boltažarjem Praskalo,m ne govorim več. 
Na morje me ne rriika več. O tabornikih ni
sem napisal članka. Edina dobra stran tega 
dopustovanja je, da se je mali naučil plavati 
in če b; me še kdaj kak zlodej premotil, da 
bi se odpravil na morje, potem bo frkovec 
vsaj sam prilezel na suho,

Trink
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Kakovost in umetniška raven
7 bližajočimi jesenskimi dnevi vsebolj oživlja življenje v 

naših prosvetnih domovih. Ob tej priliki objavljamo kratek 
prispevek o folklori. To se nam zdi važno, ker marsikje Pod 
tem imenom delajo vse kaj drugega, kar s folkloro nima nič 
skupnega, ali se izgubljajo v obnavljanju nečesa, kar je danes 
nesodobno in nepomembno.

Prizor iz filma »Zenica« (proizvodnja UFUS), v katerem je zaživela naša sodobna
tematika v vsej svoji pestrosti.

Dva filmska festivala
Vtisi s V. mednarodnega filmskega 
festivala v Karlovyh Varyh in IV. fe
stivala domačega filma v Pulju

6.—.21. julij 1957. Karlovy Vary.
Ze dolgo sem si želel sodelovati na festi

valu v Karlovyh Varyh, kajti pravili so mi, 
da je v vrsti mednarodnih filmskih srečanj 
festival v tem češkem kopališkem mestu svo
jevrsten. Letos se mi je želja izpolnila.

Mednarodni festival v Karlovyh Va,ryh je 
sestavljen dejansko \a dveh filmskih manife
stacij. Prva je festival z mednarodno ude
ležbo v Karlovyh Varyh samih, druga pa je 
tako imenovani delavski festival, ki se začne 
s festivalom v, Karlovyh Varyh in se potem 
nadaljuje še do konca meseca, odigrava pa 
se po vseh večjih industrijskih središčih Če
škoslovaške (Praga, Brno, Bratislava, Got- 
twaldov, Ostrava itd.). Vse pomembnejše fil
me, ki so jih predvajali v festivalski konku
renci v Karlovyh Varyh, prikazujejo nato v 
takšnih industrijskih središčih (navadno na 
velikih letnih gledališčih med katerimi je 
Posebno znano ono v Gottwaldovem, ki lahko 
sprejme 40.000 gledalcev), a tem predstavam 
prisostvujejo nekateri povabljeni gostje iz 
tujine (režiserji, igralci, novinarji). Dejan
sko torej svojevrsten festival, ki nima pri
mere v drugih mednarodnih filmskih sreča
njih.

KarIovy Vary so svetovno znano kopališko 
mesto, v katerem celotna arhitektura spo
minja na avstro-ogrsko monarhijo,, nas Slo
vence pa malce na Rogaško Slatino, četudi 
se ta po obsegu ne da primerjati z 80.000 
Prebivalcev velikim mestom, ki se širi v do
line in soteske ob reki Tepli. Tu se je letos 
sešlo 42 dežel, da s svojimi filmi in udeležbo 
sodelujejo na jubilejni filmski prireditvi. 
Pomen karlovanskega festivala po vtisih, ki 
sem jih zbral, ni toliko v kvaliteti filmov, s 
katerimi nastopajo v tekmovanju za številne 
nagrade posamezne dežele, temveč bolj v 
srečanju Vzhoda z Zahodom. To srečanje je 
Pravi čar festivala.

Poleg dežel, kakor so ZDA, Francija, Ita
lija, Zahodna Nemčija in ostale evropske in 
ameriške države, smo srečali v Karlovyh V a- 
ryh tako rekoč celoten Vzhod začenši s Če
škoslovaško, Vzhodno Nemčijo, Bolgarijo. 
Romunijo, Sovjetsko Zvezo, Poljsko, pa vse 
tja do Mongolije, Severne Koreje, Burme, 
Indonezije, Vietnama, LR Kitajske in Japon
ske. Torej med številnimi v svetu poznanimi 
filmskimi produkcijami tudi filmske proiz
vodnje malih in mladih deže.l, ki jih človek 
nima priložnosti spoznati niti na takšni pri
reditvi. kakor je n. pr. festival v Cannesu. 
Bistveno za vse te dežele je iskanje nacio
nalnega stila v njihovih mladih filmskih 
Produkcijah. To iskanje je ponekod sveže, 
neugnano, kipeče, drugod zopet uklenjeno v 
šablone, ki so jih sprejeli od dežel, ki že 
Imajo bogato in staro filmsko tradicijo. Bolj 
blizu in pri srcu mi je bilo■ mladostno iska
nje in samoniklost, ki sicer tu in tam še 
okorno zašepa v začetništvu, kakor pa opo
našanje šablon. Poleg Poljakov (o katerih 
sem že nekoliko pisal ob njihovem filmu 
‘Kanal«) z njihovim »Človekom na progi«, 
ki se pogumno spogledujejo in spoprijemajo 
z najbolj občutljivimi problemi njihove so
dobnosti, so me iznenadili Madžari s svojim 
‘Profesorjem Hanibalom«, pogumno obtožbo 
okorele birokracije, ki razodeva po eni strani 
filmsko zrelost, po drugi pa dokazuje, da si 
kljub sponam šablone, ki je1 pogosta v ma
džarskem filmu, krepko utirajo pot v svoj 
nacionalni filmski stil. Ugodno me je iene- 
hadila tudi čisto mlada filmska ustvarjalnost 
BR Mongolije, ki je v kratkem filmu «Vsem 
nakljub« izrazila zanimive elemente njihove 
bogate tradicije ljudske igre. Veliko nagra
do festivala je odnesel s seboj v Indijo sa
monikli ustvarjalec Raj Kapoor, ki se je v 
svojem delu »Pod plaščem noči« otresel po 
dni strani šablone folklornega filma, po dru
ži strani pa mu je uspelo zbežati tudi nevar
nostim šablone hollywoodskega filma, ki je 
sicer v obravnavanju sodobnih tem v indij
skem filmu pogosta. Njegovi učitelji so itali
janski novorealisti, toda v njegovem filmu 
Pisem našel epigonsvta in oponašanja, temveč 
Panogo novega, zanimivega in polnega huma- 
Pizma. Humanizem je morebiti res največji 
Poudarek v njegovem ustvarjanju. Raj Ka- 
P°or je hkrati filmski režiser, igralec, pro
ducent in distributer svojih filmov. Tudi to 
je značilno za indijski in deloma tudi za 
ustali azijski film.

Jugoslovani sm-o v Karlovyh Varyh nasto
pili z Veli,mira Stojanoviča filmom »Zli de- 
Par« tn Vladimirja Pcgačiča delom »Veliki 
iP mali«. Pogačič je Skupaj s Poljakom An- 
drzejem Munkom dobil nagrado za režijo. 
Veliko priznanje jugoslovanskemu, filmu.

Sicer pa so Karlovy Vary tudi filmski ve- 
1 esejem (žal. v skromnih razmerah dveh ali 
treh zasilnih kinematografov), na katerem 
vse dežele od Amerike do Japonske ponujajo 
■veje filme. Ta komponenta znižuje raven 
festivala in je po mojih vtisih v škodo te) 
•!cer zanimivi filmski manifestaciji in sreča

nju. Ker na nobenem drugem mednarodnem 
filmskem festivalu ni zbranih na enem mestu 
toliko različnih ljudi, ki se posvečajo po 
svetu filmu, bi prireditelji naredili mnogo 
bolj pametno, če bi velesejmu dali slovo ali 
mu »nakazali« kakšen drug kraj (n. pr. v 
bližini so Marinške ali pa Františkove Laž
ne), namesto njega pa pripravili vrsto po
svetovanj, sestankov, konferenc in razgovo
rov. kjer b; izmenjavali filmski ustvarjalci, 
teoretiki, publicisti in kritiki svoj,a mnenja 
o filmski umetnosti. To bi bila lahko izredna 
privlačnost karlovarskeiga festivala in imam 
vtis. da bi prireditelji bili sposobni organi
zirati srečanje v tej smeri, ker so pokazali 
solidne organizacijske prijeme, kraj sam pa 
naravnost vafoj k takšni obliki festivala.

Delavski filmski festival je brez dvoma 
pomembna zamisel. Sto tisoči ljudi širom Če
škoslovaške v festivalskih dneh pokažejo iz
redno zanimanje za filmsko umetnost (m spo
znajo vsaj nekatera najpomembnejša film
ska dela. Za jugoslovanska filma »Veliki in 
mali« in »Ne obračaj se, sinko!« so pokazali 
mnogo zanimanja in ju zelo toplo sprejeli. 
Sploh doživlja jugoslovanski film na Češ
kem (v enem letu so kupili 15 jugoslovanskih 
celovečernih filmov) zelo lep sprejem in od
mev pri publiki. Zamisel delavskega festi
vala je danes že temeljito zakoreninjena prt 
češkoslovaški publiki in veliki športni sta
dion v Pragi je bil — ko sem se udeležil 
predstave filma »Veliki in mali« — nabito 
poln. Publika je trezno, a odlično reagirala 
ter dala avtorjem filma priznanje .ga uspehe. 
Zal, nisem imel priložnosti prisostvovati 
predstavam v Gottwaldovem in Plznu kjer 
sta največja letna kinematografa. (Dalje)

V svetu se odigrava neviden 
proces, M razjeda - folkloro, to 
je ljudsko umetnost: poezijo, sd- 
ke, plastiko, narodno glasbo, 
domačo obrt, običaje in šege. 
Ta proces izumiranja folklore, 
ki gre počasi, skorajda neopa
zno, se odigrava tudi na naših 
tleh. To je proces, kateremu se 
ne moremo izogniti, proces, ki ga 
prinaša s seboj razvoj, civiliza
cija in industrializacija, ki vse 
bolj in bolj prodira v najbolj 
zapuščene in oddaljene dežele. 
Čimbolj pa je oddaljen od svo
jega izvora v razvoju civiliza
cije. tembolj mora spoštovati in 
ceniti izraz svojega prvotnega 
narodnega čustvovanja, tisti na
ivni primitivni izraz, v katerem 
je toliko življenjske radosti, 
globokega smisla za skladnost 
in lepoto barv, zvoka in gibov. 
To je zakladnica, ki nudi nam 
in našim poznejšim rodovom 
neizčrpen vir inspiracij. To je 
zakladnica, na kateri je treba 
dalje graditi. Toda kako graditi, 
kako ohraniti in obvarovati na
rodno umetnost v navalu tehni
ke, je eden od velikih proble
mov ljudskega razvoja.

Kaj je napisal o tem Rodo
ljub Colakovič ob priliki ankete 
o folklori:

»Iz vsega tega (folklore) na
pravljamo pri nas mnogokrat 
strašno karikaturo. Posebno iz 
naših narodnih plesov, če Iz
vzamemo nekaj uglednih an
samblov, ki so na takšni višini, 
da izvajajo folkloro pri nas ln 
v inozemstvu na visoki umetni
ški stopnji, to je v obliki, ki je 
dostojna tistega, kar naj folklo
ra predstavlja. To ji tudi nismo 
ostali dolžni. Omogočili smo ji. 
da zasije v polnem sijaju in 
bogastvu.

Odločno pa sem proti vulgari- 
zaciji folklore, proti prostaške
mu, neukemu, neokusnemu iz
vajanju. Torej proti onim, ki 
pristopajo k naši folklori s po
polnim nerazumevanjem; ne mo
re bdt; vsak umetnik, ne more 
vsak iz našega zaklada izvleč! 
tisto, kar ta zaklad vsebuje. 
Prav imajo oni, ki so proti fol-

Idrijske čipke, to je resnična 
ljudska umetnost. Samo po
glej skladno sliko, njihova 
mehkoba je kot čudovita 

pesem.

kloromaniji. Za to sta dva moč
na razloga. Prvič, naše* kultur
no - umetniško delo ne more v 
množicah navaliti izključno ali 
pretežno na folkloro. Drugič, 
kadar se izvaja, je treba voditi 
računa o kakovosti, o umetniški 
višini.«

Ta kritični odnos pogosto 
manjka našim društvom. Skoraj 
vsako je po vojni osnovalo ple
sno skupino, kjer se je zbirala 
mladina in vežbala ter nastopa
la. Toda njihovo izvajanje, če je 
človek količkaj kritično pogle
dal, je bilo večkrat daleč od iz
virnosti in elementarnosti, še 
dalje od umetnosti. .

Toda ne gre samo za ples, re
pertoarji raznih kulturno-umet- 
niških društev in prosvetnih or
ganizacij segajo največkrat po 
delih, imenovanih pod splošnim 
imenom folklora, ki so nastala 
v naš; preteklosti, v času ro
mantike in čitalniške dobe, -po 
raznih narodnih pesmih v naj- 
primitivnejših izvedbah, po'ci
trah. po tamburicah itd., ter 
prikazujejo našo folkloro na 
najboij primitiven in prostaški 
način. Vprašamo se. kam to pe
lje, če bi. se še naprej nadalje-

umetnosti? Pred nami bo zrasel 
čez leta velik in težak problem, 
ali ni/ morda v tem dn takem 
odnosu do ljudske umetnosti 
vzrok, da že res postaja beseda 
folklora sinonim zaostalosti in 
slabega okusa ter s tem pred
stavlja tisto, kar ni, ne more in 
ne sme biti. Razlikovati mora
mo pravo narodno umetnost, ti
sti duhovni izraz dobe v razvo
ju družbe in kulture od tistega, 
kar je nastalo v razvoju civiliza
cije na naših tleh v poslednjih 
petdesetih ustih!

Dobriča Cosič pravi v isti an
keti: »Folklora kot narodna
umetnost vsebuje v sebi določe
no energijo, je kot rima neke 
dobe, katero nobena kultura in 
nobena romantičnost mehanično 
nikdar ni zavrgla in zanikala. 
Ta narodna umetnost se ne 
opušča. Ona se preobrazi, kulti
vira. transponira. ona lahko da 
navdih. In njene vrednote, pre
pričan sem, mora razumeti tudj 
naša umetnost. Razumet; pa ne 
pomeni slediti in biti na isti 
stopnji.« Borba proti vsaki zao
stalosti je: zamenjava nekih

vrednot za višje. Harmonikar* 
ske priredbe, godbe na frnle, 
moramo zamenjati s koncerti 
umetnikov, nekdanji koiedar z 
dobro knjigo, opanko s čevljem 
itd.«

V tem smislu morajo delati 
tudi naša društva in se s tem 
boriti proti preživelosti in za
ostalosti, proti lažni folklori, ki 
je neestetska in tuja, kot je ne
estetska vsaka izumetničena, 
neresnična umetnost, kajti ta 
lažna folklora ima zelo malo 
skupnega s tistim, kar je zares 
ustvaril narod. Po drugi stra
ni pa moramo zato tembolj ču
vat; in obnavljati nepokvarjeno 
pravo narodna umetnost, ki je 
nastajala z običaji, s takratnim 
doživljanjem, to je tisto osnovo, 
na katerj sloni naša današnja 
kultura. Le prefinjen umetniški, 
okus in pravi odnos do nje nam 
rahko nudi in posreduje prvo
bitne oblike, bodisi v glasbi, 
plesu, igrah, slikarstvu in ki
parstvu in v domači obrt; ter 
nam s tem ohranja nepotvorjene 
lepote naše narodne ustvarjal
nosti.

Izobraževalni center
Jeseniški kulturno prosvetni 

delavci skoraj da ne poznajo
val tak bdnos do naše narodne besede »sezona«. Številne sekci

je Svobode vedno delujejo in 
skušajo v naj lepši podobi posre
dovati delovnim ljudem prijet
no in koristno kulturno razve
drilo. Ce trenutno ne nastopajo 
pevci, prirejajo koncerte in aka
demije godbeniki in zabavni 
orkester. Medtem ko n- Pr- člani 
gledališke družine študirajo nov 
program, nastopajo lutkarji, 
tamburaši, šahisti, člani folklor
ne skupine. V Delavskem do
mu je vse leto živo. Škoda le, 
da ni moč v tesnih prostorih 
Delavskega doma razviti vse 
aktivnosti . in množičnosti kot 
bi sicer lahko. Zato DPD Svo
boda Toneta Čufarja že raz
mišlja o gradnji novega nujno 
potrebnega prosvetnega doma.

Med vsemi sekcijami Je prav 
gotovo najbolj delavna izobra
ževalna sekcija, ki je pobudnik 
izobraževalnega centra za vso 
jeseniško občino. Ta občinski 
izobraževalni center že priprav
lja obsežen program predavanj, 
prireditve, slavnostne aka
demije, tečaje in seminarje, ki 
se v letošnji jeseni ne bodo vr
šili samo na Jesenicah. Za te 
seminarje, predavanja Tn teča
je vlada v jeseniški občini že 
sedaj izredno veliko zanimanje.

M JON LUCA CARAGIALE:

Prošnja
Sredi poletja smo, ko odpira-, 

jo urade ob sedmih zjutraj in 
jih zapirajo ob dveh popoldne. 
Ponoči je bila" huda vročina, 
zdaj pa je vzšlo na jasnem nebu 
grozečg sonce. Kaj bo še po
dnevi!

Manjka deset minut do sed
mih. V vložišču velikega uprav- 
ništva pripravlja, urednik vpisno 
knjigo, čakaje, da odbije sedem, 
da dvigne zaščitno steklo pri 
okencu, skozi katero mu pre
dajajo pošto.

Manjka sedem minut do sed
mih. Skomigne z rameni, si 
obriše pot in začne premišljeva
ti.

Začuje, da trka nekdo na ste
klo. Pogleda na uro, ki jo je 
malo prej naravnal po službe
ni: manjka pet minut do sed
mih. Skomigne z rameni, si 
obriše pot, nato premišljuje da
lje.

Trkanje postane glasnejše. 
Uradnik pogleda na uro: manj
kata dve minuti do sedmih- Sko- 
mizgne z rameni, si obriše . pot. 
potem premišljuje dalje.

Trkanje postane še glasnej
še. Naposled kaže ura točno 
sedem. Uradnik odrine zapah, 
dvigne zaščitno steklo in pogle
da ven. Pred okencem čaka ne
ki- mož; verjetno je on trkal.

»Ali ste vi tako trkali?«
»Da«.
»Ali ne veste, da odpiramo 

urad ob sedmih?«
»Eh ■..«
Mož vtakne glavo v okence. 

Presenečen se uradnik umakne 
in spusti steklo, ki pade možu 
na tilnik kot rezilo giljotine. 
Mož hoče potegniti glavo ven, 
a ne uspe.

»Dvignite, dvignite!« vpije.
Uradnik dvigne steklo; mož 

potegne glavo ven.
»Kaj želite?«
»Imam neki opravek pri vas«.
Spet vtakne glavo v okence. 

Uradnik se umakne in spusti 
steklo, ki pade možu na konec 
nosu.

»Pridite noter skozi vrata, če 
imate kakšen opravek!« vpije 
uradnik, kažoč mu z roko. kje 
lahko vstopi v sobo.

Mož se odstrani od okenca in 
se takoj prikaže pr! vratih..

Ni ne star ne mlad. videti je

zelo truden. Izkušen človek bi 
takoj razumel, da ni nič spal. 
Je umazan od potu in prahu, 
njegove kretnje in izgovorjava 
besed pa so nekoliko negotove. 
V eni roki stiska zmečkan ela- 

' mnik, z drugo pa se drži za nos.
»Kmalu bi mi razbili nos . - • 

Veste, da je bil močan udarec?«
»Oprostite ... toda krivda • ni 

moja... Zakaj ste vtaknili gla
vo v okence?«

»Nič ne dč... Nimate stolice,«
»Prosim!«
Može sede ziraven pisalne mi

ze. .
»Ne morem več od utrujeno

sti«.
Tako govoreč strmi v skoraj 

prazen kozarec, ki je na mizi 
ln iz katerega Je že pil uradnik.

»Oprostite, prosim, ali imate 
malo vode?«

»Da*.
»Mrzle?«
»Tako, tako«.
»Ali ne dajete vanjo ledu?«
»Seveda«.
»Da? Dajete vanjo led?«
»Seveda ga dajemo«.
»In flir... Bil...«
»Filter? Da, imamo ga«.
»Oh, kako lepo! A14 vas smem 

prositi za kozarec vode? Tako 
sem žejen!«

Uradnik pozvoni, vstopi slu
ga-

»Kozarec vode«.
Po premoru, možu:
»Rekli ste, da imate neki 

opravek«.
»Da, neki opravek«.
»Tu pri nas?«
»Pri vas ... neki opravek ... 

• Verjetno je šel ponjo k vod
njaku«.

»Po kaj k vodnjaku,«
»Po vodo... Videti je, da ee 

ne namerava vrniti... «
Sluga vstopi- Mož prime ko

zarec in ga sprazni v dušku, po
tem dvigne krotke in hvaležne 
oči ter reče slugi:

»Hvala... AU bi mi Jo lahko 
prinesel še en kozarec?«

Sluga odide. Mož preišče vse 
žepe, nato reče uradniku:

»Vrag naj ga vzame! Izgubil 
sem ga!«

»Kaj?«
»No, no... Sem ga izgubil ali 

ne?«
»Kaj je bilo? Prošnja?«

»Ne, ne, robec... Dragi moj, 
ali vas smem prositi za robec? 
Samo za trenutek«.

Tako .govoreč vzame z mize 
uradnikov robec in si obriše, 
usta, preden utegne uradnik 
vzklikniti od presenečenja.

»Tudi vi se potite kot jaz«. 
Uradnik mu hoče vzeti robec, 

a mož umakne roko in si obriše 
pot ter nos. Nato da robec na
zaj na mizo.

»Tudi jaz se strašno potim! 
Uradnik prime robec in ga 

vrže daleč, na drugo stran mi
ze, nato se presede, prime za 
pero in začne vpisovati neke 
papirje.

Vstopi sluga s kozarcem v ro
ki- Mož prime kozarec in ga iz
prazni v dušku, nato pomigne 
uradniku, naj mu da robec, in 
reče z zoprno sladkim glasom: 

»Prosim vas...»
Uradnik se dela, kot dn ne 

sliši. Mož vstane, gre na drugo 
stran mize, se skloni nad njo 
in vzame robec. Uradnik mu ga 
hoče Vzeti, a mož si je že obri
sal čelo ln nos. Nato vrže robec 
na mizo.

»Hvala!«
»Cujte,« reče uradnik, »pra

vite, da ste prišli zaradi nekega 
opravka... No? Mi tu nimamo 
časa, da klepetamo... Nas pla
čuje država zato, da delamo... 
No, zaradi kakšnega opravka 
ste prišli?«

»Takoj vam bom pojasnil.-. 
Kako je vroče!«

Približa se gumbu zvonca in 
pritisne nanj. Zvonec dolgo 
zvoni.

Uradnik ,(nestrpno):
»Dovolj sedaj, kaj hočete,« 
»Prosim vas, še en kozarec ... 

Umiram od žeje- Celo noč ni
sem zatisnil oči, veste...»

Po premoru:
fcVidi se. da nisem spal, res?« 
»Ne, ne!«
Vstopi sluga. Mož (ves blag): 
»Dragi... prosim te ... še en 

kozarec yode •.. «
Sluga odide. Mož (uradniku, 

vljudno):
»Imate veliko dela?«
Uradnik:
»Ne veliko ne malo... Tako, 

tako... «
Sluga prinese kozarec. Mož 

(ga izprazni v dušku, nato slu
gi):

»Hvala!«
Potem uradniku:
»Prosim vas •.. robec ...» 
»čujte,« zavpije uradnik, »ra

zumite enkrat, da nas država 
ne plačuje zato, da klepetamo!

Delati moramo! Nimamo časa, 
da se pogovarjamo! No, kaj ho
čete? Sem ne sme ni-hče stopiti 
brez tehtnega razloga. Kakšen 
opravek imate?«

»Kakšen opravek?«
»Da! Kakšen opravek!«
»Vložil sem neko prošnjo.*. 

Rad bi vedel, kaj je z njo*.
»Kdaj ste jo vložili?#
»Pred dvema mesecema. Iz

ročil vam jo je neki moj zna
nec«.

»Kako vam je ime?«
»Nae Jcnesnu«.
»Kaj ste prosili v prošnji?«
»Jaz? Nič nisem prosil«.
»Kako?«
»Prošnja ni bila moja«.
»Čigava pa?«
»Nekega mojega prijatelja«.
»Katerega prijatelja?«
»Nekega Ghite Vasilescuja«.
»Kaj pa je prosil?«
»Nič ni prosil«.
»Kako da ni nič prosil?«
»Nič ni prosil. Prošnja ni bila 

njegova«.
»Čigava pa je bila?«
»Neke njegove tete •,. Vedel 

je, da moram iti v Bukarešto, 
pa mi jo je dal, da bi jo vložil«-

»Kako pa je ime teti tega 
Ghite?«

»Ne vem«.
»Niti ne veste, kaj je prosi

la?«

»Da, zdi se mi, da je prosi
la... «

»Kaj?«
»Za pokojnino!«
Uradnik se razburi:
»Toda tu je katastrski urad! 

Tu se ne vlagajo prošnje za po
kojnine! Pojdite v urad za po
kojnine, tam sprejemajo proš
nje za pokojnino«. -

»A tako? V urad za pokojni
ne. torej?«

Gre k zvoncu in pritisne na 
gumb. Zvonec dolgo zvoni.

»Dosti vendar!«
»Trenutek. Prosil bi Še za en 

kozarec vode«.
Sluga vstopi.
»Dragi... prosil bi te še za 

en kozarec vode«.
Sluga odide-
Uradnik piha (n piše, sklo

njen ned vpisno knjigo.
»A tako, torej, v urad za po- 

koinine?«
Pride sluga. Mož prime ko

zarec.
Uradnik (pusti, da spije v mi

ru, nato slugi):
»Vrzi ga ven!«
Mož (gre, ves blag):
»Hvala ... Grem ... Ah. torej 

v urad za pokojnine, ne?«
Prevedel: 

Renato Možina
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Podatki o zahodno- 
nemških strankah

Dne 15. septembra bodo v 
Zahodni Nemčiji parlamen
tarne volitve. Prav gotovo 
vas zanima, koliko članov 
imajo najpomembnejše za
li odnonemške politične stran
ke, ki se potegujejo za za
upanje volivcev. Pred dnevi 
so v Bonnu objavili nasled
nje podatke: Socialnodemo
kratska stranka -ima 546.000 
članov (brez Berlina in Po
sarja), krščanskodemokratska 
zveza 295.000 (brez Berlina), 
Blok beguncev 162.000, Svo
bodna demokratska stranka 
78.500, Nemška stranka pa 
41.000. Vidimo torej, da je 
Socialnodemokratska stranka 
najmočnejša. Ti podatki pa 
nam tudi odkrivajo, da je v 
Zahodni Nemčiji, ki ima nad 
53 milijonov prebivalcev, iz
redno malo ljudi politično 
organiziranih.

javnosti sindikatov na so-, 
cialnem, gospodarskem in 
prosvetnem področju,, o boju 
sindikatov za svetovni mir in 
o organizacijskih vprašanjih 
britanskega sindikalnega gi
banja. Pet resolucij tudi za-

mmmm

I

Poljedelski delavci v Padski 
nižini (Italija) morajo celo vo
do plačevati delodajalcem. Za 
vedro vode jim odtrgajo od 

plače 10 lir.

Draginja v Združenih 
ameriških državah •

V Združenih ameriških dr
žavah že 11 mesecev narašča
jo življenjski stroški. Sindi
kalni voditelji izjavljajo, da 
je danes draginja najvažnejši 
problem ZDA, in zahtevajo, 
naj vlada prepreči zviševanje

Stavke so še vedno eno najmočnejših orožij britanskih 
delavcev v boju za pravičnejšo razdelitev narodnega 

dohodka. — Stavka prometnih delavcev v Londonu.

Protidraginjska demonstracija 
nemških delavcev v Hamburgu

hteva, naj atomske sile pre
nehajo preizkušati nuklearno 
orožje. Sindikat kemičnih de
lavcev pa med drugim za
hteva, naj Združeni narodi 
razpravljajo o. nevarnosti, ki 
so jo povzročile atomske 
eksplozije.

Zakaj Generalna 
konfederacija dela Italije 

zgublja pristaše?
Te dni so bile v Italiji vo

litve tako imenovanih notra
njih komisij v 1000 tovarnah. 
Generalna konfederacija de
la, ki jo vodijo komunisti in 
socialisti, je dobila 46% gla
sov in 42% mest v tovarni
ških komisijah, demokrščan- 
ski sindikati so dobili 40% 
glasov in 45% mest, ostale 
glasove in mesta pa so do
bili socialnodemokratski, sin
dikati. Iz navedenih podat
kov je razvidno, da je Gene
ralna konfederacija spet na
zadovala (leta 1953 je zanjo 
glasovalo 70% delavcev, leta 
1956 že samo 57%, letos pa 46 
odstotkov). Vzrokov za naza
dovanje vpliva Generalne 
konfederacije je več. Naj

Gonja proti komunistom 
na Japonskem

Japonska policija je sporo
čila, da je pretekli četrtek 
začela v vsej Japonski veliko 
racijo proti komunistom. V 
sporočilu ni rečeno, koliko 
komunistov so zaprli. Areti
rane komuniste obtožujejo 
za »nezakonito dejavnost«. To 
je v zadnjih letih naj večja 
akcija proti japonskim ko
munistom.

Aretacije llžircev 
v Parizu

Pariška policija je v prete
klih- treh tednih zaprla 362 
Alžircev, ki žive v Parizu. 
Med aretiranimi so večinoma 
delavci in študčnti, ki niso 
pozabili, da so Alžirci.

Za sodelovanje delavcev 
v upravljanju 
gospodarstva

Na devetem plenumu ma
džarskih sindikatov so spre
jeli resolucijo, ki govori o 
potrebi nadaljnjega zboljše- 
vanja plačnega sistema ter 
upravljanja madžarskega go- ' 
spodarstva. V resoluciji je 
poudarjeno, da je potrebno 
zagotoviti nadaljnjo rast živ
ljenjske ravni delavcev ter 
omogočiti čim širše vsestran
sko sodelovanje proizvajal
cev v upravljanju gospodar
stva.

Letna konferenca 
britanskih sindikatov
Letna konferenca britan

skih sindikatov, ki imajo 8 
milijonov članov, bo od 2. do 
6. septembra v Blackpoolu 
(Severna Anglija). Konferen
ci, na katero bo prišlo kakih 
tisoč delegatov, so doslej 
predložili 77 resolucij o de-

omenimo samo, da v mnogih 
tovarnah odpuščajo delavce, 
ki so člani te sindikalne cen
trale, da delodajalci podpi
rajo demokrščanske sindika
te in sprejemajo njihove za
hteve, da bi oslabili vpliv 
Generalne konfederacije. — 
Vzrok slabitve Generalne 
konfederacije pa je tudi po
litična okorelost, ki je bila 
dolgo vrsto let značilna za to 
italijansko sindikalno cen
tralo.

Ljudsko nadzorstvo 
na Madžarskem

Madžarska vlada je pripra
vila načrt zakona o ljudskem 
nadzorstvu, ki predvideva, da 
bi predstavniki delavcev, 
kmetov in izobražencev so
delovali v nadzornih organih 
gospodarskega, kulturnega in 
socialnega življenja. Namen 
tega zakona je povečati vpliv 
delovnih ljudi v upravljanju 
države.

Petdeset let sovjetskih 
sindikatov

Ob petdesetletnici sovjetskih 
sindikatov je bilo v Moskvi sve
čano zasedanje Centralnega sve
ta Zveze sindikatov ZSSR, ki 
so mu prisostvovali številni tu
ji gostje, med njimi tudi pred
sednik Zveze sindikatov Jugo
slavije tovariš D j ur o Salaj.

V svojem pozdravnem govoru 
je tovariš Salaj med drugim de
jal: »Srečen sem, ker vas lahko 
iskreno in od vsega srca po
zdravim v imenu delavskega 
razreda in . Zveze sindikatov 
Jugoslavije... Vaši ukrepi za 
povečanje vloge sindikatov v 
upravljanju proizvodnje, za de
mokratizacijo upravljanja ljud
skega gospodarstva, priteguje
jo pozornost delavskih gibanj v 
vseh deželah- Jugoslovanski sin
dikati se bodo trudili tudi v pri
hodnje, da bi čimbolj razvili 
enakopravno sodelovanje in iz
menjavo izkušenj z vašimi sin
dikati.«

MEZDNI BOJI V FRANCIJI

Francoski sindikati so sc uprli vladnemu naklepu, da 
bi z razvrednotenjem franka (kar je povzročilo splošno 
podražitev za 5 do 25 odst.) pridobili nekaj denarja za 
ozdravitev francoskega gospodarstva in nadaljevanje vojne 
v Alžiru.

Pretekli četrtek je nad 300.000 
francoskih železničarjev zahte
valo, naj jim zvišaijo mezde za 
10 odstotkov in zboljšajo delov
ne pogoje. Stavkati še niso za
čeli, zagrozili pa so vladi, da 
bodo stavkali, če se vlada ne 
bo začela pogajati z njihovimi 
predstavniki.

To je prva množična vsefram- 
ccska delavska akcija proti 
splošni podražitvi, ki jo je' po
vzročilo razvrednotenj e franka. 
Vodi jo Generalna konfedera

cija dela, katoliški in avtonomni 
sindikati.

Vlada pa delavskim zahte
vam ni ugodila. Finančni mini
ster GaiUzurd je celo pozval de
lodajalce, naj odklonijo delav
ske mezdne zahteve. Vendar so 
šlevtini tovarnarji zvišali deliav.. 
ske mezde, ker so se zbali 
stavk. Lastniki letalskih tovarn 
v Kelermanu so na primer zvi
šali mezde 12.000 stavkajočim 
za približno 10.000 frankov na 
mesec.

Stavkovni val je zajel tudi 
tekstilne tovarne in kovinsko 
industrijo. Federacija kmetij
skih delavcev je zahtevala, naj 
parlament razveljavi vladna do
ločila za omejitev domače po
trošnje. Svoje zahteve namera
va podpreti s stavko.

Generalna konfederacija dela 
je pozvala vse sindikate, naj z 
enotno akcijo preprečijo padec 
življenjske ravni delovnih ljudi.

Dne 31. avgusta bodo v Malaji, bivši britanski koloniji v Aziji, 
svečano proslavili dan neodvisnosti. Tega dne bo Malaja pro
glašena za neodvisno državo v okviru Britanske skupnosti 

narodov. — Na sliki: Malajske žene prvič volijo. _

IZ DELA' SOCIALNODEMOKRATSKE STRANKE DANSKE

DANSKI SOCIALNI DEMOKRATI SO PRED DNEVI 
USTANOVILI KOMISIJO ZA IZDELAVO OSNUTKA NO
VEGA STRANKINEGA PROGRAMA. V KOMISIJI SO 
RAZEN ČLANOV IZVRŠNEGA KOMITEJA SOCIALNO
DEMOKRATSKE STRANKE TUDI VSI SOCIALNODEMO
KRATSKI MINISTRI IN NAJVIŠJI SINDIKALNI VODI
TELJI. VODI JO PREDSEDNIK DANSKIH SOCIALNIH 
DEMOKRATOV H. C. HANSEN.

Londončani zahtevajo prepoved proizvodnje, poskušanja in 
uporabljanja nuklearnega orožja. Demonstracije, ki jih vidite 
na sliki, je organiziral »Daily Worker«, organ Komunistične 

partije Velike Britanije.

POSLEDICE EISENHOVVERJEVE DOKTRINE NA SREDNJEM
VZHODU i

Danski socialni demokrati so 
že na svojem zadnjem kongresu 
januarja letos obširno razprav
ljali o strankinem programu in

mu, o prilagoditvi strankinega 
programa novim razmeram v 
deželi.

Danes je težko podrobno na-
ugotovjli, da sedanj j program ne povedati, kakšne spremembe bo
ustreza stopnji razvoja sociali
stičnih sil na Danskem in pro
blemom, ki jih te sile srečujejo 
in rešujejo. . Zato so sklenili, 
naj Izvršni komite sestavi komi
sijo za izdelavo osnutka novega 
programa, 'ki naj do prihodnje
ga kongresa pripravi predloge 

izpopolnitev tn spremembo

doživel program Socialnodemo
kratske stranke Danske, kajti 
Komisija za izdelavo osnutka 
novega programa je šele zače
la proučevati sedanji program 
in stopnjo njeSove vsklaijenosti 
s potrebami praktične politike 
in notranjepartijskega delova
nja. Vendar že lahko rečemo,

Spopad med policijo in stav
kajočimi delavci v ZDA

PO IZJALOVLJENEM AMERIŠKEM POSKUSU, DA 
BI V SIRIJI IZVEDLI DRŽAVNI UDAR IN POSTAVILI 
NA OBLAST LJUDI, KI SO PRIPRAVLJENI PODPIRATI 
AMERIŠKO POLITIKO, SO NA ZAHODU DVIGNILI 
TAKŠEN VIK IN KRIK, KOT DA BI ŠLO ZA ŽIVLJE
NJE ALI SMRT »SVOBODNEGA SVETA.« Š TEM HRU
POM PA P.I RADI LE ZAKRILI SVOJO ZAROTO IN 
PRISILILI SIRIJO, DA BI PONIŽNO SKLONILA GLAVO.

sedanjega strankinega progra- da se potreba po najbolj kore- 
ma. nitih spremembah kaže na pod-

Na kongresu so poudarili, da ročju sodelovanja med Social- 
mora nov program danskih so- nodemckratsko stranko in sin. 
cialnih demokratov predstavlja- dikati, podružabljenja proizva- pravice.

ki so ga povzročile ekonomske 
težave, nastale zaradi primanj
kljaja v plačilni in trgovinski 
bilanci, vendar so se delavci 
nekajkrat odločno uprli sindi-t 
kalnemu vodstvu in zahtevali* 
naj sindikati branijo njihove in
terese, pa čeprav so v vladi 
socialni demokrati.

V zvezi s temi problemi ome
njajo tudi spore glede stavk. 
Zakon, ki ga je lani sprejel dan-f 
ski parlament in ki ga je pred
lagalo socialnodemokratsko vod
stvo, je uvedel obvezno držav
no arbitražo v sporih med de
lavci in delodajalci in ptaktič- 
no odpravil pravico delavcev 
do stavk. Med delavci je ta za
kon povzročil precejšnje nego
dovanje. Delavci poudarjajo, da 
so stavke v pogojih zasebnega 
lastništva proizvajalnih sredstev 
še vedno eno izmed najmočnej
ših orožij delavskega razreda v 
njegovem boju za večje eko
nomske, socialne in politične

Kaj vse ne pišejo v teh dneh 
zahodni časopisi. Na primer, da 
je »Sirija dokončno prešla v 
sovjetski tabor«, da se je »Da
mask prodal komunistom« in da 
mo-ra »Zahod reagirati«.

Ves ta vik in krik bomo razu
meli šele. če zvemo, da ima Si
rija napredno vlado, ki se za
vzema za popolno neodvisnost 
Sirije in ostalih arabskih de
žel. za mir in sodelovanje z 
vsemi državami, ki si tega žele, 
torej za politiko aktivne 'koek
sistence. Sirija se noče vključi
ti v noben blok. ker se zaveda, 
da blokovska politika škoduje 
miru v svetu in napredku In 
zato tudi odklanja Eisenhoiver- 
jevo doktrino.

Američani so v zadnjih me
secih že večkrat pokazali, kaj 
hočejo doseči s svojo politiko 
na Srednjem vzhodu. V Jorda
niji so se povedali s skrajnimi 
reakcionarnimi elementi in z 
njihovo pomočjo odstranili vla
do, ki je sodelovala s Sirijo in 
Egiptom. Potem so s svojo dok
trino prodrli v Libanon. Sedaj 
je na vrsti Sirija. Toda Sirija 
ni Libanon niti Jordanija. V Si
riji so nacionalne sile močnej
še kot v omenjenih dveh drža
vah. Sirija ni klonila pred go
spodarskim in političnim pri
tiskom, pred rožljanjem z orož
jem in zarotami.

Na gospodarski pritisk Zaho
da je sirska vlada odgovorila s 
povečanjem trgovinske izme
njave z Vzhodom. Pred nedav
nim je sklenila trgovinski spo
razum s Sovjetsko zvezo in 
sporazum o dobavah sovjetske
ga orožja. Ko se. je sirski ob
rambni minister Azem vrnil 
iz 'Moskve, so v Damasku od
kril; zaroto, ki so jo vodilf 
Američani in katere namen je 
bil vreči sedanjo vlado in pri
vesti na oblast Zahodu naklo
njenega generala Šišaklija. V 
Washingtonu so se tedaj razbu
rili. začeli so zmerjati sirijsko 
vlado, napadati jo, da je komu
nistična. Wash:ngtonu sta se 
pridružila London in Pariz.

Vendar ni ostalo samo pri 
hrupu. Te dni sta prišla v Anka
ro kralja Iraka in Jordanije in 
se posvetujeta s turškimi vodi
telji, kaj storiti, da bi potisnili 
Sirijo na kolena. V Ankaro je 
prispel tudi podsekretar ame
riškega zunanjega ministrstva 
Hander®on. Sirski listi pišejo, 
da na tej konferenci priprav
ljajo agresijo proti Siriji in ob
tožujejo Handersonla, da pri

pravlja »novo zaroto«. Predstav
niki zahodnih velesi* so na svo
jih posvetovanjih sklenili, da 
bedo Sirijo popolnoma ločili od

ti temelj, na katerem bi lahko 
gradili strankino politiko in 
taktiko parlamentarnega boja. 

Dobre tri mesece kasneje so 
bile na Danskem parlamentar
ne volitve. Socialni demokrati 
so sicer spet dobili največ gla
sov, toda ne več toliko kot ■ pri

Jalnih sredstev in prosvetne .po- Tudi glede podružabljenja 
litike. . _ proizvajalnih sredstČv nimajo

V zadnjih letih se je večkrat socialni demokrat; enotnih po-
po kazalo, da ostaja Socialno
demokratska stranka Danske v 
najvažnejših trenutkih brez 
podpore tistih družbenih slo
jev, ki predstavljajo njeno ba
zo, zlasti brez podpore delav-prejšnjih volitvah. Tudi v par-

zahodnega sveta in dežel, ki so lamentu so zgubili nekaj sede- skeča razreda. Čeprav se je
naklonjene Zahodu žev. Po teh volitvah so danski sindikalno vodstvo strinjalo tu-

Sirija pa stoji trdno in kiju- socialni demokrati začeli še di s takšnimi nepopularnimi______________ __ _ ________ _
buje vsem viharjem. Prepričana bolj «*»o kot prej razmišljati ukrepi kot .je na primer lansko- p.0li,tika danskih socialnih de
je, da je njena pot pravilna. o spremebah v svojem progra- letno omejevanje kupne moči, mekratov.

gledov. Na Danskem ne govori
jo o nacionalizaciji, ampak o 
»podrejanju individualnih inte
resov splošnim interesom«. Ne 
morejo se pa sporazumeti, s 
kakšnimi ukrepi bi povečali 
vpliv skupnosti v gospodarstvu.

Verjetno bo doživela pomemb
ne spremembe tudi prosvetna

Uspehi in težave Mehike
♦ Pl ♦

PRED KONGRESOM VLADAJOČE MEHIŠKE STRAN ELE Vanja. Mehika si je opomogla od finančne 2
krize in danes že ima 400 milijonov do- X 
larske rezerve. Vlada je nadaljevala z 
industrializacijo dežele in dosegla že lepe 
uspehe. Investicije so dosegle rekordno 
raven. Proizvodnja železa in jekla se je 

„ , , ,. , , , ... samo v lanskem letu povečala za 22%,
Septembra bo v Mex icu, glavnem ro v Ustavni revoluconarn, stranki, ;e električne energije pa za 11%. Narodni 

mestu Mehike, kongres Ustavne revo- pristopil k odločnemu izvajanju agrarne dohodek je vsako leto narasel po 10%. 
luc.onarne stranke ki je najvecja ,n reforme, odpiranju šol za indijanske kme- obenem so posvetili precejšnjo skrb tudi 
najmočnejša mehiška politična stran- e, gradnji državnih ,n drugih demokra- kmetijstvu. Mehika ima za svoje potrebe 
ka. Podpirajo jo mnoge sindikalne or- ticnih institucij. V tem obdobju so nacio- dovoli žit, koru7„ fi?oI, r]rll_ih
ganizacije, srednji sloji, obrtniki in nalizirali tuji velekapital (Standard Oil, osnovnih kmetijskih ’ pridelkov, ki jih je 
kmetje Ustavna revolucionarna stran- tuje železnice m rudnike) Zaceli so gra- preje uvažala. Ta dežela je tudi med pr- 
ka je odločilna politična sila, ki deluje diti industrijo, izboljševati kmetijstvo in vimi Uvozniki kave in bombaža 
v smeri ekonomskega razvoja in sploš- sprejeli so program javnih del. Manda? Rnisa Cortinesa ho poiekel pri-
nega napredka Mehike. Zato je tud. Cardenasov naslednik general Avila, ki hodnje leto. Ker se je cortines odpovedal 
zanimanje za bližnji kongres te stran- je bil prav tako kandidat Ustavne revolu- ponovnl kandidaturi, je ena izmed osnov-
ke precejšnje. c.onarne stranke, je nada jeval politiko )lih nalog septembrskega nacionalnega

V Mehiki je skoraj 20 manjših in več- svojega predhodnika. Mehikanci so tako kongresa Ustavne revolucionarne stranke, 
jih političnih strank. Toda le za Ustavno lakk° zmanjšali vpliv domačih konserva- da se odloči za kandidata za novega pred- 
revolucionarno stranko, Stranko nacional- livnih skupin m pritisk tujega kapitala, sednika. Za ta položaj se poteguje več 
ne akcije, Nacionalistično stranko, Fede- ^az*n te«a Je tak razvoj ustvaril pogoje, politikov, toda sodijo, da ima za sedaj 
racijo strank mehiškega ljudstva in za da 1,1 oblast polagoma prenesli na civilne najveg izgiedov odvetnik Ernesto Uruci- 
Ljudsko stranko lahko rečemo, da resneje osebe, kar je bila tudi težnja Ustavne urtu kj ga podpira tud; sedanji predsed- 
vplivajo na delovne množice. Največja in revolucionarne stranke, ki je leta 1946 nik Cortines. Lahko pa se bo pojavil tudi 
najmočnejša je Ustavna revolucionarna kandidirala za predsednika republike Mi- »kompromisni kandidat«, kajti proti Uru- 
stranka. Nastala,je iz revolucionarnega guela Alemana. Ta je bil po letu 1911 prvi ciurtovi kondidaturi so nekateri poslovni 
gibanja delovnih ljudi — delavcev na civilni predsednik Mehike. Njegova vla- krogi in del mlade nacionalne buržoazije. 
bombažnih plantažah In koruznih poljih, davina je imela tri osnovne značilnosti: Prevladuje pa prepričanje, da bo sleherni 
delavcev na naftnih poljih itd. — ki so nadaljnja demokratizacija dežele, hitrejši' ka„didat Ustavne revolucionarne stranke 
leta 1911 odstranili Diazov diktatorski re- razvoj industrije m še močnejša utrditev dobil potrebno večino, saj to stranko pod- 
žim in začeli boj za demokratsko ureditev Ustavne revolucionarne stranke kot od- Piraj„ kmetje, največji del sindikalnih 
in neodvisnost Mehike. Leta 1917 je Mehi- ločilne politične sile v državi, ki je delo- organizacij, srednji sloji, obrtniki in del 

X ka dobila prvi svobodno izvoljeni parla- vala v smeri ekonomskega razvoja in vse- poslovnih krogov. Tako široko podporo si
♦ ment, ki je zemljo in vodo proglasil za splošne emancipacije Mehike. je pridobila Ustavna revolucionarna stran-
t ljudsko imovino, prepovedal katoliški cer- V šestih letih je Alemanova vlada zgra- ka, ker svoj program in akcije vsklaja s
t kvl> da bi imela in upravljala velika po- dila več kot 10.000 šol, 17.000 km cest, me- težnjami delavcev in kmetov Mehike. V
X sestva, potrdil pravico delavcev do stavke lioriraia je 1,200.000 ha zemljišča in raz- tem je treba iskati tudi razloge notranje 
% in do sodelovanja pri delitvi dobičkov in- delila kmetom še 1,500.000 ha zemlje, enotnosti, stabilnosti in nenehnega na-
♦ dustrije, napovedal agrarno reformo in Hkrati so v Mehiki začeli graditi indu- predka Mehike,

gospodarsko izgradnjo Mehike na novih, stri jo. Od leta 1947 do 1951 so povečali Razvoj Mehike ne bo ostal brez vpliva 
sodobnih temeljih. industrijsko proizvodnjo za 30%. To je na ostale latinsko-ameriške države. Glas

Toda vse do. leta 1934 so se težko in bilo obdobje hitrega razvoja Mehike. Ve- Mehike se v svetu vedno bolj širi, poseb-uv »u sc iczhu m uno ooaooje nitrega razvoja i»ienme. ve- Menine se v svetu vedno bolj širi, poseb- ♦
krvavo bojevali za uresničitev tega pro- liki stroški za investicije pa so izpraznili no v Združenih narodih. Bližnji kongres ♦ 
grama, kajti nasprotovali so mu domači državno blagajno in zmanjšali vrednost Ustavne revolucionarne stranke, na kat e- ♦
fevdalci, cerkev in močni tuji kapital!, denarja. Začele so se večje težave, nasta- rem bodo izvolili kandidata za novega 
posebno iz Združenih držav Amerike. Le- jal je sloj ljudi, ki so se hitro bogateli, predsednika in določili smernice dejavno- 
ta je imel v Mehiki v rokah ključne cko- Tudi znotraj Ustavne revolucionarne sti te odločilne mehiške politične sile pa 
nomske pozicije. V tem obdobju je bila stranke so občutili precej sprememb. Pri- ne bo imel samo izključno notranjepoii- 
ustavna revolucionarna stranka organiza- šlo je do spopada med ifevim in desnim tični pomen. Od nadaljnjega notranjega 
tor in voditelj delovnih ljudi v boju za krilom stranke. Leta 1952, ko se obe sku- razvoja Mehike, to je od nadaljnje demo- 
uresničenje programa mehiške revolucije, pini v stranki nista mogli sporazumeti kratizacije dežele, bo odvisno odločno iz- 

Od leta 1920 je Ustavna revolucionarna glede kandidata za predsednika, so tia- vajanje zunanje politike, ki je bilo vse 
stranka dajala predsednike Mehike, ki so pravili kompromis: kandidiral je Ruiz doslej v znamenju sodelovanja vseh dežel 
bili sprva vojaške osebnosti, ali kakor Cortines, ki je na volitvah dobil večino in narodov na enakopravni 'osnovi in v 
Mehikanci pravijo »generali revolucije«, glasov. podpori konstruktivnim predlogom Orga-
Tako so leta 1934 izvolili generala Lazara Novi predsednik in Ustavna revplucio- nizacije združenih narodov. Zavoljo tega 
Cardenasa. Pod njegovim vodstvom so v nama stranka, ki ji pomaga tudi Naciona- je popolnoma razumljivo veliko zanima- 
Mehiki v šestih letih izvedli precejšen del listična stranka, so se začeli bojevati pro- nje za bližnji kongres Ustavne revolucio- 
naiog revolucije. Ker je imel krepko opo- ti razsipanju in uvedli strog režim varče- name stranke Mehike. (Po Jugopresu)

Glas.;o sindikatov Slovenije Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. — Odgovorni urednik France Boštjančič. — Tisk Caeoplsno-zalošnlškega podjetja »Slovenski poročevalec* v Ljubljani. — Naslov uredništva tn uprava 
Ljubljana, Čufarjeva ulica L — Dom sindikatov. — Telefonuredništva lil uprave 32-031. uredništvo 32-538, uprava 30-048. — Poštni predal 284. — Račun pri Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221 — List Izhala vsak petek.

Rokopisov ne vračamo, — Mesečna naročnina 40 din, četrtletna 120 din, polletna 240 din, celoletna 480 din; posamezna številka 10 din.
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